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ORIENTERINGSSAK KOMMUNESTYRET 8.2.18  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
1/18                 Kommunestyret 08.02.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Saken tas til orientering. 
 
 
SAKENS FAKTA: 
Det orienteres om formannskapets vedtak av 21.12.17 som ble behandlet ved skriftlig 
saksbehandling. 
 
 
VEDLEGG: 
Samlet saksfremstilling formannskapssak 70/17 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Revisjon 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  125 
Saksbehandler: Rita Berget Lindblad 
Dato:  16.01.2018 
Saksmappe:  17/62 
 

 

 

KOMMUNEDELPLAN FOR IDRETTSLIV, FRILUFTSLIV OG 
KULTURBYGG I RØMSKOG 2018-2021  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
7/17                 Utvalg for Utvikling og Planutvalg 27.04.2017 
5/17                 Utvalg for Oppvekst og Omsorg 27.04.2017 
20/17                 Utvalg for Oppvekst og Omsorg 09.11.2017 
36/17                 Utvalg for Utvikling og Planutvalg 09.11.2017 
61/17                 Formannskapet 09.11.2017 
43/17                 Kommunestyret 09.11.2017 
4/18                 Utvalg for Utvikling og Planutvalg 24.01.2018 
1/18                 Utvalg for Oppvekst og Omsorg 25.01.2018 
2/18                 Kommunestyret 08.02.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 

1. Rømskog kommune vedtar Kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturbygg 
2018 – 21. 

2. Foreslåtte tiltak søkes innarbeidet i budsjett/økonomiplandelen.  
 
Behandling/vedtak i Utvalg for Utvikling og Planutvalg - 24.01.2018 
Forslag fra Tone H. Jørgensen (Ap): 
Nytt punkt 1: Planutvalget oppfordrer arbeidsgruppa til full gjennomgang av innspill, 
formuleringer og ordlyd. 
Enstemmig vedtatt. 
 
VEDTAK: 

1. Planutvalget oppfordrer arbeidsgruppa til full gjennomgang av innspill, formuleringer 
og ordlyd. 

2. Rømskog kommune vedtar Kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturbygg 
2018 – 21. 

3. Foreslåtte tiltak søkes innarbeidet i budsjett/økonomiplandelen.  
 
Behandling/vedtak i Utvalg for Oppvekst og Omsorg - 25.01.2018 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 
 
VEDTAK: 

1. Rømskog kommune vedtar Kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturbygg 
2018 – 21. 

2. Foreslåtte tiltak søkes innarbeidet i budsjett/økonomiplandelen.  
 
 
SAKENS FAKTA: 
Gjeldende kommunedelplan ble vedtatt i kommunestyret 12. desember 2013 og skal rulleres 
innen 2018. Den består av en kortsiktig og en langsiktig del. Den kortsiktige delen – 
handlingsprogrammet - har et tidsperspektiv på 4 år og skal rulleres hvert år. Den langsiktige 
delen har et tidsperspektiv på 12 år.  
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Det er en forutsetning at det utarbeides en kommunal plan for å få tildelt midler til idrett, 
friluftsliv og kulturbygg. Planen er et styringsverktøy og skal knyttes opp mot kommunens 
budsjett og økonomiplan.  
 
Utvalget for Oppvekst og Omsorg vedtok 27.04.17 å starte revidering av delplanen for 
idrettsliv, friluftsliv og kulturminner. Det ble nedsatt en arbeidsgruppe som består av: 
Roar Høisveen (Utvalg for Oppvekst og Omsorg), Hilde Rasmussen (Planutvalget), Dag-Ivar 
Høisveen (Idrettsrådet) og Rita Berget Lindblad (kulturleder) som har hatt ett arbeidsmøte, og 
kontakt via e-post og telefon.  
 
9. november 2017 vedtok Utvikling og plautvalget å legge forslag til Delplan for idrettsliv, 
friluftsliv og kulturminner ut til offentlig ettersyn i hht. Plan- og bygningsloven § 11-14 med 
høringsfrist 27. desember.  
  
Det har kommet innspill fra Nordre Rømskog JFF på handicap-brygger, Forum for natur og 
friluftsliv i Østfold har kommet med innspill om å endre fra St.m 39 til ny St.m. 18 – Natur 
som kilde til helse og livskvalitet, og referere / henvise til Folkehelseplanen i større grad. 
Østfold fylkeskommune anbefaler ikke å koble Kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og 
kulturbygg 2018 – 21 sammen med Kulturminneplanen 2018 – 21 som planlagt. Planene vil 
fremstå mer oversiktlige hver for seg.  
 
 
 
VURDERING: 
Forslaget til kommunedelplanen bygger på forrige plan i forhold til overordnede føringer og 
innkomne innspill, samt behov for framtiden. Innspill i høringsrunden er hensyntatt. 
Kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturbygg 2018 – 21 og Kulturminneplanen 
2018 – 21 vedtas hver for seg. 
 
 
KONKLUSJON: 
Forslag til Delplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturbygg 2018 – 21 vedtas. 
 
 
VEDLEGG: 
Delplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturbygg i Rømskog 2018 - 21 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Idrettsrådet 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  000 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  17.01.2018 
Saksmappe:  18/35 
 

 

 

KS DEBATTHEFTE HOVEDTARIFFOPPGJØRET 2018  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
5/18                 Formannskapet 29.01.2018 
3/18                 Kommunestyret 08.02.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Rømskog kommune gir følgende innspill til KS Debatthefte 2018: 
Dersom den disponible rammen i lønnsoppgjøret 2018 er begrenset, bør lønnsforhandlinger i 
størst mulig grad skje sentralt. Lokale forhandlinger er arbeidskrevende, og med en begrenset 
lokal pott står ikke samlet ressursbruk i forhold til gevinst i egen organisasjon. 
Forhandlingene bør belønne kompetanse og ansvar, med fokus på f.eks forskjeller mellom 
fagarbeider/assistenter og høyskolegruppene fremfor ansiennitetstillegg.  
 
Rømskog kommune stiller seg bak KS sine vurderinger og målsettinger for arbeidet med ny 
offentlig tjenestepensjon. Særaldersgrensene må vurderes ifht hvilke yrkesgrupper som 
fortsatt har behov for slike aldersgrenser.  
 
IA-avtalen ble inngått for å bidra til redusert sykefravær, økt sysselsetting av personer med 
nedsatt funksjonsevne og heve arbeidstakernes avgangsalder. Rømskog kommune opplever 
ikke at IA-avtalen fungerer optimalt, og avtalen bør derfor evalueres bredt. 
 
Rømskog kommune anbefaler at nye forslag til bemanningsnormer og kompetansekrav bør 
være veiledende og ikke bindende.  
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 29.01.2018 
Det ble fremsatt følgende endringsforslag fra Gudbrand Kvaal (Sp): 
Tredje setning i første avsnitt strykes. 
Endringsforslaget ble enstemmig vedtatt. 
 
VEDTAK: 
Rømskog kommune gir følgende innspill til KS Debatthefte 2018: 
Dersom den disponible rammen i lønnsoppgjøret 2018 er begrenset, bør lønnsforhandlinger i 
størst mulig grad skje sentralt. Lokale forhandlinger er arbeidskrevende, og med en begrenset 
lokal pott står ikke samlet ressursbruk i forhold til gevinst i egen organisasjon.  
 
Rømskog kommune stiller seg bak KS sine vurderinger og målsettinger for arbeidet med ny 
offentlig tjenestepensjon. Særaldersgrensene må vurderes ifht hvilke yrkesgrupper som 
fortsatt har behov for slike aldersgrenser.  
 
IA-avtalen ble inngått for å bidra til redusert sykefravær, økt sysselsetting av personer med 
nedsatt funksjonsevne og heve arbeidstakernes avgangsalder. Rømskog kommune opplever 
ikke at IA-avtalen fungerer optimalt, og avtalen bør derfor evalueres bredt. 
 
Rømskog kommune anbefaler at nye forslag til bemanningsnormer og kompetansekrav bør 
være veiledende og ikke bindende.  
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SAKENS FAKTA: 
KS ønsker kommunens innspill til Hovedtariffoppgjøret 2018 og har sendt ut sitt debatthefte 
med følgende spørsmål til arbeidsgiversiden: 

1. Hvilke elementer i oppgjøret skal prioriteres innenfor den disponible rammen? 
I 2018 er det hovedtariffoppgjør. Det kan forhandles om hele Hovedtariffavtalen (HTA), 
og det skal gjennomføres sentralt lønnsoppgjør. KS forhandler på vegne av kommunene 
og har fullmakt til å inngå tariffavtaler på våre vegne. Det ventes en moderat 
reallønnsvekst i 2018. Resultatet av mellomoppgjøret i 2017 innebærer at en god del av 
rammen for lønnsoppgjøret i 2018 allerede er brukt. Virkningstidspunkt for tillegg i 2017 
sammen med anslått lønnsglidning bidrar til at ca 1,8 prosent av årslønnsveksten er bundet 
opp før forhandlingene starter. 
 

2. Er det andre tema eller mål KS bør ta med seg i det videre arbeidet med ny offentlig 
tjenestepensjon? 

Det arbeides med å få endret offentlig tjenestepensjon og AFP-ordningen. 
Tjenestepensjonsordningene i KS’ tariffområde er hjemlet i Hovedtariffavtalen og 
endringer må gjennomføres gjennom forhandlinger. KS har som mål at endringene skal gi 
gode og trygge ordninger som bidrar til styrket rekruttering og mer forutsigbare 
pensjonsutgifter for arbeidsgiverne samt begrenset kostnadsvekst.  
 
3. Hva skal være KS sin posisjon i drøftinger om videre samarbeid om et inkluderende 

arbeidsliv? 
a. Hvordan kan et videre samarbeid mellom myndighetene og partene i arbeidslivet bidra 

 til å stimulere til nytenkning og ny giv i arbeidet med å redusere sykefraværet og 
inkludere flere i arbeid?  

b. Hvordan bør et videre samarbeid på nasjonalt nivå innrettes for å bidra til økt  
måloppnåelse i kommunal sektor?  

c. Hvilke andre modeller enn et videre nasjonalt samarbeid kan være nødvendig for å 
oppnå målet om redusert sykefravær og et mer inkluderende arbeidsliv i kommunal 
sektor?  

IA-avtalen ble inngått mellom arbeidslivets parter og staten i 2001, for å bidra til redusert 
sykefravær, øke sysselsettingen av personer med nedsatt funksjonsevne og heve eldre 
arbeidstakeres avgangsalder. IA-avtalen har vært reforhandlet flere ganger og nåværende 
avtale utløper i 2018.  
 
4. Hvordan bør KS forholde seg til nye forslag til bemanningsnormer og 

kompetansekrav? 
a. Bør KS kunne akseptere nye forslag til bindende bemanningsnormer og/eller 
kompetansekrav under visse forutsetninger? I så fall, hvilke?  
b. Bør KS i stedet peke på andre virkemidler for å ivareta de nasjonale hensynene som 
ligger bak forslag om bemanningsnormer og kompetansekrav? I så fall, hvilke?  
På bakgrunn av flere lovkrav og forslag knyttet til bemanning og kompetanse, vil KS 
vite hvordan de på vegne av medlemmene skal forholde seg til nye forslag til 
bemanningsnormer og kompetansekrav. Bindende krav på virksomhetsnivå vil kunne 
begrense lokaldemokratiets og arbeidsgivers handlingsrom. KS viser også til 
usikkerhet knyttet til om kommunen kompenseres økonomisk fullt ut ved innføring av 
slike normer. I noen tilfeller vil innføring av bemanningsnormer på et område 
innebære at man må omprioritere fra et annet. Særlig aktuelt er diskusjonen om 
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lærertetthet og kompetansekrav i skole og den foreslåtte bemanningsnormen i 
barnehage. Vedlegg:  

 
KS Strategikonferanse 27.-28.2.18 vil være arena for å drøfte innspill fra kommunene. 
 
VURDERING: 
Rådmannens ledergruppe har drøftet spørsmålene, og rådmannen har gjort følgende 
vurderinger: 

1. Hvilke elementer i oppgjøret skal prioriteres innenfor den disponible rammen? 
Hvis det skal avsettes midler til lokale lønnsforhandlinger bør % satsen være av en  
viss størrelse. Lokale forhandlinger er arbeidskrevende, og med en begrenset lokal pott 
står ikke samlet ressursbruk i forhold til gevinst i egen organisasjon. Forhandlingene 
bør belønne kompetanse og ansvar, med fokus på f.eks forskjeller mellom 
fagarbeider/assistenter og høyskolegruppene fremfor ansiennitetstillegg.  
 

2. Er det andre tema eller mål KS bør ta med seg i det videre arbeidet med ny offentlig 
tjenestepensjon? 
Særaldersgrensene bør vurderes. ifht hvilke yrkesgrupper som fortsatt har behov for 
slike aldersgrenser.  
 

3. Hva skal være KS sin posisjon i drøftinger om videre samarbeid om et inkluderende 
arbeidsliv? 
IA-avtalen bør evalueres bredt. Skal IA-avtalens mål nås må det sikres:  

 Tydeligere forventninger/medvirkningsplikt for ansatte, der plikter og rettigheter 
vektlegges like mye.  

 En forsterkning av lederrollen i IA-arbeidet hos arbeidsgiver, med kompetanseheving i 
strukturert oppfølgingsarbeid. 

 Økte ressurser til arbeidet med oppfølging av sykemeldte. KS bør vurdere krav om 
større ressursstøtte fra Arbeidslivssentrene til kommunene både på individuelt og 
systemrettet nivå.  

 Styrkede rammer for lønnstilskudd for å øke sysselsettingen av personer med nedsatt 
funksjonsevne, tilretteleggingstilskuddene bør høynes både ved lav og høy sats.  

 
Rømskog kommune har nådd sitt mål om nærvær. Hovedansvaret for oppfølging av 
sykemeldte ligger hos den enkelte leder med personalansvar, og vi opplever god bistand i 
arbeidet fra NAV, NAVs Arbeidslivsenter og ikke minst Romerike HMS-senter.  

 
4. Hvordan bør KS forholde seg til nye forslag til bemanningsnormer og 

kompetansekrav? 
  For distriktskommuner vil slike normer kunne falle uheldig ut fordi det allerede er  
  få søkere til stillingene, og resultatet vil kunne bli at f.eks de aller fleste nye  
   lærerstillinger vil komme i sentrale strøk. Rådmannen støtter seg til KS sin vurdering  

om at bemanningsnormer og kompetansekrav bør være veiledende, ikke bindende. Et 
bindende krav til kommunene uten fokus på midler vil bety en betydelig økonomisk 
utfordring. For øvrig bør det arbeides med en langsiktig strategi for utdanningsvalg for å 
sikre at flere tilegner seg den kompetansen det er behov for på sikt i kommunal sektor.  

 
 
KONKLUSJON: 
Rømskog kommunes innspill til KS bør avgis i tråd med ovennevnte vurderinger. 
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VEDLEGG: 
KS Debatthefte 2018 
http://www.ks.no/contentassets/184e492288a640688220732e972622fa/debatthefteks2018.pdf 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
KS Østfold 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  216 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  29.01.2018 
Saksmappe:  18/64 
 

 

 

OPPFØLGINGSRAPPORT FORVALTNINGSREVISJON SKOLE - 
RUTINER VED MOBBING  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
4/18                 Kommunestyret 08.02.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
KONTROLLUTVALGETS INNSTILLING: 

1. Oppfølging av forvaltningsrevisjonsrapport «Skole – rutiner ved mobbing» tas til 
orientering.  

2. Administrasjonen videreutvikler sine rutiner for å ivareta elever ved varsel om 
mobbing, og tilpasser disse til nytt regelverk om elevenes skolemiljø (udir -3-2017). 

 
 
SAKENS FAKTA: 
Det er gjennomført ettårs kontroll etter systemrevisjon av rutiner ved mobbing ved Rømskog 
skole. Kontrollutvalget behandlet saken i sitt møte 14.11.17. 
 
 
VURDERING: 
Disse er innarbeidet i rapporten. 
 
 
KONKLUSJON: 
Saken legges frem for kommunestyret. 
 
 
VEDLEGG: 
Oppfølgingsrapport «Skole – rutiner ved mobbing» 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Revisjon 
Oppvekstleder  
Rektor 
Samarbeidsutvalget ved Rømskog skole 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
RÅDMANN 

Arkiv:  217 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  29.01.2018 
Saksmappe:  17/281 
 

 

 

FORVALTNINGSREVISJONSRAPPORT "ADMINISTRASJON OG 
STYRING – INTERNKONTROLL OG RUTINER"  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
5/18                 Kommunestyret 08.02.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
KONTROLLUTVALGETS INNSTILLING: 

1. Kommunestyret tar forvaltningsrevisjonsrapport «Administrasjon og styring – 
internkontroll og rutiner, 2017» til orientering, og ber administrasjonen følge opp 
rapportens anbefalinger og iverksette anbefalte tiltak innenfor dagens økonomiske 
rammer og bemanning 

2. Kontrollutvalget følger opp vedtaket ved å bestille oppfølgingsrapport fra revisjonen 
et år etter at revisjonsprosjektet er behandlet i kommunestyret. 

 
 
SAKENS FAKTA: 
Indre Østfold Kommunerevisjon IKS gjennomførte systemrevisjon i kommunens tjenester 
sommeren 2017. 
Kontrollutvalget har behandler rapporten i sitt møte 14.11.17. 
 
 
VURDERING: 
Vurderingene er innarbeidet i rapporten. 
 
 
KONKLUSJON: 
Saken legges frem for kommunestyret. 
 
 
VEDLEGG: 
Forvaltningsrevisjonsrapport 
 
 
UTSKRIFT SENDES:  
Revisjonen 
 
 
 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  037 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  16.01.2018 
Saksmappe:   
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NOMINASJON AV KANDIDATER TIL STYRET I ØSTFOLD ENERGI 
AS  
 
Saksnr.: Utvalg Møtedato 
4/18                 Formannskapet 29.01.2018 
6/18                 Kommunestyret 08.02.2018 
__________________________________________________________________________ 
 
RÅDMANNENS INNSTILLING: 
Rømskog kommune foreslår følgende til styreverv i Østfold Energi AS: 
 
Behandling/vedtak i Formannskapet - 29.01.2018 
Det ble fremsatt følgende fellesforslag: 
Rømskog kommune foreslår Gudbrand Kvaal til styreverv i Østfold Energi AS. 
Enstemmig vedtatt. 
 
VEDTAK: 
Rømskog kommune foreslår følgende til styreverv i Østfold Energi AS: 
Gudbrand Kvaal. 
 
SAKENS FAKTA: 
Etter bestemmelsene i aksjonæravtalen skal Østfold fylkeskommune nominere 6 kandidater til 
styret, tre av hvert kjønn. De øvrige aksjonærene skal samlet nominere 8 kandidater, 4 av 
hvert kjønn. Valgkomiteen skal sette sammen et forslag til et samlet sett 
kompetent og kjønnsbalansert styre med varamedlemmer og styrets leder. Aksjonærene skal 
derfor i sin nominasjon ikke fordele sine kandidater på de ulike vervene. Kandidatene bør 
presenteres med en kortfattet CV, hvor relevant kompetanse for styrevervet fremgår. 
Kommunene bør samtidig nominere sine to kandidater til ny valgkomité. Denne 
nominasjonen vil ikke kunne overprøves av valgkomiteen, men vil bli lagt direkte frem for 
generalforsamlingen. 
 
Valgkomiteen legget også til grunn at ordførere, varaordførere og stortingsrepresentanter ikke 
bør nomineres til styret. 
 
Tjenestetiden er to år. 
 
Valgkomitéen må ha mottatt nominasjonene senest 1. mars 2018. Sarpsborg kommune som 
største aksjonær er bedt om å ta ansvar for å koordinere kommuneaksjonærenes nominering. 
 
Relevante bestemmelser 
Aksjonæravtale Østfold Energi AS 
 
VURDERING: 
Det vurderes at kommunen bør foreslå kandidater til de ulike verv i selskapet. 
 
 
KONKLUSJON: 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  037 
Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 
Dato:  16.01.2018 
Saksmappe:   
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Saken legges frem uten navneforslag. 
 
 
VEDLEGG: 
Brev fra Østfold Energi AS 
Signert aksjonæravtale 
Valgkomiteens instruks  
 
 
UTSKRIFT SENDES: 
Østfold Energi AS 
Sarpsborg kommune v/ordfører 
Revisjon 
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From: Hilde Rasmussen <hil-ras@online.no>
Sent: mandag 20. november 2017 11.30
To: Rita Lindblad
Cc: Bøe Hans-Bjarte
Subject: Høringsuttalelse - Delplan idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 2018 - 28


Innspill fra Nordre Rømskog JFF til Delplan idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 2018 – 28 
  
Behov: Jegerforeningene Nordre Rømskog JFF og Vestre Rømskog JFF planlegger i samarbeid å bygge en ny 
hagle/leirduebane.  
Denne er søkt bygget i tilknytning til eksisterende anlegg for rifleskyting – Tretjenna. Dette eies og driftes 
av Rømskog Skytterlag, byggeprosessen er derfor i samarbeid med RS. 
  
Tiltak: Planlagt ferdig ila 2018 – Kostnad: 290000 – Finansiering: Spleiselag mellom jegerforeningene, 
dugnad og tilskudd NJFF, Gjensidigestiftelsen o.l. 
  
  
Hilde Rasmussen 
kasserer NRJFF 
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From: Hilde Rasmussen <hil-ras@online.no>
Sent: mandag 20. november 2017 11.30
To: Rita Lindblad
Cc: Bøe Hans-Bjarte
Subject: Høringsuttalelse - Delplan idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 2018 - 28


Innspill fra Nordre Rømskog JFF til Delplan idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 2018 – 28 
  
Behov: Jegerforeningene Nordre Rømskog JFF og Vestre Rømskog JFF planlegger i samarbeid å bygge en ny 
hagle/leirduebane.  
Denne er søkt bygget i tilknytning til eksisterende anlegg for rifleskyting – Tretjenna. Dette eies og driftes 
av Rømskog Skytterlag, byggeprosessen er derfor i samarbeid med RS. 
  
Tiltak: Planlagt ferdig ila 2018 – Kostnad: 290000 – Finansiering: Spleiselag mellom jegerforeningene, 
dugnad og tilskudd NJFF, Gjensidigestiftelsen o.l. 
  
  
Hilde Rasmussen 
kasserer NRJFF 
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Statens vegvesen Skoggata 19 Statens vegvesen


Region øst firmapost - ost@vegvesen.no 1530 MOSS Regnskap


Postboks 1010 Nordre Ål Postboks 702


2605 LILLEHAMMER Org.nr: 971032081 9815 Vadsø


Rømskog kommune


1 950 RØMSKOG


Behandlende enhet : Saksbehandler / telefon : Vår referanse : Deres referanse : Vår dato :


Region øst Per Inge Bjerknes / 9091 41 45 1 6/1 61 232 - 3 1 9.1 2.201 7


Uttalelse: Delplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 201 8 - 2028 -


Rømskog kommune


Vi viser til høring på delplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 201 8 - 2028 for


Rømskog kommune. Vi ser av nettsiden at denne er på høring, men Statens vegvesen er ikke


ført opp på høringslista. Vi ber om at dette rettes opp for fremtidige høringer.


Statens v egvesen er vegadministrasjon for staten på riksveger og for fylkeskommunen på


fylkesveger. Det innebærer at vi har ansvar for å ta vare på, planlegge, utvikle, drifte og


vedlikeholde vegene på en optimal måte for brukerne og samfunnet for øvrig. Vi er også et


fagorgan med sektoransvar på vegne av Samferdselsdepartementet. Gjennom sektoransvaret


skal vi bidra til oppfølging av statlig politikk på egne veger og der andre enn staten har


myndighet. Vi har sektoransvar for blant annet trafikksikkerhet, kollektiv , gange, sykkel, støy


og luftforurensing, universell utforming og samordnet bolig - , areal - og


transportplanlegging. I sektoransvaret inngår også å forvalte objektene i den nasjonale


verneplanen fra 2002 på en slik måte at den kulturhistoriske og arkitekton iske kvaliteten til


objektene blir ivaretatt og synliggjort.


Vår uttalelse er basert på vår rolle som vegforvalter for fylkeskommunen for å vurdere


delplanens mulige konsekvenser for fremtidig utvikling av fylkesvegene. I tillegg uttaler vi


oss ut fra vår rolle som sektormyndighet særlig med tanke på samordnet areal - og


transportplanlegging. Rømskog har ingen objekter i den nasjonale verneplanen for


vegrelaterte kulturminner.


Generelt vil vi påpeke viktigheten av at aktivitetstilbud lokaliseres slik at ba rn og unge i


størst mulig grad kan gå og sykle for å delta, samt at trafikksikkerhet blir ivaretatt. Dersom







2


det etableres nye anlegg skal trafikk - og adkomstforhold vurderes særskilt. Ut over dette har


vi ingen merknader til delen som omhandler idrett og f r iluftsliv.


Formålet med kommunedelplan for kulturminner er å gi tydelige rammer og føringer for


bevaring og bruk av verneverdige kulturminner og kulturmiljøer i Rømskog kommune, slik


det fremgikk av planprogrammet. Nasjonale og regionale føringer, repres entativitet, identitet


og særpreg ble også vektlagt. Vi mener dette angir gode rammer for arbeidet med


kulturminner og kulturmiljøer, men vi ser ikke at dette er fulgt opp i kommunedelplan for


idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 201 8 - 2028. Hvis dette er fulgt opp gjennom et eget


plandokument ber vi om å få dette tilsendt for uttalelse før vedtak. Dersom fylkesveger blir


berørt i prioritering av kulturminner for bevaring, bør konsekvenser for forvaltning av vegen


belyses og vurderes.


Seksjon for plan og trafikk


Med hilsen


Siri Rolland


fungerende seksjonsleder Per Inge Bjerknes


Dokumentet er godkjent elektronisk og har derfor ingen håndskrevne signaturer .


Kopi


Fylkesmannen i Østfold, Postboks 325, 1 502 MOSS


Østfold fylkeskommune, Postboks 220, 1 702 SARPSBORG








Forum for Natur og Friluftsliv Østfold Skjærhalden, 23 .desember 20 17
Vadbenken 8
1680 Skjærhalden


Rømskog kommune
Enghaget 1
1950 Rømskog
postmottak@romskog.kommune.no


Høringsuttalelse til k ommunedelplan for idrett sliv , friluftsliv og kulturminner i Rømskog
kommune.


FNF er et samarbeidsforum bestående av følgende organisasjoner:
Naturvernforbund et i Østfold, Norges Jeger - og F iskerforbund Østfold, 4H Østfold, Oslofjordens
Friluftsråd, DNT Nedre Glomma, DNT Vansjø, DNT Indre Østfold, Tistedalen Friluftslag, Norsk
Ornitologisk Forening Østfold og Østfold Botaniske Forening.


I denne uttalelsen representerer vi Norges Jeger - og Fiskerfor bund Østfold, DNT Indre Østfold,
Norsk Ornitologisk Foreni ng, Østfold Botaniske forening og Naturvernforbundet i Østfold.


Rømskog har mye natur og gode muligheter for friluftslivsaktiviteter. Det er den kommunen i Øs tfold som
har lavest folketall , men vi ser av oversikten over medlemstall for lag og foreninger at det er en relativt aktiv
befolkning. Når kommunen har rundt 700 innbyggere av smått og stort er det godt gjort at antallet
medlemskap i lag/foreninger totalt ligger på 920! Når vi nå skal gi innspill til denne kommunedelplanen er
det naturlig å se den i sammenheng med annet planverk i kommunen, som for eksempel rullering av
arealplanen og kommunedelplan for folkehelse og frivillighet.


Folkehelse
Kommunene har etter loven et eget ansvar for folkehelse. Vi ser at Rømskog har en egen kommunedelplan
også for folkehelse og frivillighet, men vi mener at kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturminner
også kunne vært forankret og legitimert i folkehelse perspektivet. Det kan gjøre at man ser bredere på hva
som er fysisk aktivitet og hvorfor det er så viktig med et bredt tilbud. Også regional plan for fysisk aktivitet,
idrett og friluftsliv, som kommer på høring i desember, tar opp i seg at folke helseperspekti vet er sentralt når
man planlegger for at flest mulig skal være aktive hele livet. Vi synes det ville vært naturlig at planene i det
minste henviser til hverandre.


Om friluftsliv
I planen refereres det til en gammel Stortingsmelding nr 39 (2000 - 2001), og bare kort til den nye
Stortingsmelding 18 - Natur som kilde til helse og livskvalitet (2015 - 2016) . Vi oppfordrer til å oppdatere
planverkets henvisninger til statlige føringer . Vi nevner et par elementer fra den nyere utgaven av
”Friluftsmeldinga”, som vi mener er viktig for denne kommunedelplanen.
I kapittel 4 i meldinga skrives det om samfunnsmessige endringer som har betydning for friluftslivet. Dette
gjelder demografi, økonomi og sosiale skiller som gjør seg gjeldende for fol ks muligheter og interesser for å
drive et aktivt friluftsliv. Eldre befolkning og økt innvandring er aktuelle endringer som vel også til dels spiller
inn i Rømskog kommune. Naturbasert turisme og ny teknologi er også områder som Rømskog kunne tatt
grundigere opp i planen.
I den samme Stortingsmeldinga , kapittel 6 , finner vi og et helt kapittel om friluftslivets arealer og
infrastruktur, noe som kunne vært nyttig som bakteppe for kommunens arealplan. Her står det at en god og







helhetlig arealplanlegging etter plan - og bygningsloven er det viktigste virkemiddelet for å ivareta områder
so m er viktige for friluftsliv.
I meldingas kapittel 8 skrives det om roller, aktører og ansvar for høsting av naturressurser i friluftsliv.
Grunneiere er en svært viktig brikke i prinsippet om allemannsretten, og dette kunne godt vært nevnt i
planen.


Friluftsliv i v assdrag og strandsone
Vi er glad for at Rømskog kommune ser verdien av sine mer enn 100 sjøer og vann, og vil videreføre et
strengt vern av disse i arealplanen, i forhold til byggegrenser. Vi ser også at det er en oppmykning rundt
Rømsjøen hvor det innføres et konkret byggeforbud, og vi oppfordrer til at man i vurderingene i hvert enkelt
tilfelle har allmenhetens tilgang til sjø og vassdrag langt fram i prioriteringen. Friluftsliv i forbinde lse med
vannforekomster er en svært viktig del av våre medlemsorganisasjoners aktiviteter.


Frivillige organisasjoner
Frivillige organisasjoner er en stor bidragsyter til friluftsaktiviteter i Rømskog kommune . I en plan som sier
noe om friluftslivet synes vi derfor det er naturlig at også frivilligheten blir nevn t som samarbeidspartner. Det
smarteste k ommunen kan gjøre er å legge til rette for at frivillige har gode forutsetninger for sitt arbeid. Om
man ser dette i sammenheng med g ode aktivitetsarealer i nærområder kan det bidra til å øke rekrutteringen
blant de som sitter mest stille , og i så måte være et tiltak som er med på å bedre folkehelsen.


Planen er holdt i generelle vendinger og gir ikke uttrykk for å ville endre det eksisterende i særlig grad. Vi
håper kommunen tar med seg innspillene våre i videre bearbeidelse av teksten.


Brevet sendes kun elektronisk.


Mvh


Nina Frydenlund
Fylkeskoordinator FNF Østfold





		Høringsuttalelse til kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturminner i Rømskog kommune.
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Uttalelse til kommunedelplan idrettsliv - friluftsliv og kulturminner 2018 - 2028 
 
Vi viser til mottatt høringsforslag til kommunedelplan for idrettsliv, friluftsliv og kulturminner 
datert 14.11.2017. Fylkesmannen er i denne sammenhengen mest opptatt av forholdet til 
fysisk aktivitet, friluftsliv og folkehelseperspektivet, der fylkesmannen skal påse at nasjonal 
politikk blir ivaretatt. Det er et krav om kommunedelplan og tilhørende handlingsprogram for 
å kunne søke om spillemidler. 
 
Kommunedelplanen inneholder en utfyllende beskrivelse av forholdet til overordnede 
dokumenter og planer på nasjonalt, regionalt og lokalt nivå.  
 
Forslaget beskriver utfordringer og mål med planen. Planen har også en resultatvurdering av 
hva som er oppnådd siden forrige plan. Dette gir en verdifull oppsummering av hva som er 
oppnådd siden forrige plan ble utarbeidet.  
 
Vi minner om at tilrettelegging for friluftsliv er generelt svært kostnadseffektive tiltak, der de 
økonomiske utgiftene er små, sammenlignet med tiltak rettet mot idrettsanlegg.  
 
 
 
 
 
 
Med hilsen 
 
 
Geir Gartmann e.f. Aase Richter 
seniorrådgiver seniorrådgiver 
  
  
Dokumentet er elektronisk godkjent 
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1 BAKGRUNN 


1.1 Innledning 


 


Oppfølging av rapport om ”Skole – rutiner ved mobbing” i Rømskog kommune kommer som 


følge av vedtak 15/22 i kontrollutvalget og vedtak 1/16 i kommunestyret. 


 


I vedtak 15/22 fra kontrollutvalget heter det: 


1) Forvaltningsrevisjonsrapport ”Skole – rutiner ved mobbing” i Rømskog kommune tas til 


orientering. 


2) Rapportens følgende anbefalinger vedtas iverksatt: 


a) Kommunen skal ha fokus på undersøkelsesplikten ved mobbesaker 


b) Kommunen skal utarbeide rutiner som sikrer en habil behandling ved mobbesaker, 


dette skal også inkludere lærer/elev saker 


c) Kommunen skal oppdatere rutinene ”Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved 


Rømskog skole”, til også å omhandle dokumentering og arkivering. Herunder skal 


alle punkter som blir beskrevet, når en mobbesak blir avdekket, bli dokumentert og 


arkivert. 


d) Kommunen skal tydeliggjøre i ”Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved 


Rømskog skole” at det er rektor som har ansvar for oppfølgingen. 


e) Skolen skal innarbeide rutiner som sikrer en felles forståelse av når det skal varsles og 


eventuelt hvordan varslingen skal skje. 


f) Kommunen skal utarbeide rutiner for hvordan eventuelle mobbesaker skal bli fulgt 


opp videre, sett i forbindelse med overføring fra barneskole til ungdomsskole. 


3) ”Kontrollutvalget følger opp at administrasjonen gjennomfører kommunestyrets vedtak i 


saken ved at revisjonen fremlegger oppfølgingsrapport ett år etter at rapporten er 


ferdigbehandlet i bystyret.”  


 


I vedtak 1/16 fra kommunestyret heter det: 


1) Forvaltningsrevisjonsrapport ”Skole – rutiner ved mobbing” – i Rømskog kommune tas 


til orientering. 


2) Rapportens følgende anbefalinger vedtas iverksatt: 


a) Kommunen skal ha fokus på undersøkelsesplikten ved mobbesaker. 


b) Kommunen skal utarbeide rutiner som sikrer en habil behandling ved mobbesaker, 


dette skal også inkludere lærer/elev saker. 


c) Kommunen skal oppdatere rutinene ”Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved 


Rømskog skole”, til også å omhandle dokumentering og arkivering. Herunder skal 


alle punkter som blir beskrevet, når en mobbesak blir avdekket, bli dokumentert og 


arkivert. 


d) Kommunen skal tydeliggjøre i ”Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved 


Rømskog skole” at det er rektor som har ansvar for oppfølgingen. 


e) Skolen skal innarbeide rutiner som sikrer en felles forståelse av når det skal varsles og 


eventuelt hvordan varslingen skal skje. 


f) Kommunen skal utarbeide rutiner for hvordan eventuelle mobbesaker skal bli fulgt 


opp videre, sett i forbindelse med overføring fra barneskole til ungdomsskole 


3) ”Kontrollutvalget følger opp at administrasjonen gjennomfører kommunestyrets vedtak i 


saken ved at revisjonen fremlegger oppfølgingsrapport ett år etter at rapporten er 


ferdigbehandlet i kommunestyret. Det forutsettes at rapporten sendes til Oppom for videre 


oppfølging.” 
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Revisjonen takker kommunens ansatte for godt samarbeid i prosjektgjennomføringen. 


 


1.2 Hjemmel for oppfølging 


 


Forskrift om kontrollutvalg i kommuner og fylkeskommuner (FOR 2004-06-15 nr. 905) § 12 


om ”Oppfølging av forvaltningsrevisjonsrapporter” sier følgende: 


”Kontrollutvalget skal påse at kommunestyrets eller fylkestingets vedtak i tilknytning til 


behandling av rapporter om forvaltningsrevisjon følges opp. 


 


Kontrollutvalget skal gi rapport til kommunestyret eller fylkestinget om hvordan 


kommunestyrets eller fylkestingets merknader til rapport om forvaltningsrevisjon er blitt fulgt 


opp. Det skal også rapporteres om tidligere saker som etter utvalgets mening ikke er blitt 


fulgt opp på en tilfredsstillende måte.” 


 


1.3 Formål og problemstilling 


 


Formålet med undersøkelsen er å følge opp forvaltningsrevisjonsprosjektet ”Skole – rutiner 


ved mobbing”. 


 


Problemstilling: Er alle tiltak som ble vedtatt av kommunestyret ved behandlingen av 


rapporten iverksatt? 
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2 OPPFØLGINGSKRITERIER 
 


Oppfølgingskriteriene vi måler opp mot er kommunestyrets vedtak i sak 1/16. Det vil være 


anbefalingene som er gitt i forvaltningsrevisjonsrapporten som danner utgangspunktet for 


oppfølgingen. I tillegg foreligger også administrasjonens bemerkninger til revisjonens 


anbefalinger forut for kommunestyrets vedtak, (vedlegg 1). 


 


Revisjonens anbefalinger i forvaltningsrevisjonsrapporten var følgende: 


 


Anbefaling nr. 1: Revisjonen anbefaler kommunen om å ha fokus på undersøkelsesplikten 


ved mobbesaker. 


 


Anbefaling nr. 2: Revisjonen anbefaler kommunen å utarbeide rutiner som sikrer en habil 


behandling ved mobbesaker. 


 


Anbefaling nr. 3: Revisjonen anbefaler kommunen om å oppdatererutinene ”Forpliktende 


samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole”, til også å omhandle dokumentering og 


arkivering. Herunder bør alle punkter som blir beskrevet når en mobbesak blir avdekket bli 


dokumentert og arkivert. 


 


Anbefaling nr. 4: Revisjonen anbefaler at det blir tydeliggjort i ”Forpliktende 


samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole” at det er rektor som har ansvar for 


oppflgingen. 


 


Anbefaling nr. 5: Revisjonen anbefaler også skolen å innarbeide rutiner som sikrer en felles 


forståelse av når det skal varsles og eventuelt hvordan varslingen skal skje. 


 


Anbefaling nr. 6: Revisjonen anbefaler at det blir utarbeidet rutiner for hvordan eventuelle 


mobbesaker skal bli fulgt opp videre, sett i forbindelse med overføring fra barneskole til 


ungdomsskole. 


 


På bakgrunn av revisjonens anbefalinger og administrasjonens bemerkninger fattet 


kommunestyret sitt vedtak.  
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3 OPPFØLGING 
 


Revisor har mottatt svarbrev fra administrasjonen, ved rådmann Anne Kirsti Johnsen, datert 


24.08.2017, brevet ligger med som vedlegg 2. Administrasjonen har således besvart 


revisjonens oppfølging av vedtatte anbefalinger. 


3.1 Vedtatt anbefaling nr. 1 


”Kommunen skal ha fokus på undersøkelsesplikten ved mobbesaker” 


Bakgrunnen for anbefalingen var at revisor vurderte svarene fra elevundersøkelsen fra 2013 


og 2015 som indikasjoner på at det kan finnes noe mobbing ved skolen, og at mobbingen kan 


ha økt fra 2013 til 2015. Skolen hadde ikke fått meldt inn konkrete mobbesaker til 


behandling. Revisjonen anbefalte derfor kommunen om å ha fokus på undersøkelsesplikten 


videre.  


 


I sitt svar til anbefalingen viser administrasjonen til nytt sentralt regelverk om skolemiljø som 


er gjort gjeldende fra 1.8.2017. Vedlagt i svaret fra kommunen er Utdanningsdirektoratets 


rundskriv knyttet til det nye regelverket – Udir-3-2017. Regelverket angir, som rådmannen 


skrier, i detalj hva som skal gjøres dersom det er mistanke om at noen ikke har det bra, eller 


hvis noen sier i fra. Rundskrivet inneholder et eget kapittel om undersøkelsesplikten. 


Rådmannen viser også til Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole, som 


sist ble vedtatt av Samarbeidsutvalget ved skolen 23.5.2017.  


 


Siden dette er et oppfølgingsprosjekt, har revisor har ikke gjort kontrollhandlinger på hvordan 


dette følges opp i det daglige på skolen, men ser at temaet mobbing følges opp gjennom 


rullering av Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole. Temaet settes 


også i fokus gjennom implementering av nytt regelverk fra og med 1.8.2017. Revisor har ikke 


gjort kontrollhandlinger for å undersøke hvordan, og i hvilken grad, skolens ansatte er gjort 


kjent med regelverket. 


 


Revisjonen vurderer at administrasjonen har fulgt opp kommunestyrets anbefaling. 


 


3.2 Vedtatt anbefaling nr. 2 


Kommunen skal utarbeide rutiner som sikrer en habil behandling ved 


mobbesaker, dette skal også inkludere lærer/elev-saker 


Revisor har vurdert redegjørelse fra administrasjonen, Forpliktende samarbeidsplan mot 


mobbing ved Rømskog skole samt rundskrivet Udir-3-2017. 


 


I sin redegjørelse for hvordan anbefalingene er fulgt opp viser rådmannen til punkt 5 i 


Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole. Der står følgende: ”Når tiltak 


i hht pkt 3 er gjennomført, skal mobber(e) og mobbeoffer følges opp annenhver uke muntlig. 


Oppfølger kan være kontaktlærer, en annen lærer eller annen tillitsperson valgt av 


mobbeoffer og mobber(e) som ikke er inhabil. ...” Revisor ser at punktet er uforandret sett opp 


mot versjonen fra 2015 som lå som grunnlag for opprinnelig gjennomført revisjon, med 


unntak av tillegget ”...som ikke er inhabil”.  
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Rådmannen viser videre til at rektor har ansvaret for at varslinger om mobbing håndteres på 


en forsvarlig måte, og viser i dette henseende til rundskriv Udir-3-2017, s. 6. Rundskrivet 


presiserer også at det er en egen regel om skjerpet aktivitetsplikt i saker der det er ansatte som 


krenker elevene. Ansatte som observerer dette skal straks varsle rektor som igjen skal varsle 


skoleeier.  


 


Sentralt regelverk og den lokale samarbeidsplanen angir imidlertid ikke mer konkrete rutiner 


eller retningslinjer for hvordan dette skal håndteres i praksis. Rektor har ansvar for at slike 


saker behandles, og som det fremkommer i opprinnelig revisjonsrapport kan rektor selv 


eventuelt overta en sak. Habilitetshensyn kan da ivaretas gjennom at rektor selv ikke bor i 


kommunen.  


 


Revisjonen var i revisjonsrapporten av den oppfatning at problemstillinger rundt habilitet i 


behandling av mobbesaker burde synliggjøres og at det derfor burde utarbeides rutiner som 


omhandler hvordan skolen sikrer en habil behandling ved mobbesaker. Dette var bakgrunnen 


for at kommunestyret vedtok ovennevnte anbefaling. Revisor ser at habilitetsvurdering er 


tydeliggjort i eksisterende rutine, men er av den oppfatning at det burde utarbeides rutiner for 


hvordan hensynet til habilitet kan ivaretas i praksis. 


 


Revisjonen vurderer at administrasjonen delvis har fulgt opp kommunestyrets anbefaling. 


3.3 Vedtatt anbefaling nr. 3 


Kommunen skal oppdatere rutinene ”Forpliktende samarbeidsplan mot 


mobbing ved Rømskog skole”, til også å omhandle dokumentering og 


arkivering. Herunder bør alle punkter som blir beskrevet, når en mobbesak 


blir avdekket, bli dokumentert og arkivert. 


Revisor har vurdert kommunens tilbakemelding, samt Forpliktende samarbeidsplan mot 


mobbing ved Rømskog skole (2015- og 2017-versjonen). 


 


I sin redegjørelse for oppfølging av kommunestyrets anbefalinger viser rådmannen til 


samarbeidsplanens punkt 3, underpunkt 8. Dette lyder: ”Dersom en elev eller foreldre ber om 


at tiltak mot krenkende adferd som mobbing, skal skolen snarest mulig behandle saken etter 


reglene om enkeltvedtak i forvaltningsloven. Rektor har ansvar for oppfølging, enkeltvedtak, 


dokumentering og arkivering”. Den siste setningen er ny i 2017-versjonen. Forøvrig er 


punktet det samme som i 2015-versjonen.  


 


I forvaltningsrevisjonsrapporten viste revisjonen til at det i rutinene ikke ble beskrevet at det 


skal dokumenteres forløpende hvilket arbeid som blir gjort ved eventuelle mobbesaker. 


Revisjonen viste videre til at det ved en eventuell oppreisningssak / et erstatningskrav er 


kommunen som har bevisbyrden ved en eventuell rettssak.  


 


Revisor ser at kommunen har innarbeidet en ny setning som omhandler dokumentering og 


arkivering, og vurderer dette som positivt. Det er naturlig at rektor har ansvar for at dette 


gjøres, som øverste leder av virksomheten. Revisor vurderer allikevel at det er den enkelte 


lærer eller ansatte som har oppfølgingen i slike saker som foretar dokumentering i praksis. 


Revisor anser det derfor som naturlig at også den enkeltes ansvar for dokumentering, og 


eventuelt arkivering, underveis i prosessen kunne vært presisert i retningslinjene.  
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Revisjonen ser at kommunen har arbeidet med anbefalingen, og vurderer at administrasjonen 


delvis har fulgt opp kommunestyrets anbefaling. 


3.4 Vedtatt anbefaling nr. 4 


Kommunen skal tydeliggjøre i ”Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing 


ved Rømskog skole” at det er rektor som har ansvar for oppfølgingen. 


 


I rådmannens tilbakemelding til oppfølgingsrapporten vises det til Forpliktende 


samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole, punkt 3, underpunkt 8. Revisor har vurdert 


Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole (2015- og 2017-versjonen). 


 


Punktet det vises til i tilbakemeldingen fra rådmannen er nytt i 2017-versjonen av planen, og 


lyder som følger: 


Dersom en elev eller forelder ber om tiltak mot krenkende adferd som 


mobbing, skal skolen snarest mulig behandle saken etter reglene om 


enkeltvedtak i forvaltningsloven. Rektor har ansvar for oppfølging, 


enkeltvedtak, dokumentering og arkivering. 


 


Revisjonen vurderer at kommunestyrets anbefaling er fulgt opp av administrasjonen. 


 


3.5 Vedtatt anbefaling nr. 5 


Skolen skal innarbeide rutiner som sikrer en felles forståelse av når det skal 


varsles og eventuelt hvordan varslingen skal skje 


 


Revisor har vurdert kommunens tilbakemelding til oppfølging av 


forvaltningsrevisjonsrapporten samt Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog 


skole (2015- og 2017-versjonen). 


 


Rådmannen viser i sin tilbakemelding til samarbeidsplanens punkt 3, underpunkt 1-7, der 


rutinene er beskrevet. Teksten i punkt 3, underpunkt 1-7 er identisk i 2015- og 2017-


versjonen, med unntak av setningen: ”Alle saker som meldes skal tas på alvor og skolen skal 


være bevisst på sin undersøkelsesplikt”. Punktene inneholder ellers en beskrivelse av hva som 


skal gjøres når mobbing avdekkes: 
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Figur 1 - Punkt 3 i Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole 


Bakgrunnen for anbefalingen var at revisjonen vurderte at det hadde vært ”rykter” i 


kommunen om mobbing på barneskolen, uten at rektor var blitt informert. I lovverket som lå 


til grunn for revisjonen i 2015 står det:  


 


 
Figur 2 - Opplæringslova § 9 3-a, annet ledd (per 1.8.2014) 


Lovverket slår fast at alle ansatte har et ansvar for å melde fra om mobbing til skolens ledelse 


(rektor). Dette gjelder ved kunnskap eller mistanke om mobbing. Det samme ansvaret gjelder 


i nytt lovverk, gjeldende fra 1.8.2017, og det er tydeliggjort at det skal meldes til rektor. De 


interne rutinene som er beskrevet i Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing i Rømskog 


skole beskriver hendelsesforløp etter mobbing er avdekket. Revisor vurderer at det burde vært 


tydeliggjort at rutinen gjelder ved kunnskap eller mistanke om mobbing. Revisor vurderer 


også at rutinen burde være tydeligere på den enkelte ansattes ansvar for at det meldes til 


rektor. Dette gjelder alle ansatte som jobber ved skolen – lærere, assistenter, vaktmestere, 


merkantilt ansatte etc. 


 


Revisjonen ser at kommunen har arbeidet noe med anbefalingen, men vurderer at 


kommunestyrets anbefaling bare delvis er fulgt opp.  


 


3.6 Vedtatt anbefaling nr. 6 


Revisjonen anbefaler at det blir utarbeidet rutiner for hvordan eventuelle 


mobbesaker skal bli fulgt opp videre, sett i forbindelse med overføring fra 


barneskole til ungdomsskole 


I sin redegjørelse til oppfølgingsrapporten viser rådmannen til Tiltaksplan for samarbeid ved 


overgang barnetrinn-ungdomstrinn Rømskog, Setskog, Bjørkelangen. Tiltaksplanen er sist 


oppdatert 4.12.2016. Rådmannen viser til punkt 2, ”Overgangsmøte for enkeltelever med 


spesielle behov, herunder paragraf 9a-3 saker”.  
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Endringen som er gjort i den reviderte tiltaksplanen er tilføyelsen ”...herunder paragraf 9a-3 


saker” i tittelen til punkt 2. Revisor vurderer at dette tydeliggjør at også slike saker skal 


omfattes av et overgangsmøte, og at nødvendig informasjon blir overlevert mellom skolene, 


og mellom kommunene. Tiltaksplanen inneholder forøvrig ingen punkter som gjelder 


oppfølging av mobbesaker for elever fra Rømskog ved ungdomsskolen på Bjørkelangen. I 


revisjonsrapporten fra 2015, viste revisjonen til at Rømskog kommune ikke kan fraskrive seg 


ansvaret ved eventuelle oppreisningssaker/erstatningskrav, og at det derfor burde utarbeides 


rutiner for hvordan eventuelle mobbesaker skal bli fulgt opp videre når eleven skal over til 


ungdomsskole. Revisor vurderer at det ikke er utarbeidet slike rutiner, men at det er 


tydeliggjort at dette skal være tema ved overgangsmøtet. 


 


Revisjonen ser at administrasjonen har jobbet med kommunestyrets anbefaling, men at denne 


bare delvis er fulgt opp. 


 


3.7 Kommunestyrets vedtak om oppfølging 


I punkt 3 i kommunestyrets vedta i sak 1/16, la kommunestyret til følgende: ”Det forutsettes 


at rapporten sendes til Oppom for videre oppfølging”. 


 


Revisor har gått gjennom innkallinger og protokoller til Utvalg for oppvekst og omsorg for 


perioden fra januar 2016 til september 2017. Forvaltningsrevisjonsrapporten er ført opp som 


referatsak til møte i utvalget 21.04.2016. I protokollen fremkommer det at referatsakene ble 


tatt til orientering. Det fremkommer ikke i innkallinger eller referater i tiden etter det at 


rapporten er fulgt opp videre. 


 


Revisor vurderer at rapporten er gjort kjent for utvalget. Ved at saken er ført opp som 


referatsak, og det ikke fremkommer mer informasjon om rapporten i protokollen til møtet, 


vurderer revisor det som uklart i hvilken grad utvalget er gjort kjent med innholdet i 


rapporten. Det fremkommer heller ikke om utvalget har gjort vurderinger på videre 


oppfølging av rapporten i utvalget. Revisor vurderer at rapporten burde vært ført opp som 


ordinær sak, og at det burde framkomme i protokoll i hvilken grad utvalget ønsker en videre 


oppfølging av rapporten eller ikke i utvalget. 


 


Revisjonen vurderer at administrasjonen delvis har fulgt opp kommunestyrets vedtak om å 


sende rapporten til Oppom for videre oppfølging. 
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4 KONKLUSJON 
 


Revisjonen vurderte i 2015 at Rømskog kommune hadde utarbeidet gode rutiner for å ivareta 


elever ved varsel om mobbing, men at det var noen mangler som kommer frem i 


anbefalingene. Det ble også vurdert at kommunen bør ha fokus på undersøkelsesplikten, i og 


med at det ikke var meldt om inn noen mobbesaker, selv om data fra elevundersøkelsen kunne 


tilsi at det kunne forekomme noe mobbing ved skolen.  


 


Revisor slutter seg til vurderingen fra 2015 om at skolen har utarbeidet gode rutiner for å 


ivareta elever ved varsel om mobbing. Da dette er et oppfølgingsprosjekt er det ikke gjort 


ytterligere kontrollhandlinger for å undersøke om det i tiden etter revisjonsprosjektet er meldt 


inn mobbesaker, eller i hvilken grad rutinene eventuelt følges opp ved konkrete mobbesaker. 


Revisor vurderer videre at enkelte av anbefalingene bare delvis er fulgt opp, og at det fortsatt 


er noe behov for å videreutvikle rutinene. I og med endringer i lovverket vedrørende elevene 


sitt skolemiljø fra 1.8.2017, vil det være naturlig å se på dette i forbindelse med tilpasning til 


nytt regelverk. 


 


 


 


 


 


Indre Østfold Kommunerevisjon IKS 


Rakkestad 27.10.2017 


 


 


 


 


Rita Elnes       Sten Morten Henningsmoen  


Distriktsrevisor      Forvaltningsrevisor  
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5 VEDLEGG 
 


 


1. Administrasjonens bemerkninger til forvaltningsrevisjonsrapport om ”Skole – 


rutiner ved mobbing” i brev av 20.10.2015 


 


2. Administrasjonens redegjørelse for hvordan kommunen har fulgt opp de vedtatte 


anbefalingene i brev av 24.08.2017 


 


3. Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole, vedtatt i 


samarbeidsutvalget 23.05.2017 


 


4. Tiltaksplan for samarbeid ved overgang barnetrinn – ungdomstrinn, Rømskog, 


Setskog, Bjørkelangen, revidert 04.11.2016 


 


5. Mobbing og mistrivsel – hva skal skolen gjøre? – Skolemiljø Udr-3-2017. 


Utdanningsdirektoratet 


 


6. Nytt regelverk – nulltoleranse mot mobbing. Utdanningsdirektoratet 







Sten Morten Henningsmoen

Vedlegg 1







Kontoradresse: Postadresse: Telefon: 69 859177 Bankgiro: 1050.07.60538
Engehaget Engehaget 1 , 1950 RØMSKOG Dir. tlf: 90728703 Org.nr: 00964947171


E - post: postmottak@romskog.kommune.no Telefaks: 69 859284


RØMSKOG KOMMUNE
Oppvekst


Vår ref.: 15 / 103 - 12


Arkiv: 216


Deres ref.:
Dato: 24.08.2017


IØ Kommunerevisjon IKS


SVAR - OPPFØLGING AV FORVALTNINGSREVISJONSRAPPORT -
SKOLE - RUTINER VED MOBBING


Vi viser til mottatt epost av 2.8.2017 hvor rådmannen bes om en redegjørelse for hvilke tiltak
som er iverksatt / ikke iverksatt etter forvaltningsrevisjonsrapporten om «Skole – rutiner ved
mobbing» av 22.10.2015, kontrollutvalgets vedtak i sak 15/22 og ko mmunestyrets vedtak i
sak 1/16 av 11.02.2016.


Anbefaling 1: Kommunen skal ha fokus på undersøkelsesplikten ved mobbesaker
Redegjørelse:
Stortinget har vedtatt nytt regelverk om skolemiljø (Udir - 3 - 2017) gjeldende fra 1.8.2017.
Denne er alle skoler forpli ktet til å følge, og den angir i detalj hva som skal gjøres dersom det
er mistanke om at noen ikke har det bra, eller hvis noen sier fra. Skolens ansatte er kjent med
regelverket (vedlegg 1). Kommunens/skolens lokale forpliktende samarbeids plan mot
mobbin g angir også rutinene for hva, hvem og når mistanker/meldinger om mobbing skal
undersøkes. Planen er vedtatt av Samarbeidsutvalget ved skolen, senest 23.5.2017. I
samarbeidsutvalget er elever, ansatte, foreldre og eier (kommunen) representert (vedlegg 2).


Anbefaling 2: Kommunen skal utarbeide rutiner som sikrer en habil behandling ved
mobbesaker, dette skal også inkludere lærer/elev saker.
Redegjørelse:
Det er rektor som er ansvarlig for at mobbesaker blir behandlet. Varsling til rektor er presisert
i U dir - 3 - 2017, s. 6. Punkt 5 i «Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing» omhandler
habilitet. Foresatte og elever får ved oppstart utdelt planer og informasjon. Første dag i hvert
skoleår holder rektor «rektors time» hvor elevene gjøres oppmerksom på at de ka n kontakte
rektor selv dersom de selv eller noen de kjenner ikke har det bra, eller blir
plaget/krenket/trakassert. Foresatte får også informasjon om at de kan melde fra til
Fylkesmannen dersom de mener at skolen ikke har gjort nok for å stoppe krenkelser. Det nye
regelverket har et skriv som er myntet på brukere i skolen (vedlegg 3). Dette ligger på
kommunens hjemmeside. Elevene blir også informert om at de kan legge skriftlige
beskjeder/meldinger til rektor i en låst postkasse inne på skolen.
Rektor må se lv vurdere sin habilitet, men har uansett plikt til å melde fra til skoleeier dersom
en elev opplever å bli mobbet eller krenket av noen som jobber på skolen. Skoleeier vil da
følge opp saken videre.



Sten Morten Henningsmoen

Vedlegg 2







Side 2


Anbefaling 3: Kommunen skal oppdatere rutinene «Forpli ktende samarbeidsplan mot
mobbing ved Rømskog skole» til også å omhandle dokumentering og arkivering. Herunder
skal alle punkter som blir beskrevet, når en mobbesak blir avdekket, bli dokumentert og
arkivert.
Redegjørelse:
Dokumentering og arkivering er b eskrevet i nevnte plan (oppdatert 23.5.2017) under punkt 3,
underpunkt 8.


Anbefaling 4: Kommunen skal tydeliggjøre i «Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved
Rømskog skole» at det er rektor som har ansvar for oppfølgingen.
Redegjørelse:
Rektors ansvar for oppfølgingen er beskrevet i planens punkt 3, underpunkt 8.


Anbefaling 5: Skolen skal utarbeide rutiner som sikrer en felles forståelse av når det skal
varsles og eventuelt hvordan varslingen skal skje.
Redegjørelse:
Rutinene er beskrevet i «Fo rpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole»
punkt 3, underpunkt 1 – 7.


Anbefaling 6: Kommunen skal utarbeide rutiner for hvordan eventuelle mobbesaker skal bli
fulgt opp videre, sett i forbindelse med overføring fra barneskole til ungdomssko le.
Redegjørelse:
Tiltaksplan for samarbeid ved overgang barnetrinn - ungdomstrinn Rømskog, Setskog,
Bjørkelangen, revidert 4.11.2016 (vedlegg 4). Oppfølging av mobbesaker vil bli spesielt
ivaretatt under punkt 2: «overgangsmøte for enkeltelever med spesiel le behov, herunder
paragraf 9a - 3 saker.


Med vennlig hilsen
RØMSKOG KOMMUNE


Anne Kirsti Johnsen (s) Unni Degnes
r ådmann oppvekstleder


Vedlegg 1: Udir - 3 - 2017
Vedlegg 2: Forpliktende samarbeidsplan mot mobbing ved Rømskog skole
Vedlegg 3: Nytt regelverk – nulltoleranse mot mobbing (skriv til foreldre)
Vedlegg 4: Tiltaksplan for samarbeid ved overgang barnetrinn - ungdomstrinn







 


 


 


FORPLIKTENDE 


SAMARBEIDSPLAN MOT MOBBING  


VED RØMSKOG SKOLE 
 


 


  
 


 


 


 


 


 


 


Vedtatt i samarbeidsutvalget 23.05.2017 



Sten Morten Henningsmoen

Vedlegg 3







FORPLIKTENDE SAMARBEIDSPLAN MOT MOBBING 


 


Innledning 


Opplæringsloven pålegger skolen et stort ansvar for å arbeide frem et godt 


psykososialt miljø. I dette arbeidet er vi helt avhengige av et godt samarbeid 


med hjemmene. 


 


Vi ønsker at skolen vår skal være mobbefri. Det betyr at alle ansatte, elever og 


foreldre bevisstgjøres på hva mobbing er, hvordan mobbing kan forebygges og 


hvilke tiltak som settes inn hvis mobbing avdekkes.  


 


Definisjon av mobbing 


”En person blir mobbet når han eller hun, gjentatte ganger og over tid, blir utsatt 


for negative handlinger fra èn eller flere personer. Det er en negativ eller 


aggressiv handling når noen med vilje påfører en annen person skade eller 


smerte ved fysisk kontakt, ved ord eller på andre måter. For å kunne bruke 


betegnelsen mobbing skal det også være en viss ubalanse i makt- og 


styrkeforholdet; den som blir utsatt for de negative handlingene har vanskelig 


for å forsvare seg og er noe hjelpeløs overfor den eller de som plager ham eller 


henne.” 


 


Definisjonen brukes internasjonalt og er hentet fra veileder til opplæringsloven.


   


       


Mål: Skape en trygg skolegang for alle 


 


Planen vedtas årlig av samarbeidsutvalget ved skolen. 


 


Ansvarsfordeling i forhold til tiltak merkes med E (elevrådet/elever), F 


(foreldre/foresatte) og S (skole). 


 


 


 


 


 


 







1. Forebyggende arbeid: 


1. Hver kontaktlærer har elevsamtaler med sine elever minst 2 ganger i året. S 


2. Arbeide for å utvikle et aktivt elevråd som fokuserer på arbeidet mot 


mobbing. E 


3. Ressurser til sosiallærer og andre sosialpedagogiske tiltak. S 


4. Fokusere på god oppførsel. E,F,S 


5. Elevene er med på revidering av ordensreglene. E,S 


6. Trivsel/mobbing tas opp i hver konferansetime. F,S 


7. Mobbeplanen deles ut årlig til alle foreldre/foresatte ved skolestart og er 


forpliktende for skole, foreldre og elever. E,F,S 


8. Kontinuerlig arbeid med klasse- og skolemiljø, blant annet gjennom positive 


fellesskapsverdier. E,F,S 


9. Arbeide for et godt utemiljø. E,F,S 


10. Felles positive sosiale aktiviteter for å skape samhold og trivsel. 


Klassekontakt arrangerer et sosialt tiltak for klassen innen 5 uker etter skolestart. 


F 


11. Foreldremøte avholdes senest 3 uker etter skolestart. S 


12. Nytilflyttede elever skal ivaretas på en god og integrerende måte. E,F,S 


 


 


2. Avdekking av mobbing 


1. Miljøundersøkelse hvert år. Elevene i 6. og 7. klasse gjennomfører 


”Elevundersøkelsen”, en nettbasert vurdering av skolen og dens innhold. S 


2. Hver kontaktlærer har elevsamtaler med sine elever minst 2 ganger i året. S 


3. Være bevisste på tegn som for eksempel kvalme, vegring for å gå ut, 


atferdsendring og fravær. E,F,S 


4. Bevisstgjøre elevene på hvordan de har det på skolen og hvordan andre har 


det sosialt. F,S 


5. Tilbakemelding fra foreldre om navngitte mobbere og/eller mobbeoffer. F,S 


6. Observasjoner gjort av ansatte ved skolen. S 


7. Postkasse med lås for melding av saker. E,S 


 


 







3. Når mobbing er avdekket 


1. Den som avdekker mobbingen skriver ned hendelsesforløpet og gir beskjed til 


kontaktlærer E,F,S 


2. Kontaktlærer informerer ledelsen. Alle saker som meldes skal tas på alvor og 


skolen skal være bevisst på sin undersøkelsesplikt. S 


3. Kontaktlærer har samtale(r) med mobbeoffer. S 


4. Kontaktlærer informerer mobbeoffers foresatte straks. S 


5. Kontaktlærer har samtale(r) med mobber(e). S 


6. Foreldrene til mobber(e) blir informert av kontaktlærer snarest mulig. S 


7. Klassen til de involverte informeres – forsterket arbeid med klassemiljøet. E,S  


8. Dersom en elev eller forelder ber om tiltak mot krenkende adferd som 


mobbing, skal skolen snarest mulig behandle saken etter reglene om 


enkeltvedtak i forvaltningsloven. Rektor har ansvar for oppfølging, 


enkeltvedtak, dokumentering og arkivering. S 


 


4. Mobbingen slutter ikke 


1. Foreldre til mobberen(e) innkalles til møte. Deltagere er elev, foreldre, 


kontaktlærer, ledelse. En omfattende avtale settes opp. E,F,S 


2. Utvisning inntil 1 dag. Foreldre varsles i forkant. S 


3. «Felles barn» og/eller PPT kobles inn. S 


 


5. Oppfølging 


Når tiltak i hht pkt 3 er gjennomført, skal mobber(e) og mobbeoffer følges opp 


annenhver uke muntlig. Oppfølger kan være kontaktlærer, en annen lærer eller 


annen tillitsperson valgt av mobbeoffer og mobber(e) som ikke er inhabil. 


Tidsrammen for oppfølgingen avgjøres av oppfølger i samarbeid med offer og 


mobber(e). Oppfølger kontakter hjemmet til partene før oppfølgingen avsluttes.  


 


6. Formell avslutning 


Avslutningsdokumentet underskrives av mobber(e), offer og oppfølger. 


Dokumentet arkiveres, på samme måte som alle referater og andre 


journalnotater, i skolens arkiv i eleven(e)s mappe. 


 


AVSLUTNINGSDOKUMENT 


Skolens plan mot mobbing har vært benyttet i tidsrommet ………… 


Jeg er enig i at saken nå avsluttes. Rømskog skole, …………….. 


________________________________________________________________


________________________________________________________


________________________________________________________


________________________________________________________ 
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1 FORORD OG 
Revisjonen skal i henhold til kommuneloven og forskrift om 
forvaltningsrevisjon. Etter forskriften innebærer forvaltningsrevisjon å 
systematiske vurderinger av økonomi, produktivitet, måloppnåelse og virkninger 
kommunestyrets vedtak og forutsetninger. God kommunal revisjonsskikk er å følge 
Standard for forvaltningsrevisjon, utarbeidet av Norges kommunerevisorforbund 
forvaltningsrevisjonsprosjektet (Administrasjon og styring — internkontroll og rutiner), er
gjennomført i henhold til RSK 001. Prosjektet er gjennomført etter 
forvaltningsrevisjon vedtatt i kontrollutvalget i sak 16/21, og kommunestyret 
kommune i sak 


Etter kommuneloven skal revisor rapportere resultatene av sin revisjon og 
kontrollutvalge


Prosjektet er gjennomført etter vedtatt prosjektbeskrivelse i tidsrommet 01.05 — 
Rapporten er oversendt kommunen for 


Prosjektansvarlige revisors habilitet og uavhengighet sett opp mot kommunen 
undersøkte virksomheten er vurdert, og revisjonen finner ansvarlig revisor habil 
utføre 


Prosjektet er gjennomført av forvaltningsrevisor Sten Morten Henningsmoen. I 
fagansvarlig forvaltningsrevisor Anita Dahl Aannerød vært prosjektansvarlig, og 
informasjonsinnsamlinge


Rapporten oversendes kommunen etter behandling i kontrollutvalget og 


Revisor vil takke kontaktperson og andre som har deltatt i prosjektet, for 
i forbindelse med 


Indre Østfold Kommunerevisjon 
Rakkestad 


Rit l n e s
Distriktsrevis


4(14' V' a  471e'C ( (
Anita Dahl Aannerød S t e n  Morten 
Fagansvarlig forvaltningsrevisor Forvaltningsrevisor


1 Kommunelovens kapittel 12 § 78 og forskrift om revisjon av 1.juli 2004 kapittel 3 § 6.
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2 SAMMENDRAG 
Formål 
Formålet med prosjektet har vært å undersøke om kommunen har utviklet og bruker et 
overordnet internkontrollsystem, samt internkontrollsystem og interne rutiner spesielt ved 
sentralbord/sekretariat. 
 
Prosjektet er utført etter følgende problemstillinger: 


1. Har kommunen et helhetlig system for internkontroll? 
2. Er det utarbeidet funksjonelle internkontrollsystemer og interne rutiner ved 


sentralbord/sekretariat i Rømskog kommune 
 
Framgangsmåte 


For å besvare problemstillingene har revisjonen tatt utgangspunkt i kommunelovens 
bestemmelser om internkontroll, samt et idéhefte utarbeidet av KS i forbindelse med deres 
effektiviseringsnettverk knyttet til internkontroll. Rømskog kommune har deltatt i KS sitt 
effektiviseringsnettverk for internkontroll. Idéheftet konkretiserer hva som ligger i begrepet fra 
kommuneloven om betryggende kontroll, og hvordan en kommune kan utforme sitt 
internkontrollsystem.  
 
For å undersøke problemstillingene har revisjonen gjennomgått kommunens dokumentasjon 
i deres egen internkontrollperm, samt gjennomført samtaler og intervjuer med rådmann, 
kommunens ledergruppe og ansatte ved sentralbord/sekretariat. Revisjonen har i tillegg gått 
gjennom et utvalg saker i sak- og arkivsystem, enkelte rapporter og maler knyttet til 
saksbehandlingstid og informasjon om klageadgang, samt referater fra ledermøter for 2015, 
2016 og 2017. 
 
For å besvare problemstilling 1 har revisjonen tatt utgangspunkt i 3 sentrale elementer i et 
internkontrollsystem: risikovurderinger, kontrollhandlinger og dokumentasjon. Revisjonen har 
vurdert i hvilken grad kommunen har utarbeidet retningslinjer for gjennomføring av 
risikovurderinger, og i hvilken grad disse blir dokumentert og fulgt opp. Tilsvarende har 
revisjonen undersøkt om kommunen har etablert et system for kontrollhandlinger, herunder 
et system for avviksmeldinger, og hvordan dette blir dokumentert og fulgt opp. Generelt har 
revisjonen vurdert i hvilken grad kommunens internkontrollsystem er dokumentert gjennom 
skriftlige rutiner, retningslinjer og andre styrende dokumenter. Revisjonen har også vurdert i 
hvilken grad administrasjonen rapporterer om kommunens internkontrollsystem til 
kommunestyret, slik kommuneloven krever 
 
For å kontrollere kommunens internkontrollsystem og interne rutiner ved 
sentralbord/sekretariat har revisjonen tatt utgangspunkt i de samme elementene som for 
problemstilling 2: I hvilken grad benyttes risikovurderinger som grunnlag for internkontrollen 
ved sentralbord/sekretariat, i hvilken grad er internkontrollsystemet ved 
sentralbord/sekretariat dokumentert, og i hvilken grad benyttes kontrollhandlinger som et 
ledd i internkontrollen ved sentralbord/sekretariat? I tillegg har revisjonen lagt kommunens 
egne interne rutiner for sentralbord/sekretariat til grunn, samt målsetninger formulert i 
tjenestenes handlingsplan knyttet til kommunens årsbudsjett.  
 
Hovedfunn  
Internkontrollen skal tilpasses kommunens egenart og størrelse. Revisjonen har lagt til grunn 
at Rømskog kommune slår seg sammen med Aurskog-Høland kommune fra 2020, og har 
tatt dette med i vurderingen ved utforming av anbefalinger. 
 
Revisjonen vurderer at Rømskog kommune har arbeidet godt med utforming av et 
overordnet internkontrollsystem i forlengelse av deltakelsen i KS sitt effektiviseringsnettervk. 
Det er utarbeidet system og maler for risikovurdering og avviksmeldinger, og kommunen 
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gjennomfører egne internrevisjoner på utvalgte områder. Det overordnede 
internkontrollsystemet er godt beskrevet i dokumentet Styringssystemet som vi finner i 
kommunens internkontrollperm. De sentrale dokumentene som bør finnes i et 
internkontrollsystem er i all hovedsak utarbeidet, og det er etablert et fellesområde også for 
dokumentasjon av tjenestenes spesifikke internkontroll. Slik sett er system, grunnleggende 
dokumentasjon og infrastruktur på plass for et overordnet internkontrollsystem for 
kommunen. Revisjonen vurderer at det fortsatt er behov for å fokusere på implementering og 
praktisering av internkontrollen. 
 
Når det gjelder internkontroll og rutiner ved sentralbord/sekretariat vurderer revisjonen at 
systemet er på plass. Det er gjennomført risikovurderinger ved enheten, systemet for 
avviksmeldinger er i bruk og det er utarbeidet dokumentasjon på sentrale oppgaver for 
enheten. Revisjonen fant at de etterlyser en mer aktiv oppfølging og tilbakemelding på 
meldte avvik.  
 
Revisjonen anbefaler at kommunen framover fokuserer på å utnytte mulighetene som ligger i 
å bruke systematiske risikovurderinger som grunnlag for videreutvikling av kommunens 
internkontroll og for å identifisere og prioritere områder det bør fokuseres på fram mot 
kommunesammenslåing i 2020. Det vil også være et grunnlag for å gå systematisk gjennom 
enhetenes rutiner, noe som vil være særlig hensiktsmessig for de enheter som fortsatt skal 
levere tjenester i Rømskog. Bruk av internrevisjoner vurderer revisjonen som positivt, og kan 
være et nyttig verktøy for å følge opp utvalgte områder i kommunen de neste årene. 
Revisjonen anbefaler at rådmannens rapport om internkontroll til kommunestyret utvides til 
også å gjelde andre områder enn HMS.   
 
Revisjonen vurderer at kommunen fram mot 2020 primært bør fokusere på gjennomføring av 
risikovurderinger og utvikling av rutiner for tjenestene for å videreutvikle internkontrollen. For 
at avviksmeldinger fortsatt skal være en viktig informasjonskilde for utviklingsarbeidet 
anbefaler revisjonen at kommunen fokuserer på videreutvikling av system for oppfølging av 
avviksmeldinger og utvikling av et system for tilbakemelding til den som har meldt avviket. 
 
Når det gjelder saksbehandling vurderer revisjonen at kommunen bør følge sin interne rutine 
med å kjøre ut og gjennomgå restanselister i sak- og arkivsystem hvert kvartal. 
Gjennomgang av maler for vedtak bør også være en fast aktivitet i internkontrollarbeidet som 
gjennomføres med jevne mellomrom – for å sikre at formuleringer er ensartede og i tråd med 
regelverk.  
 
Oppsummert vurderer revisjonen at Rømskog kommune har et helhetlig system for 
internkontroll, men at dette kan videreutvikles og brukes mer aktivt av hele organisasjonen. 
Ved sentralbord/sekretariat vurderer revisjonen at det er utarbeidet et funksjonelt 
internkontrollsystem og interne rutiner for å ivareta sentrale oppgaver ved enheten. Revisor 
vurderer imidlertid at enkelte interne rutiner bør følges opp i større grad (dette gjelder særlig 
oppfølging av saker ved gjennomgang av restanselister). Se forøvrig kapitlene 4.4 og 5.4 for 
konklusjon på de enkelte problemstillingene. 
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Oppsumert er revisjonens anbefalinger: 


• Anbefaling 1-1: Kommunen bør vurdere å gjennomføre systematiske 
risikovurderinger dedikert til kommunens overordnede internkontroll 


• Anbefaling 1-2: Kommunen bør utarbeide en rutine for gjennomføring av 
systematiske risikovurderinger på enhetene. 


• Anbefaling 1-3: Kommunen bør systematisere dokumentasjon og lagring av 
tjenestespesifikke risikovurderinger. 


• Anbefaling 1-4: Kommunen bør følge opp de tjenestespesifikke risikovurderingene på 
strategisk ledernivå 


• Anbefaling 1-5: Kommunen bør vurdere å revidere rutine for systemrevisjon innen 
HMS til også å omfatte andre områder.  


• Anbefaling 1-6: Kommunen bør vurdere å utarbeide stillingsbeskrivelser på 
funksjons-/rollenivå. 


• Anbefaling 1-7: Kommunen bør vurdere å gå systematisk gjennom rutiner for den 
enkelte enhet. 


• Anbefaling 1-8: Kommunen anbefales å gjennomføre årlige internrevisjoner. 


• Anbefaling 1-9: Kommunen anbefales i sin rapport til kommunestyret også å 
rapportere på internkontrollarbeid som ikke omfattes av HMS-området 


• Anbefaling 2-1: Kommunen bør etablere et system for oppfølging av avvik som sikrer 
dokumentasjon av oppfølgingen, samt at melder får tilbakemelding på oppfølging og 
lukking av avviket. 


• Anbefaling 2-2: Kommunen bør følge opp interne rutiner for restanseliste, slik at disse 
kjøres og oppdateres hvert kvartal. 


• Anbefaling 2-3: Kommunen bør vurdere å utarbeide en rutine for framgangsmåte ved 
saksbehandling av enkeltvedtak.  


• Anbefaling 2-4: Kommunen bør gå gjennom maler for enkeltvedtak med sikte på å 
sikre at standardtekst oppfyller krav i forvaltningsloven 


• Anbefaling 2-5: Kommunen bør involvere de ansatte tettere ved revisjon/oppdatering 
av rutiner. 


 


3 INNLEDNING 


3.1 PROBLEMSTILLINGER 
Problemstilling 1: Har kommunen et helhetlig system for internkontroll? 
 
Problemstilling 2: Er det utarbeidet funksjonelle internkontrollsystemer og interne rutiner ved 
sentralbordet/sekretariatet i Rømskog kommune?  


3.2 AVGRENSNING AV PROSJEKTET 
Prosjektet avgrenses til ovennevnte problemstillinger.  
 
For problemstilling 1 innebærer dette at revisjonen kun har vurdert kommunens overordnede 
internkontrollsystem. Hvordan systemet er implementert på de enkelte enhetene har ikke 
vært en del av undersøkelsen, utover at revisor har kontrollert om risikovurderinger er 
gjennomført eller ikke, og at avviksmeldinger i sak- og arkivsystem er gjennomgått for å 
vurdere det overordnede systemet. Enhetenes dokumentasjon gjennom utarbeidelse av 
rutiner o.l. er ikke gjennomgått. 
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For problemstilling 2 innebærer dette at revisjonen har vurdert implementering av det 
overordnede systemet ved sentralbord/sekretariat – i hvilke grad dette er tatt i bruk ved 
enheten. I tillegg har revisjonen undersøkt praktisering og oppfølging av enkelte interne 
rutiner og målsetninger.  
 


3.3 KILDER FOR REVISJONSKRITERIER 
I henhold til standard for forvaltningsrevisjon må revisor fastsette revisjonskriterier for 
forvaltningsrevisjonen. Revisjonskriterier, ofte kalt ”foretrukket praksis”, er uttrykk for krav 
eller forventninger til en funksjon, aktivitet, prosedyre, resultat eller lignende. 
Revisjonskriterier fastsettes vanligvis med basis i en eller flere av følgende kilder: lovverk, 
politiske vedtak og føringer, kommunens egne retningslinjer, anerkjent teori på området og 
andre sammenlignbare virksomheters løsninger og resultater. 
 
Revisjonskriterier for dette prosjektet er blitt utledet fra: 
 
Eksterne kriterier: 


• Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) LOV 1992-09-25 nr. 107 


• LOV-1967-02- 10: Lov om behandlingsmåten i forvaltningssaker (forvaltningsloven) 


• Ot.prp.nr.70 (2002-2003) Om lov om endringer i lov 25. september 1992 nr. 107 om 
kommuner og fylkeskommuner m.m. (kommunal revisjon) 


• Skarheim, T. and S. Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 
hus? (KS 2013) 


• 85 tilrådingar for styrkt eigenkontroll i kommunane (Kommunal- og 
regionaldepartementet 2009) 


• Internkontroll i kommuner; PriceWaterhouseCoopers (2009) 
 


Interne kriterier: 


• Kommunens egne retningslinjer og rutiner, herunder 
o Styringssystemet - Internkontrollpermen - Rømskog kommune (2016) 
o Handlingsplan 2017, sentraladministrasjonen – Vedlegg til Økonomiplan 


2017-2020 med budsjett 2017, Rømskog kommune 
 


En nærmere utledning av revisjonskriterier fremkommer i vedlegg til rapporten. 


3.4 REVISJONSMETODER  


Dette prosjektet er utarbeidet etter standard for forvaltningsrevisjon – RSK001. 


 


Revisor har innhentet data gjennom samtaler og intervjuer, dokumentgjennomgang, 


mappegjennomgang i sak- og arkivsystemet, samt gjennomgang av mappe for internkontroll 


på kommunens fellesområde. Noe er også hentet fra kommunens nettsider. 


 


Intervjuer og samtaler 


For å besvare prosjektets problemstillinger har revisor gjennomført to intervjuer med 


rådmannen, først oppstartsmøte 26.06.2017 og et oppfølgende intervju 21.09.2017. Under 


begge intervjuene ble det orientert om kommunens overordnede internkontrollsystem samt 


internkontrollsystem og praksis ved sentralbord/sekretariat. 21.09.2017 ble det også 


gjennomført en samtale med rådmannens ledergruppe. Her ble det orientert om enhetenes 


praktisering av internkontrollsystemet – med særlig fokus på risikovurdering og 


avviksmeldinger. 25.09.2017 ble det gjennomført et gruppeintervju med ansatte ved 


sentralbord/sekretariat. I intervjuet ble praktisering av internkontrollsystemet ved 


sentralbord/sekretariat drøftet, med fokus på risikovurdering, avviksmeldinger og 
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dokumentasjon. Det ble også orientert om sentralbord/sekretariat sin rolle i forhold til 


saksbehandlingsfrister. 


 


Dokumentanalyse 


Revisor har gått gjennom kommunens internkontrollperm. Innholdet i permen er beskrevet i 


mer detalj under avsnitt 4.2.2. Permen inneholder beskrivelse, samt dokumentasjon for 


kommunens overordnede internkontrollsystem. Innholdet finnes også i elektronisk form på 


kommunens fellesområde, slik at det er tilgjengelig for alle ansatte. I tillegg har revisor gått 


gjennom mappen ”Tjenestespesifikk internkontroll” på kommunens fellesområde. Mappene 


for de ulike enhetene er ikke gått gjennom i detalj, men er brukt for å skaffe en oversikt over 


struktur og til en viss grad dokumentasjon i mappene.  


 


Revisor har gått gjennom de avvik som er registrert i kommunens sak- og arkivsystem. For å 


kontrollere saksbehandlingstid og informasjon om klageadgang har revisor gått gjennom et 


tilfeldig utvalg klagesaker i kommunens sak- og arkivsystem. Totalt 26 saker. Sakene er i all 


hovedsak knyttet til klager på eiendomsskatt. Noen saker som gjelder skole og byggesak er 


også gjennomgått. Antallet gjennomgåtte saker gir ikke grunnlag for å si noe om det totale 


antallet saker kommunen behandler, og det kan således ikke generaliseres på grunnlag av 


gjennomgangen. Sammenholdt med gjennomgåtte rutiner og maler gir det imidlertid grunnlag 


for en vurdering av kommunens system for saksbehandling. 


 


Gjennomgang av dokumenter i sak- og arkivsystem, samt på kommunens fellesområde er 


gjort ved oppmøte i kommunen 21. og 25. september, samt 19. oktober 2017. 
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4 PROBLEMSTILLING 1: 
 
 
 
 
 


4.1 REVISJONSKRITERIER 
Revisjonskriterier er utledet fra: 


• LOV 1992-09-25 nr. 107: Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) 


• Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 
hus  (KS  2013) 


• 85 tilrådingar for styrkt eigenkontroll i kommunane; Kommunal- og 
regionaldepartementet (2009) 


• Ot.prp.nr.70 (2002-2003) Om lov om endringer i lov 25. september 1992 nr. 107 om 
kommuner og fylkeskommuner m.m. (kommunal revisjon) 


 
En nærmere beskrivelse av hvordan revisjonskriteriene er utledet finnes i vedlegg 1 til 
rapporten. 
 
Revisor har utledet følgende revisjonskriterier til problemstilling 1: 
 


1. Kommunens internkontroll bør være basert på risikoanalyser.  
2. Kommunens internkontroll bør være formalisert og dokumentert. 
3. Kommunens internkontroll bør følges opp gjennom kontrollaktiviteter. 
4. Rådmannen bør årlig rapportere om arbeidet med internkontrollen til kommunestyret  


4.2 REVISORS UNDERSØKELSE OG INNHENTEDE DATA OG VURDERINGER 


4.2.1  Risikovurderinger som grunnlag for internkontrollen 


Revisor har kontrollert hvorvidt kommunens internkontrollsystem er basert på risikoanalyser. 
Er det gjennomført risikoanalyser som et grunnlag for innretning av internkontrollen, og som 
et grunnlag for å gjennomføre eventuelle forbedringstiltak og kontrollaktiviteter? Revisor har 
vurdert innholdet i internkontrollpermen, sammenholdt med informasjon delt ut på 
oppstartsmøtet. Spørsmålet er videre tatt opp i samtale med ledergruppa i Rømskog 
kommune.  
 
I oppstartsmøtet med rådmannen ble det opplyst at det er utarbeidet et verktøy for 
risikovurdering av tjenesteområdene. Risikovurdering blir gjennomført årlig – i hvert fall i 
sentraladministrasjonen. Det ble også vist til overordnet ROS-analyse for kommunen, Norsk 
kommunerevisorers forbund (NKRF) sitt verktøy for risikovurdering i forbindelse med 
kommunesammenslåing og overordnet analyse som ble gjennomført av Indre Østfold 
Kommunerevisjon IKS høsten 2016. Rådmannen og en ansatt i sentraladministrasjonen har 
ansvar for rullering av risikoanalysene. 
 
I dokumentet Styringssystemet beskrives hvordan bruk av risikovurderinger skal inngå i 
kommunens internkontrollsystem. Rådmannen har ansvar for at det gjennomføres en 
overordnet risikovurdering (s. 19). I årshjul for internkontroll og løpende kvalitetsforbedring 
beskrives risikovurderinger som en løpende aktivitet gjennom hele året: 


Har kommunen et helhetlig system for internkontroll? 


 







 


 Administrasjon og styring – internkontroll og rutiner  7 


 


 
Figur 1 - Årshjul for internkontroll og løpende kvalitetsforbedring i dokumentet ”Styringssystemet”. 


Dokumentet beskriver videre risikobasert internkontroll mer i detalj, og det vises til 
”internkontrollhjulet” som et redskap som kan hjelpe til å systematisere internkontrollarbeidet: 


 
Figur 2 – Internkontrollhjulet 


På side 23 i samme dokument gis det en oppsummerende oversikt over verktøy og metodikk 
for internkontrollsystemet. Risikovurdering/risikokontroll listes som ett av hovedpunktene i 
denne listen. Det vises til skjemaet ”Risiko- og kontrollmatrise” med risikomatrise og 
tiltaksplan som skal brukes systematisk. Videre vises det til en metodikk – 4V – som kan 
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brukes for å vurdere hvilke tema som man bør risikovurdere. 4V står for: Viktig, Vanlig, 
Vanskelig og hvor det er mest Variasjon i utførelsen. 
 
I Internkontrollpermen finner revisor også, som nevnt i oppstartsmøtet, Overordnet ROS-
analyse for kommunen, NKRFs veileder for risikovurdering i forbindelse med 
kommunesammenslåinger, resultater fra spørreundersøkelse i forbindelse med overordnet 
analyse for Rømskog kommune – gjennomført i 2016.  
 
Overordnet risiko- og sårbarhetsvurdering Rømskog kommune gir en vurdering av 22 
identifiserte uønskede hendelser med tilhørende risikoreduserende tiltak. Vurderingen 
gjelder Rømskogsamfunnet som helhet. Vurderingene og tiltakene er relevante for 
kommunens internkontroll, og gir en pekepinn på områder kommunen bør utvikle for å bedre 
sin internkontroll. Det er ikke gjennomført en egen risikovurdering dedikert til kommunens 
helhetlige system for internkontroll.  
 
Resultater fra gjennomførte risikovurderinger i sentraladministrasjonen er også vedlagt i 
permen – gjennomført 1.9.2016, 2.6.2014 og 1.7.2013. Risikovurderingene er gjennomført 
på personalmøte, og inneholder en enkelt oversikt over identifiserte risiko, risikovurdering 
samt tiltak for å unngå at identifisert risiko inntrer: 


 
Figur 3 - Eksempel på risikomatrise for tjenesteområdene 


Det er ikke utarbeidet en egen rutine for gjennomføring av risikovurderinger. 
 
Under intervju med rådmannen 21.9.2017 oppgis det at alle enheter skal gjennomføre 
risikovurdering en gang i året på personalmøte. Gjennomførte risikovurderinger skal lagres 
på fellesområdet. Rådmannen opplyser videre om at risikovurderinger ikke rapporteres opp 
til rådmannsnivået med mindre det er spesielle behov som tilsier det (behov for finansiering 
e.l.). Oppfølging av risikovurderingene er delegert til enhetene. Oppfølging av om tiltak som 
følge av risikovurderingene gjøres ved neste gjennomgang – da en går gjennom skjema fra 
forrige risikovurdering.  
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Ved dokumentanalyse av referater fra møter i rådmannens ledergruppe (for årene 2015, 
2016 og 2017) har revisor notert at risikovurdering har vært tema på 11 møter de siste 3 
årene. Tre ganger er dette relatert til ROS-analyse i forbindelse med mottak av nye 
flyktninger. Fem ganger er det knyttet til overordnet ROS-analyse for kommunen. En gang er 
det knyttet til oppdatering av kompetanseplaner. En gang er det knyttet til å åpne dører og å 
være alene på jobb (gjennomføres i alle etatene). En gang er det knyttet til passordskifte. 
Revisor har funnet det referatført en gang at enhetene er minnet på årlig risikovurdering på 
enhetene. 
 
Revisor deltok på ledermøte i Rømskog kommune 21. september 2017, hvor spørsmål om 
bruk av risikovurdering i virksomhetene ble tatt opp. Samtalen viste at det er ulik praksis på 
enhetene i forhold til bruk av risikovurderinger. Barnehagen oppgir at det gjennomføres 
risikovurderinger omtrent et par ganger per år. Innen pleie og omsorg oppgis at det gjøres 
risikovurderinger hele tiden, men en bruker ikke risikomatrisen. Skolen viste også til at det 
gjøres risikovurderinger hele tiden, men uten at det dokumenteres i risikomatrise eller 
internkontrollsystemet spesifikt. Skole trakk fram et eksempel som gjaldt klipping av hekk, 
sett opp mot trafikksikkerhet for elever. Det sendes da en melding til teknisk. Teknisk 
opplyste at meldingen da går inn i deres system IK-bygg, og dokumenteres der. Rådmannen 
opplyste at årshjul for internkontroll inneholder et punkt om at risikovurderinger skal 
gjennomføres. Dette blir det minnet om i ledermøte når det er aktuelt.  
 
Revisor har gjennomgått mappene for tjenestespesifikk internkontroll på fellesområdet for å 
undersøke hva som er dokumentert av risikovurderinger på enhetene.  
 
For enhet Helse og omsorg finner revisor en Risiko- og sårbarhetsanalyse gjennomført i 
2011, samt en vurdering av kommunens tjenestespesifikke internkontroll. Vurderingen er 
ikke datert, men sist oppdatert 18.10.2012. Den inneholder en gjennomgang av sentrale 
dokumenter som skal være på plass i internkontrollsystemet, samt frister for oppdatering 
eller ferdigstillelse av dokumentene.  
 
For enhet Kultur finner revisor en risikomatrise utarbeidet 14.2.2015, samt Vurdering av egen 
tjenestespesifikk internkontroll, oppdatert 23.02.2015. 
 
For enhet Oppvekst finner revisor Risiko- og sårbarhetsanalyse utarbeidet i 2011, samt 
Vurdering av egen tjenestespesifikk internkontroll, oppdatert 18.12.2012. For enhet 
barnehage finner revisor 2 risikoanalyser, oppdatert 01.08.2013. For enhet skole finner 
revisor 2 risikovurderinger gjennomført i 2013, og en risikovurdering gjennomført i 2015. 
 
For sentraladministrasjonen finner revisor 4 risikovurderinger, gjennomført i 2013, 2014, 
2016 og 2017. 
 
For enhet Utvikling finner revisor en risikovurdering fra 2012 vedrørende avløpsanlegg, en 
risikovurdering fra 2013 vedrørende fyrrom.  


4.2.2  Formalisering og dokumentasjon 


I oppstartsmøtet ble det vist til egen perm som inneholder kommunens helhetlige system for 
internkontroll. Permen ble delt ut i oppstartsmøte. Tilsvarende finnes i elektronisk versjon på 
fellesområde som er tilgjengelig for alle ansatte. På fellesområdet er det også opprettet en 
egen mappe, ”Tjenestespesifikk IK”, der enhetene skal lagre sin egen 
internkontrolldokumentasjon. Avviksmeldinger registreres i kommunens sak- og arkivsystem, 
ESA.  Revisor har kontrollert innholdet i internkontrollpermen som ble delt ut under 
oppstartsmøtet, gått gjennom dokumentasjon under mappen ”Tjenestespesifikk IK” og 
avviksmeldinger registrert i ESA. 
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Rømskog kommune deltok i et KS-ledet prosjekt med internkontroll som tema i 2012-2013. 
Rådmannen viser til at det har vært arbeidet systematisk med videreutvikling av systemet 
etter deltakelsen i dette prosjektet. Kommunene som deltok i prosjektet møtes fortsatt en 
gang i året.   
 
Kommunens internkontrollsystem er beskrevet i dokumentet ”Styringssystemet”, som også 
ble beskrevet i forrige kapittel. Dokumentet beskriver kommunens styringssystem, inklusive 
internkontrollen, og gir oversikt over de sentrale dokumentene i systemet samt de viktigste 
elementene som inngår i internkontrollen. Mer spesifikt står det beskrevet på dokumentets 
forside: Kommunens styrings og rapporteringssystem beskriver: 


1. Kommunestyrets overordnede styring av kommunen og rådmannens rapportering 
2. Rådmannen styring av de kommunale tjenestene og den interne rapporteringen. 
3. Kommunens kvalitetsarbeid og system for egenkontroll. 


Dokumentet er ajourført per 10. februar 2016. 
 
På side 20 i dokumentet ”Styringssystemet” definerer kommunen selv hvilke dokumenter 
som må være på plass for å ha en sektorovergripende internkontroll: 


 
Figur 4 - Kommunens oversikt over nødvendige dokumenter for sektorovergripende internkontroll 


 
I Internkontrollpermen finner vi for øvrig følgende rutiner og styrende dokumenter: 


• Arkivrutiner 
o Dokumenthåndteringsrutine for arkivtjenesten – internkontroll 
o Skjema for fullmakt til åpning av post 
o Arkivplan 


▪ Rutine for renhold og tilsyn i fjernarkiv – Internkontroll 
▪ Rutine for tilgang til fjernarkiv – Internkontroll 
▪ Rutine for tilgjengelighet og innsyn i fjernarkiv – Internkontroll 
▪ Rutine for Forskeres adgang til innsyn i arkivet – Internkontroll 
▪ Retningslinjer for avlevering av arkiv til IKA Østfold 


• Saksbehandlingsrutiner 
o Rutine for politiske saker – Internkontroll 
o Sjekkliste for saksbehandling – Internkontroll 
o Rutine for lokale lønnsforhandlinger – Internkontroll 
o Etiske retningslinjer og varslingsplakat 


• Kontorrutiner 
o Ansettelses- og arbeidsreglement i Rømskog kommune 
o Rutine for Ansettelser – Internkontroll 
o Rutine for tilskudd til politiske partier – Internkontroll 
o Rutine for tilskudd til trossamfunn – Internkontroll 
o Rutine for innkreving av alkoholavgift – Internkontroll 
o Administrative ansettelser i Rømskog kommune 
o Rutine for alle ansettelser/oppnevninger der politiattest er påkrevet – 


Internkontroll 
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o Rutine for mottak- og avlevering av meldinger i krisesituasjon 
▪ Skjema for registrering av hendelser 


o Rutine for lederoppfølging – Internkontroll 
o Referat fra møte om samarbeidsrutiner servicekontor og tjenestene 15.5.17 
o Referat fra Info-møte 4.8.14 
o Utlevering av lønnshistorikk for ansatte i kommunene – Politiet 
o Permisjonsreglement – Rømskog kommune 
o Seniorpolitikk i Rømskog kommune 


• Innkjøpsrutiner 
o Rutine for oppfølging av innkjøpsreglementet – Internkontroll 


▪ Skjema for anskaffelser under kr. 100.000 ekskludert mva. 
▪ Konkurransegrunnlag – Anskaffelser under 500.000 ekskludert mva. 
▪ Kontrakt 


• HMS-rutiner 
o Årshjul for HMS 2017 
o Rømskog kommune – HMS- dokumentasjon 
o Rutine for HMS-opplæring – Internkontroll 
o Forvaltningsrevisjonsrapport: ”Etisk reglement og varslingsrutiner – Rømskog 


kommune 
o Arbeidsgiverstrategi – Rømskog kommune 
o Rutine for involvering av medarbeidere – Internkontroll 
o Reglement for kommunale gaver til arbeidstakere 


• IKT-sikkerhet 
o Sikkerhetshåndbok – For informasjonssikkerhet i Rømskog kommune m/ 


sikkerhetsmål og sikkerhetsstrategi 


• Avviksrutiner 
o Avviksmelding – Skjema 
o Avviksmelding – Notat 


• Delegeringsreglement 


• Økonomi 
o Økonomireglement – Rømskog kommune 
o Rutine for økonomirapportering – Internkontroll 


• Husrutiner 
o Rutine for: Gjøre kommunens utleielokaler tilgjengelig for kommunens 


innbyggere 
▪ Bestilling av utleierom/saler i kommunehuset/kulturhuset 
▪ Bestilling av overnatting i Haukenestårnet 


o Vedtekter for Rømskog kommunehus 
o Internrutiner for spiserommet og kjøkken. 


 
Revisor har gått gjennom kommunens internkontrollperm, med de rutiner som finnes der. 
Revisor har ikke undersøkt tjenestespesifikke rutiner utover dette, men ser ved gjennomgang 
på fellesområdet at det er utarbeidet rutiner også for hvert tjenestespesifikke område. Denne 
kontrollen begrenser seg derfor til kommunens internkontrollsystem på overordnet nivå, med 
tilhørende rutiner o.l. 
 
Revisor har undersøkt om de dokumenter kommunen selv lister opp som nødvendige for en 
sektorovergripende internkontroll er til stede i internkontrollpermen, jf. figur 4 ovenfor. Ved 
gjennomgangen fant revisor at enkelte dokumenter ikke var til stede i permen som ble utdelt 
under oppstartsmøtet. Dette ble undersøkt nærmere med rådmannen under intervju 
21.9.2017. Av dokumentene som ikke var tilgjengelig i internkontrollpermen er det kun 
lederavtaler som ikke er utarbeidet. Rådmannen oppgir at dette ikke har vært prioritert. 
Øvrige dokumenter er tilgjengelig i andre permer eller systemer. 
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Dokumentet Styringssystemet som finnes i kommunens internkontrollperm gir en oversikt 
over og presentasjon av de internkontrollaktiviteter som forventes gjennomført2: 
 


 
Figur 5 - Fra dokumentet "Styringssystemet", s. 23 


Kommunen har utarbeidet rutine for avvikshåndtering med tilhørende maler. Avviksmeldinger 
dokumenteres i kommunens sak- og arkivsystem og på kommunens fellesområde. Se punkt 
4.3.3 for en grundigere beskrivelse av dette. 
 
Bruk av risikovurdering er beskrevet i Styringssystemet og lagt inn som et løpende punkt i 
kommunens internkontrollårshjul. Gjennomgang av dette er beskrevet tidligere under pkt. 
4.3.1. Det er ikke utarbeidet egen rutine for gjennomføring og oppfølging av 
risikovurderinger. 
 
I henhold til opplysninger gitt i oppstartsmøtet er det også gjennomført internrevisjoner på 
utvalgte områder i kommunen. I intervju 21.9.2017 oppgir rådmannen at internrevisjoner i 
hovedsak er gjennomført i forhold til IKT. Revisor har fått oversendt referat fra to av 
internrevisjonene som er gjennomført – ved Helse og omsorg og ved Oppvekst. Disse 
inneholder en liste over de temaer som ble gjennomgått ved tilsynene med tiltak som skal 
gjennomføres. Det er ikke angitt frist for retting av avvik eller mangel. Det er også oppgitt 
hvem som er ansvarlig for oppfølging. Ett av fokusområdene for tilsynet var avviksmeldinger. 
Det ble funnet at det ikke var kommet avviksmeldinger på noen av enhetene, og at dette 
skulle følges opp. Det er utarbeidet en egen rutine for systemrevisjon på HMS-området. 
Rutinen var ikke i den fysiske internkontrollpermen, men var tilgjengelig i digitalt format på 
fellesområdet.  
 
Under oppstartsmøtet ble det opplyst at kommunen dokumenterer de aktiviteter som gjøres i 
forbindelse med internkontrollarbeidet i internkontrollpermen der styringssystemet er 


                                                 
2 Styringssystemet, Rømskog kommune, s. 23 
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beskrevet, inklusive årshjul for internkontroll og oversikt over siste og neste risikovurdering. 
Gjennomførte aktiviteter dokumenteres enten i kommunens sak- og arkivsystem eller på 
fellesområdet.  
 
Det er utarbeidet et eget årshjul for internkontrollaktiviteter. Det er også utarbeidet et eget 
årshjul for HMS-aktiviteter. Rådmannen oppgir i intervju 21.09.2017 at årshjulene følges opp 
i ledermøtene. Der settes det frister for gjennomføring av oppgavene.  
 


 
Figur 6 - Årshjul for HMS 2017 - Fra internkontrollpermen 


   
 
Organisering, roller og fullmakter 


 
Kommunen har utarbeidet delegeringsreglement for delegering av myndighet fra 
kommunestyret til råd, utvalg osv., samt til rådmannen. Reglementet inneholder også en 
skjematisk oversikt over hva som er delegert til rådmannen, samt hva som er videredelegert 
fra rådmann til enhetsledere. Ved behov, for eksempel ved vikariater, utformes fullmakter for 
enkeltpersoner.  
 
Under oppstartsmøtet informerte rådmannen om at det er tatt et bevisst valg på å ikke 
utarbeide stillingsbeskrivelser. Til oppfølgingsspørsmål på om kommunen har andre 
dokumenter som beskriver roller og ansvar i organisasjonen viste rådmannen til 
virksomhetsmål som er utarbeidet for hvert virksomhetsområde. Disse er beskrevet i 
handlingsplanen til økonomiplan og budsjett. Revisor har gått gjennom handlingsplan for 
2016 og 2017.  
 
Ved gjennomgang av internkontrollpermen med tilhørende rutiner ser revisor at det i rutinene 
er oppgitt hvem som er ansvarlig for de ulike handlingene som beskrives i rutinen. Likeledes 
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er ansvar og tidfesting for neste revidering av rutinen oppgitt. For avviksmeldinger angir 
rutinen hvem som er ansvarlig for melding av avvik, hvem som er ansvarlig for oppfølging av 
avvikene, samt hvem som er ansvarlig for oppdatering av rutinen.  
 
Arbeidsdeling ved utforming, utføring og kontroll 


 
De kontrollhandlinger som er aktuelle å vurdere i denne sammenhengen er avviksmeldinger 
og internrevisjoner. Revisor har gått gjennom dokumentet ”Styringssystemet” i 
internkontrollpermen for å undersøke om det defineres nærmere der hvem som har ansvar 
for kontrollhandlinger. Revisor har også gått gjennom de rutiner som finnes i 
internkontrollpermen. I oppstartsmøtet ble det opplyst om at rådmannen og en ansatt i 
sentraladministrasjonen gjennomfører internrevisjoner i kommunen.  
 
I kapittel 4 – Styring, ledelse og koordinering i ”Styringssystemet” defineres rådmannens 
ansvar med utgangspunkt i kommunelovens § 23. Dette ansvaret beskrives nærmere på side 
20 i samme dokument, under avsnittet ”Sektorovergripende internkontroll”, der rådmannens 
ansvar blant annet defineres til å ivareta og synliggjøre internkontrollen gjennom 
virksomhetsstyringen, samt å følge opp tjenestene med vekt på kultur for læring og 
forbedring. Det vises til dokumenter som må være på plass for å ha en sektorovergripende 
internkontroll.  
 
Rutine for systemrevisjon (HMS) inneholder en arbeidsdeling ved at det er rådmannen som 
er ansvarlig for gjennomføring av revisjoner på enhetene. På revidert enhet opprettes en 
revisjonsgruppe bestående av enhetsleder og verneombud 
 
Ansvar for regelmessig oppdatering/revidering av dokumentasjon 


I oppstartsmøtet informerte rådmannen om at rådmannen selv og en ansatt i 
sentraladministrasjonen har ansvar for å revidere IK-systemet – overordnet og for 
sentraladministrasjonen. Dette gjøres årlig, der det settes av en dag eller to til å gå gjennom. 
Rådmannen legger til at det ofte kan være en utfordring å prioritere tid til dette opp mot alt 
annet som også skal gjennomføres. 
 
Dokumentet ”Styringssystemet” gir en kortfattet og punktvis oversikt over kommunens 
samlede styrings- og rapporteringssystem, kvalitetssystem og egenkontroll-
/internkontrollsystem. Sist i dokumentet angis at dokumentet revideres ved behov og minst 
en gang i året i forbindelse med arbeidet med økonomiplanen.  
 
Dokumentet inneholder et årshjul for internkontroll samt en oversikt over gjennomførte og 
planlagte systemrevisjoner. Oversikt over systemrevisjoner angir hvem som er ansvarlig for 
gjennomføring av systemrevisjonene. 
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Figur 7 - Årshjul for internkontroll 2017 


 
Figur 8 - Fra dokumentet "Styringssystemet", vedlegg. 
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Dokumentet Sikkerhetshåndbok for informasjonssikkerheten i Rømskog kommune beskriver 
kommunens krav til beskyttelse av informasjon som samles inn, lagres, bearbeides, 
overføres og formidles så vel manuelt som elektronisk. Retningslinjene utgjør et felles 
rammeverk for det praktiske arbeid med informasjonssikkerhet i kommunen. Rådmannen har 
det overordnede, juridiske ansvaret for informasjonssikkerheten i kommunen. Det operative 
sikkerhetsansvaret, som også omfatter ajourhold av sikkerhetsregelverket legges under 
rollebeskrivelsene i dokumentet til sikkerhetskoordinator. 
 
Dokumentet HMS-dokumentasjon beskriver mål, ansvar og organisering av HMS-arbeidet i 
kommunen. Rådmannen er, i følge dokumentet, ansvarlig for fortløpende oppdatering av den 
overordnede HMS-dokumentasjonen, inkludert rutiner. Dette er bekreftet i ”Rutine 
internkontroll HMS-håndbok”. 
 
Ved gjennomgang av internkontrollpermen ser revisor at det benyttes en felles mal for 
utarbeidelse av rutiner. Malen inneholder punkter for oppføring av hvem rutinen er utarbeidet 
av, når den sist ble revidert, når den skal revideres neste gang og hvem som har godkjent 
rutinen. 
 
Gjennomføring av risikovurderinger er oppført som en løpende aktivitet i årshjulet for 
internkontroll i dokumentet Styringssystemet. Det er ikke utarbeidet egen rutine for 
gjennomføring av risikovurderinger. Rådmannen oppgis i Styringssystemet som ansvarlig for 
at det gjennomføres en overordnet risikovurdering. Rådmannen oppgir også under samtale 
med ledergruppa 21.9.2017 at det blir minnet om gjennomføring av risikovurdering på 
enhetene når det er tid for det (jf. pkt 4.3.1 ovenfor).  
 


4.2.3   Oppfølging gjennom kontrollhandlinger 


Revisor har vurdert innholdet i internkontrollpermen som ble delt ut under oppstartsmøtet.  
 
Internkontrollsystemet inneholder en egen rutine for melding av avvik, samt en mal for 
avviksmelding og mal for notat for oppfølging av avvik. Rutinen inneholder to hovedpunkter: 


1. Avviksregistrering 
2. Læring 


 
Punktet om avviksregistrering gir informasjon om at ansatte som opplever avvik skal fylle ut 
avviksmelding snarest og sende til nærmeste overordnede. Nærmeste overordnede er 
ansvarlig for å iverksette tiltak og lukke avviket. Dersom avviket ikke kan lukkes innenfor 
dennes fullmakter skal avviksmeldingen sendes lederens overordnede for oppfølging. 
Punktet om læring opplyser om at alle avviksmeldinger skal gjennomgås i neste 
personalmøte. Her skal tiltakene som er iverksatt evalueres og evt. forebyggende tiltak 
vurderes. 
 
På side 15 i kommunens HMS-dokumentasjon finnes en egen rutinebeskrivelse for 
avviksbehandling. Der kan vi lese følgende: 


Avvik er forhold som ikke er i overensstemmelse med lover, forskrifter eller 
interne rutiner samt uhell og nestenulykker. Avvik oppstår og avdekkes 


fortløpende og i forbindelse med gjennomføring av aktiviteter, vernerunder, 
karlegginger, systemrevisjoner m.m. 


Alle er ansvarlig for å gi melding om avvik til nærmeste leder som er 
ansvarlig for å finne tiltak som hindrer gjentagelse. Alle avvik registreres og 


rapporteres på egne skjema. Kopi av alle meldinger sendes 
hovedverneombud, tjenesteleder og rådmannen. Disse anonymiseres og 


behandles samlet i AMU 
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Det er utarbeidet en egen mal for samleskjema der enhetene rapporterer inn avvikene som 
skal behandles i AMU. 
 
Rutinen for avviksmelding m/ tilhørende maler omfatter alle tjenesteområder i kommunen. På 
spørsmål fra revisor under oppstartsmøtet om avvikssystemet brukes aktivt av alle ansatte 
svarte rådmannen at systemet er tilgjengelig for alle ansatte, men brukes i ulik grad. Det blir 
mest brukt innen pleie og omsorg. Avviksmeldinger som omhandler HMS eller IKT 
dokumenteres i elektronisk sak- og arkivsystem (siden 2016). mens øvrige avvik som 
omhandler tjenesteområdet arkiveres på fellesområdet. HMS-avvik følges opp i AMU. 
Nærmeste leder lukker avviket hvis det er mulig, hvis ikke sendes avviket til neste ledernivå 
for oppfølging.  Avviksmeldingene følges, foruten i AMU, opp i personalmøter. Internkontroll 
og avvik er også fast punkt på ledermøter.  
 
I oppstartsmøtet ble det spurt om det gjennomføres andre typer kontrollhandlinger for å sikre 
at gjeldende regler, prosedyrer og rutiner etterleves. Rådmannen svarte at det gjennomføres 
enkelte interntilsyn. I 2017 er det gjennomført 2 interntilsyn – innen helse og omsorg og 
innen oppvekst. Tema for disse to interntilsynene er IKT-sikkerhet. Revisor har fått oversendt 
referat fra internrevisjonene. Internrevisjonene inngår også i årshjul for internkontroll 2017 
som sikkerhetsrevisjon for hhv. Helse og omsorg, Oppvekst, Sentraladministrasjonen og 
Utvikling. Referatene fra interntilsynene inneholder punktvis oppsummering av det som ble 
gjennomgått i møtene, men oppføring av ansvarlig for oppfølging.  
 
Bruk av avviksmeldinger i enhetene var ett av temaene under samtale med rådmannens 
ledergruppe 21.9.2017. Alle virksomhetene svarte at avviksmeldinger er i bruk. Enhetsledere 
sender et samleskjema til rådmannen for avvik som skal behandles i AMU (HMS-avvik). 
Ledergruppa ga også tilbakemelding om at holdningen til bruk av avviksmeldinger har endret 
seg helt. Tidligere var det mange ansatte som ikke ønsket å melde avvik, da det føltes litt 
som om man sladret på sine kollegaer. Ansatte har skjønt at avviksmeldinger kan føre til 
forbedringer. 
 
Kommunen har utarbeidet en egen rutine for internrevisjoner innen HMS-området: ”Rutine 
systemrevisjon”. Rutinen beskriver gjennomføring og oppfølging av systemrevisjoner i 
henhold til oppsatt plan. Avvik som avdekkes under revisjonen skal disse beskrives i skjema 
for avviksmeldinger, og observasjoner skal beskrives. Det utarbeides en rapport som 
beskriver funnene, og det utarbeides plan for korrigerende tiltak med tidsfrister. Avvikene 
skal behandles i henhold til ”Prosedyre for avvikshåndtering”. I følge rådmannen er det 
gjennomført internrevisjoner i 2017 over temaet IKT- sikkerhet.  Rådmannen og en ansatt i 
sentraladministrasjonen har gjennomført revisjonene. Revisor har fått oversendt referat fra 
de to internrevisjonene som var gjennomført ved oppstartsmøtet. 
 
Revisor har gjennomgått avviksmeldingene som er registrert i sak- og arkivsystemet, samt 
de eldre avviksmeldingene som er tilgjengelig på fellesområdet under mappen 
”Tjenestespesifikk IK”. Revisor vurderer at det i hovedsak meldes avvik innen kategorien 
HMS og IKT. Det meldes få avvik som går på tjenesteutøvelse – altså i forhold til lov, 
regelverk og rutiner som regulerer den daglige tjenesteutøvelse. 
 
En gjennomgang av avviksmeldinger i sak- og arkivsystemet, samt informasjon gitt i 
oppstartsmøtet viser at kommunen har et system for oppfølging av avviksmeldinger innen 
HMS som gir informasjon om avvikene helt opp til politisk nivå, ved behandling av 
oppsummeringsrapporter i AMU. Kommunens årsrapporter viser også at rådmannen gir 
informasjon om internkontrollarbeidet innen HMS-området. En gjennomgang av referater fra 
ledermøter for 2015, 2016 og 2017 viser også at enhetsledere løfter enkelte avviksmeldinger 
inn i ledergruppa til diskusjon i plenum. 
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4.2.4   Rapportering til kommunestyret 


Under oppstartsmøtet oppgir rådmannen at det står noe om internkontroll i årsmeldingene, 
men ikke veldig mye. 
 
Revisor har gått gjennom årsmeldingene for 2016 og 2015. Begge årsmeldingene inneholder 
en redegjørelse på ett avsnitt for gjennomført internkontroll under kapitelet ”Kommunen som 
arbeidsgiver”, og avsnittet ”Arbeidsmiljø og HMS”. Redegjørelsen beskriver at internkontroll 
gjennomføres i tråd med kommunens rutiner. Det vises til at internkontroll er tema på alle 
ledermøter, og at det er utviklet et godt system for avviksrapportering. Det redegjøres også 
kort for gjennomførte forvaltningsrevisjoner og sentrale utfordringer innen HMS-området. 
 


4.3 REVISORS VURDERINGER OG KONKLUSJONER – PROBLEMSTILLING 1 


4.3.1  Risikovurderinger som grunnlag for internkontrollen 


Revisor vurderer at Rømskog kommune har utviklet et system for gjennomføring av 
risikovurderinger som grunnlag for kommunens internkontroll. Det gjennomføres 
risikovurderinger på overordnet nivå for kommunen – som overordnet ROS-analyse for 
kommunen. Internkontrollsystemet – beskrevet i dokumentet Styringssystemet – inneholder 
en god og sammenhengende beskrivelse av bruken av risikovurderinger i 
internkontrollarbeidet. Kommunens årshjul for internkontroll inneholder også et punkt for 
løpende gjennomføring av risikovurderinger i enhetene. Sammen med mal for risikovurdering 
utgjør dette et godt utgangspunkt for systematisk gjennomføring av risikovurdering som 
grunnlag for internkontrollsystemet. I Årshjul for HMS er risikovurderinger (Gjennomgang av 
ROS-analyser), satt opp som egen aktivitet. Revisor vurderer at disse to årshjulene bør 
samkjøres, slik at risikovurderinger settes opp som fast aktivitet i det generelle årshjulet for 
internkontroll. 
 
Revisor vurderer at den overordnede ROS-analysen for kommunen gir nyttige innspill til 
områder i kommunens internkontrollsystem som kan forbedres eller videreutvikles. Revisor 
vurderer at det ville være hensiktsmessig at administrasjonen også gjennomfører en egen 
risikovurdering dedikert til kommunens internkontroll, og at denne gjennomføres jevnlig.   
En slik risikovurdering vi utgjøre et godt grunnlag for videre innretning og utvikling av 
internkontrollen i kommunen. 


Anbefaling 1-1: Kommunen bør vurdere å gjennomføre systematiske risikovurderinger 
dedikert til kommunens overordnede internkontroll 


 
Samtalen med rådmannens ledergruppe 21.9.17 viser at gjennomføring av risikovurderinger i 
enhetene er variabel, noe som også bekreftes av gjennomgangen av aktuelle mapper på 
fellesområdet. Sammenlignet med opplysningene gitt i ledermøtet viser også 
gjennomgangen av mappene på fellesområdet at det er til dels ulik praksis for 
dokumentering av risikovurderinger. Revisor har ikke kontrollert samtlige mapper på 
fellesområdet, så det kan være at dokumentasjon for gjennomførte risikovurderinger er lagret 
andre steder.  
 
Rådmannens ledergruppe har temaet risikovurdering jevnlig på sin agenda.  
 
Revisor vurderer at det gjøres løpende risikovurderinger i de enkelte virksomhetene, men at 
det varier i hvilken grad og hvordan disse risikovurderingene dokumenteres. 
Revisor vurderer at det kan være praktisk vanskelig og i enkelte tilfeller lite hensiktsmessig å 
dokumentere alle typer risikovurdering som gjøres løpende i tjenestene. En systematisk 
gjennomgang i personalmøte eller lignende over mulige risikoområder i tjenesten vil 
imidlertid kunne være et godt utgangspunkt får å gi en oversikt over mulige 
forbedringsområder i den kommunale driften. Utover dette vil det være en vurdering enheten 
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må gjøre i forhold til hva som skal dokumenteres i risikomatrisen, og hva som eventuelt 
dokumenteres på andre måter.  
 
Revisor vurderer systematisk bruk av risikovurderinger på enhetene som et viktig verktøy for 
at både enhetsleder selv og rådmannen har oversikt over eventuelle utfordringer og 
forbedringsområder i kommunens drift, samt over tiltak for å imøtekomme disse. Revisor ser 
at ledergruppa løfter temaer og problemstillinger inn i gruppa etter behov. Dette vurderes 
som positivt. Med en systematisk dokumentasjon av viktige risikoområder vil det imidlertid 
kunne være lettere for rådmannen å ha en oversikt over viktige risikoområder i den 
kommunale driften. Revisor vurderer at det kan være behov for en felles gjennomgang i bruk 
av risikomatrisen og systematiske risikovurderinger i ledergruppa. En felles gjennomgang av 
sentrale risikoområder på de ulike enhetene vil også kunne bidra til tverrfaglig 
kunnskapsutveksling og læring på tvers av enhetene.  Revisor vurderer at identifiserte 
risikoområder også vil være relevant informasjon å ha med i den årlige rapporten om 
internkontrollarbeidet til kommunestyret.  
 
Revisor vurderer videre at systematisk bruk av risikovurderinger – særlig i de tjenester som 
blir værende i Rømskog etter kommunesammenslåingen – vil være nyttig for å tenke 
gjennom og avklare eventuelle utfordringer og mangler ved tjenestene fram mot overgangen 
til ny kommune.  
 
Revisor vil anbefale kommunen å utarbeide en rutine for gjennomføring av systematiske 
risikovurderinger på enhetene, i tråd med den intensjonen uttrykt fra rådmannens side, og 
det som synes å være praksis for sentraladministrasjonen. Dette vil også kunne bidra til å 
tydeliggjøre forskjellen mellom løpende risikovurderinger i tjenestene og en jevnlig (f.eks. 
årlig) og systematisk gjennomgang med personalgruppa som grunnlag for videreutvikling av 
internkontrollsystemet på enhetene 
 


Anbefaling 1-2: Kommunen bør utarbeide en rutine for gjennomføring av systematiske 
risikovurderinger på enhetene. 


 
Revisor vil anbefale kommunen om å systematisere dokumentasjon og lagring av 
tjenestespesifikke risikovurderinger, for eksempel gjennom en enhetlig mappestruktur for 
enhetene under området ”tjenestespesifikk internkontroll”.  
 


Anbefaling 1-3: Kommunen bør systematisere dokumentasjon og lagring av 
tjenestespesifikke risikovurderinger. 


 
Revisor vil videre anbefale kommunen om å vurdere å følge opp de tjenestespesifikke 
risikovurderingene på strategisk ledernivå, det vil si i rådmannens ledergruppe. Dette kan for 
eksempel gjøres gjennom en årlig gjennomgang der enhetsledere løfter fram eventuelle 
områder som peker seg ut for enhetene, hva det er jobbet med for å videreutvikle 
internkontrollsystemet, eller lignende. Dette vil kunne danne grunnlag for en overordnet 
rapportering fra rådmann til kommunestyret som er noe bredere enn i dag. 


Anbefaling 1-4: Kommunen bør følge opp de tjenestespesifikke risikovurderingene på 
strategisk ledernivå 


4.3.2  Formalisering og dokumentasjon. 


Utvikling av internkontrollsystemet med tilhørende rutiner er en stadig pågående prosess. 
Revisor vurderer at Rømskog kommune har arbeidet godt over tid med utvikling av et 
helhetlig internkontrollsystem.  
 
Det er utviklet egen rutine for avvikshåndtering, med tilhørende maler. Dette vurderer revisor 
som positivt. Det er også utarbeidet en rutine for systemrevisjon innen HMS. Revisor 
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vurderer at dette også kan være et godt verktøy for systematisk videreutvikling av 
internkontrollsystemet – også på andre områder enn HMS – for eksempel når det gjeller 
gjennomføring av risikovurderinger på enhetene. Revisor vurderer at dette er et nytt verktøy 
som er tatt i bruk i kommunen, og at det vil være hensiktsmessig for kommunen å evaluere 
gjennomføringen i 2017, for å vurdere form og innhold for en videreføring av verktøyet. 
Revisor vil anbefale at rutinen tilpasses slik at den også omfatter andre områder enn HMS 
 


Anbefaling 1-5: Kommunen bør vurdere å revidere rutine for systemrevisjon innen HMS til 
også å omfatte andre områder.  


 
Det er ikke utarbeidet egen rutine for utforming og oppdatering/ajourføring av skriftlig 
dokumentasjon. Revisor vurderer likevel at dette er godt ivaretatt gjennom beskrivelser i 
dokumentet Styringssystemet og de maler som er utarbeidet for dokumentasjon i systemet. 
 
Revisor vurderer at de sentrale dokumentene som bør finnes i et internkontrollsystem i all 
hovedsak er utarbeidet. Ikke alle dokumentene finnes i internkontrollpermen, men de er 
tilgjengelige enten på kommunens fellesområde eller i sak- og arkivsystemet. Revisor 
vurderer at det vil være en fordel om alle dokumentene er tilgjengelige i internkontrollpermen 
eller i tilsvarende mappe på fellesområdet.  
 
Rådmannen opplyser at kommunen har gjort et bevisst valg på ikke å utarbeide 
stillingsbeskrivelser. Det vises til mål i virksomhetsplaner som er satt opp for den enkelte 
enhet i sammenheng med budsjett og økonomiplan for kommunen. Revisor vurderer at 
virksomhetsplanene inneholder overordnede – og til dels konkrete – mål som angir hva den 
enkelte ansatte bør gjøre for å bidra til å utvikle kvaliteten i tjenesten. Revisor vurderer at det 
i tillegg til slike måldokumenter kan være hensiktsmessig å utarbeide stillingsbeskrivelser på 
funksjons-/rollenivå. Dette vil kunne bidra til å tydeliggjøre hvem som har ansvar for de 
enkelte oppgaver. Når det gjelder internkontrollhandlinger og –oppgaver er dette til dels 
beskrevet i eksisterende dokumentasjon, som i rutine for avviksmelding, I Sikkerhetshåndbok 
for informasjonssikkerheten i Rømskog kommune og  HMS-dokumentasjon angis også 
ansvar for de enkelte oppgaver som skal gjennomføres. Revisor vurderer at det allikevel vil 
være nyttig for den enkelte ansatte å ha en samlet oversikt over sentrale oppgaver eller 
ansvarsområder en skal følge opp. Revisor vurderer at det også vil være nyttig for 
kommunen å ha en samlet oversikt over de funksjoner og roller en har på de ulike enhetene i 
prosessen fram mot kommunesammenslåing i 2020. Revisor vil derfor anbefale at 
kommunen gjør en ny vurdering på om stillingsbeskrivelser skal utarbeides. 
 


Anbefaling 1-6: Kommunen bør vurdere å utarbeide stillingsbeskrivelser på funksjons-
/rollenivå. 


 
Rådmannen har også i intervju 21.09.2017 opplyst om at utarbeidelse av lederavtaler ikke 
har vært en prioritert oppgave. Revisor vurderer at lederavtaler kan være et nyttig verktøy i 
oppfølging av enhetsledere. Lederavtaler kan tydeliggjøre krav og forventninger fra 
rådmannen til enhetsledere og vice versa. Lederavtaler kan også inneholde konkrete 
forventinger i forbindelse med internkontrollarbeidet. Revisor er ikke kjent med om Aurskog-
Høland bruker lederavtaler som verktøy i sin virksomhetsstyring. Det vil være naturlig å 
samkjøre dette inn i den nye kommunen, og revisor vil derfor anbefale, på dette tidspunktet, 
at lederavtaler utarbeides – selv om det står oppført som et dokument som bør være på 
plass i dokumentet Styringssystemet. 
 
Revisor ser at enhetene har utarbeidet rutiner som er lagret på fellesområdet under mappen 
”Tjenestespesifikk IK”. Revisor har ikke undersøkt innholdet i rutinene, eller i hvilken grad 
enhetene har utarbeidet de nødvendige rutinene for sine tjenester. Revisor vil anbefale 
kommunen å gå systematisk gjennom enhetenes rutiner før kommunesammenslåingen i 
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2020. Dette gjelder særlig for de tjenester som skal bli værende i Rømskog. Bruk av 
systematiske risikovurderinger ved det enkelte tjenesteområde vil kunne bidra til å avklare 
om det er behov for utarbeidelse av rutiner som bør utarbeides for å unngå feil eller mangler, 
og for å sikre god tjenestekvalitet også etter kommunesammenslåingen.   
 


Anbefaling 1-7: Kommunen bør vurdere å gå systematisk gjennom rutiner for den enkelte 
enhet. 


 
Dokumentasjon av risikovurderinger er nærmere beskrevet under avsnitt 4.4.1. 
 
Dokumentasjon av avviksoppfølging gjøres i kommunens sak- og arkivsystem, ESA. En 
nærmere vurdering av dette gjøres i avsnitt 4.4.3. 
 
Dokumentasjon av aktiviteter i årshjulet gjøres i ledermøtene. Revisor vurderer at 
rådmannens bruker årshjulene aktivt i planlegging og gjennomføring av ledermøtene. Dette 
vurderes som positivt. Revisor vurderer at mange av aktivitetene i årshjulet dokumenteres 
gjennom referatene fra ledermøtet. Enkelte aktiviteter dokumenteres ved at det produseres 
konkrete dokumenter – som f.eks. årsregnskap og årsmelding.  
 
Organisering, roller og fullmakter 


Med de merknader som revisor har i forhold til stillingsbeskrivelser og lederavtaler ovenfor, 
vurderer revisor at kommunen har dokumenter som tydeliggjør organisering, roller og 
fullmakter.  
 
Arbeidsdeling ved utforming, utføring og kontroll 


Revisor vurderer at kommunen har rutiner for å sikre arbeidsdeling ved utforming, utføring og 
kontroll i internkontrollarbeidet. Når det gjelder sentraladministrasjonen byr det på 
utfordringer å sikre en god arbeidsdeling i og med at det i enkelte tilfeller kan være én og 
samme person som utformer rutiner, utfører oppgaver knyttet til rutinen og deltar på 
kontrollhandlinger. I all hovedsak vil det imidlertid være rådmannen som har kontrollansvaret. 
Med så få ansatte i sentraladministrasjonen vurderer revisor at det vil være vanskelig å sikre 
arbeidsdelingen på annen måte.  
 
Ansvar for regelmessig oppdatering/revidering av dokumentasjon 


Revisor vurderer at kommunen har rutiner for regelmessig oppdatering/revidering av 
dokumentasjonen. For det overordnede internkontrollsystemet er dette ivaretatt gjennom 
årlig gjennomgang av rådmann og en ansatt i sentraladministrasjonen. Ansvaret for 
oppdatering av dokumentasjon er også angitt i dokumentet Styringssystemet og de enkelte 
”håndbøker” for informasjonssikkerhet og HMS. Revisor vurderer at rutiner og 
dokumentasjon i internkontrollpermen er oppdatert, og vurderer dette som positivt. Når det 
gjelder tilsvarende dokumentasjon for enhetene har ikke revisor gjennomført kontroller, jf. 
allikevel anbefalingene knyttet til risikovurderinger og gjennomgang av rutiner på enhetsnivå, 
anbefalingene 1-1 til 1-4 og 1-7. 
 
Revisor vurderer at mal for utforming av rutine bidrar til at det er tydelig hvem som har 
ansvar for oppdatering/ajourføring av de enkelte rutinene, og når dette skal skje.  


4.3.3  Oppfølging gjennom kontrollhandlinger 


Revisjonen vurderer at Rømskog kommune har et helhetlig avvikssystem.  
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Erfaringer fra andre kommuner viser at det kan være utfordrende å etablere et felles system 
for avviksregistrering og avvikshåndtering.3 Det er viktig at det etableres en ”avvikskultur”, 
dvs. en kultur der ansatte føler det er greit å melde feil eller mangler til ledelsen, og en kultur 
der ledelsen viser at det er ønskelig at avvik meldes inn og samtidig sørger for at de følges 
opp og brukes aktivt i forbedringsarbeidet. Dersom medarbeiderne opplever at det å melde 
avvik bidrar til at organisasjonen lærer av episoder og feil bidrar det til at medarbeidere blir 
mer tilbøyelig til å melde avvik. Det er også viktig at organisasjonen har gode rutiner for å gi 
tilbakemeldinger til den som melder.4 
 
Rutine for avviksmelding inneholder beskrivelse av framgangsmåte for registrering av avvik, 
og den inneholder et eget punkt for læring som spesifiserer at avviksmeldinger skal 
gjennomgås i neste personalmøte. Dette vurderer revisor som positivt. Revisor har ikke 
kontrollert i hvilken grad dette gjennomføres på enhetene. Tilbakemelding fra ledergruppa 
viser at bruk av avviksmeldinger har fått mer aksept blant de ansatte med tiden.  
 
Revisor vurderer at det er et potensiale for å utvikle bruk av avvikssystemet til også å gjelde 
tjenesteutøvelse i større grad. Dette kan bidra til å utvikle systemet for avviksmeldinger til et 
kvalitetsforbedringsverktøy i større grad.  
 
Revisor vurderer det som positivt at internkontroll og avviksmeldinger er et fast punkt på 
agendaen til ledermøtene. Gjennomgangen av referatene til ledermøtene de siste tre årene 
viser at enhetslederne ofte løfter saker til drøfting i ledergruppa. Dette vurderes som positivt 
av revisor. Gjennomgangen tyder imidlertid på at slike drøftinger har avtatt noe den senere 
tid.  
 
Kommunen har et system for gjennomføring av internrevisjoner, noe revisor vurderer som 
positivt. Som anført ovenfor anbefales det å revidere rutinen, slik at også andre områder enn 
HMS omfattes. Revisjonen vurderer at det ikke er gjennomført så mange internrevisjoner 
som rutinen skulle tilsi. Gjennomføring av internrevisjoner krever at det settes av tid til 
gjennomføring og oppfølging. Revisor vurderer at dette kan være et hensiktsmessig verktøy 
å bruke for å forberede kommunen på overgangen fram mot kommunesammenslåing i 2020, 
og vil anbefale at verktøyet brukes årlig til utvalgte temaer. 
 


Anbefaling 1-8: Kommunen anbefales å gjennomføre årlige internrevisjoner. 


 


4.3.4  Rapportering til kommunestyret 


Revisor vurderer det som positivt at det er fast punkt om internkontroll i årsmeldingene til 
kommunestyret. Revisor vurderer imidlertid at det også bør rapporteres om 
internkontrollarbeid som gjøres utover temaet HMS. At rapportene avgrenses til kun å 
omhandle HMS kan ha sammenheng med at det er plassert under kapitelet ”Kommunen som 
arbeidsgiver”. Revisor vil anbefale at det også rapporteres til kommunestyret om 
internkontrollarbeid som ikke omhandler HMS.  
 


Anbefaling 1-9: Kommunen anbefales i sin rapport til kommunestyret også å rapportere på 
internkontrollarbeid som ikke omfattes av HMS-området 


 


                                                 
3 Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 


hus  (KS  2013), s. 61 
4 ibid. 
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4.4 KONKLUSJON PÅ PROBLEMSTILLING OPP MOT REVISJONSKRITERIER: 
Revisor vurderer at Rømskog kommune har jobbet godt med utvikling av et helhetlig 
internkontrollsystem siden deltakelse i KS sitt effektiviseringsnettverk for internkontroll i 
kommunene. Dokumentet Styringssystemet gir en god oversikt over kommunens 
styringssystem generelt, og internkontrollssystemet spesielt. Arbeid med internkontroll er et 
stadig pågående arbeid i en kommune. Revisor har forsøkt å løfte fram de områdene 
kommunen kan ha utbytte av å fokusere på i det videre utviklingsarbeidet av et helhetlig 
internkontrollsystem.  
 
Revisor har vurdert om kommunen har et helhetlig system for internkontroll ved å kontrollere 
om sentrale elementer som er anbefalt er til stede – dette omfatter bruk av risikovurderinger, 
et system for avvikshåndtering, samt at systemet er formalisert og dokumentert.  
 
Rømskog kommune har utviklet system for alle disse tre områdene. Dette vurderer revisor 
som positivt. Likevel ser revisor rom for forbedringer.  
 
Når det gjelder risikovurderinger vurderer revisor at det er behov for å jobbe mer systematisk 
med temaet og med oppfølging av risikovurderingene. Et sterkere fokus på bruk av 
risikovurderinger vil, etter revisors vurdering, kunne bidra til at risikovurderingene i større 
grad legges til grunn for videreutvikling av internkontrollsystemet. Det vil også kunne bidra til 
en bedre rapportering til kommunestyret. 
 
Revisor vurderer at kommunens overordnede internkontrollsystem er godt dokumentert. 
Revisor har foreslått at det utarbeides enkelte rutiner som understøtter det arbeidet som 
gjøres, og som kan bidra til å tydeligere forventet frekvens og ansvar for gjennomføring. 
Kommunen har i hovedsak utarbeidet de dokumenter som bør ligge til grunn for et helhetlig 
internkontrollsystem, og det er revisors oppfatning at dokumentene holdes oppdatert. 
 
Når det gjelder avviksmeldinger vurderer revisor at systemet kan brukes mer aktivt også i 
forhold til avvik som går på kommunens tjenesteyting – dvs. etterlevelse av regler og interne 
rutiner for tjenesteutøvelse. Revisor vurderer det som positivt at ledergruppa melder at 
verktøyet i økende grad tas i bruk. Bruk av avviksmeldinger også innenfor tjenesteutøvelse 
vil kunne bidra positivt i kvalitetsutvikling av tjenestene. Revisor ser det som positivt at 
kommunen gjennomfører internrevisjoner, og vurderer at dette bør brukes aktivt videre for 
gjennomgang av utvalgte områder innen internkontrollarbeidet. 
 
Rådmannens rapport for internkontrollarbeidet kan, etter revisors vurdering, utvides til også å 
omfatte områder som ikke omhandler HMS. Dette vil kunne bidra til at kommunestyret får 
mer informasjon om utfordringsområder i den kommunale driften, og om det 
utviklingsarbeidet kommunen gjennomfører. 
 
Med tanke på den forestående kommunesammenslåingen har revisjonen anbefalt at 
kommunen bruker internkontrollarbeidet – og de verktøy som ligger i systemet – aktivt for å 
forberede kommunen og de ansatte best mulig på den nye hverdagen. Bruk av 
risikovurderinger vil kunne bidra til å løfte fram områder der en ser utfordringer eller behov 
for forbedringer fram mot sammenslåingen. Utarbeidelse av stillingsbeskrivelser på 
funksjons-/rollenivå vil gi en oversikt de oppgaver som løses i tjenestene i dag. 
Videreutvikling av lokale rutiner vil likeledes kunne bidra til å synliggjøre det som gjøres i 
kommunen i dag, samt hvordan det gjennomføres. 
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4.5 REVISJONENS ANBEFALINGER TIL PROBLEMSTILLING 1 


Anbefaling 1-1: Kommunen bør vurdere å gjennomføre systematiske risikovurderinger 
dedikert til kommunens overordnede internkontroll 
Anbefaling 1-2: Kommunen bør utarbeide en rutine for gjennomføring av systematiske 
risikovurderinger på enhetene. 
Anbefaling 1-3: Kommunen bør systematisere dokumentasjon og lagring av 
tjenestespesifikke risikovurderinger. 
Anbefaling 1-4: Kommunen bør følge opp de tjenestespesifikke risikovurderingene på 
strategisk ledernivå 
Anbefaling 1-5: Kommunen bør vurdere å revidere rutine for systemrevisjon innen HMS til 
også å omfatte andre områder.  
Anbefaling 1-6: Kommunen bør vurdere å utarbeide stillingsbeskrivelser på funksjons-
/rollenivå. 
Anbefaling 1-7: Kommunen bør vurdere å gå systematisk gjennom rutiner for den enkelte 
enhet. 
Anbefaling 1-8: Kommunen anbefales å gjennomføre årlige internrevisjoner. 
Anbefaling 1-9: Kommunen anbefales i sin rapport til kommunestyret også å rapportere på 
internkontrollarbeid som ikke omfattes av HMS-området 
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5 PROBLEMSTILLING 2 
 


5.1 REVISJONSKRITERIER 
Revisjonskriteriene er utledet fra: 


• LOV 1992-09-25 nr. 107: Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) 


• LOV-1967-02- 10: Lov om behandlingsmåten i forvaltningssaker (forvaltningsloven) 


• Ot.prp.nr.70 (2002-2003) Om lov om endringer i lov 25. september 1992 nr. 107 om 
kommuner og fylkeskommuner m.m. (kommunal revisjon) 


• Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 
hus  (KS  2013) 


• 85 tilrådingar for styrkt eigenkontroll i kommunane; Kommunal- og regionaldepartementet 
(2009) 


• Styringssystemet - Internkontrollpermen - Rømskog kommune (2016) 


• Handlingsplan 2017, sentraladministrasjonen – Vedlegg til Økonomiplan 2017-2020 med 
budsjett 2017, Rømskog kommune 


 
En nærmere beskrivelse av hvordan revisjonskriteriene er utledet finnes i vedlegg 1 til 
rapporten 
 
Med bakgrunn i dette har revisor utledet følgende revisjonskriterier: 


1. Internkontrollen ved sentralbord/sekretariat bør være basert på risikoanalyser  
2. Internkontrollen ved sentralbord/sekretariat bør være formalisert gjennom skriftlige 


rutiner, prosedyrer, delegeringsreglement osv. 
3. Internkontrollen ved sentralbord/sekretariat bør følges opp gjennom kontrollaktiviteter 


som avvikshåndtering, planlagte og faste kontroller, samt stikkprøvekontroller  
4. Som følge av formaliseringen bør internkontrollen ved sentralbord/sekretariat 


dokumenteres 
5. Telefonen bør besvares profesjonelt før den har ringt 4 ganger 
6. Saksbehandlingsfrister skal overholdes 
7. Det skal informeres om klageadgang når enkeltvedtak fattes 
8. Internkontrollsystemet bør være godt kjent blant de ansatte i sentralbord/sekretariat, 


og bør brukes aktivt i det daglige arbeidet 
 


5.2 REVISORS UNDERSØKELSE OG INNHENTEDE DATA 


5.2.1   Internkontroll for sentralbord/sekretariat bør være basert på 
risikoanalyser 


Revisor har undersøkt innholdet i internkontrollpermen, innhold på fellesområdet, samt 
gjennomført et gruppeintervju med ansatte ved sentralbord/sekretariat.  
 
Under oppstartsmøtet oppgir rådmannen at det er gjennomført noe risikovurderinger knyttet 
til oppgavene ved sentralbord/sekretariat. Dette er dokumentert i internkontrollpermen. 
 
Som beskrevet under avsnitt 4.3.1 inneholder kommunens overordnede 
internkontrolldokument Styringssystemet en beskrivelse av hvordan bruk av risikovurderinger 
skal inngå i kommunens internkontrollsystem. 
 


Er det utarbeidet funksjonelle internkontrollsystemer og interne rutiner ved 
sentralbordet/sekretariatet i Rømskog kommune? 
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Internkontrollpermen inneholder fire dokumenter knyttet til risikoanalyser knyttet til 
sentralbord/sekretariat. Ett dokument er en vurdering av sentraladministrasjonenes 
internkontroll. Dokumentet lister opp sentrale dokumenter (rutiner, prosedyrer, reglementer 
etc) som skal være på plass i sentraladministrasjonen for å gi en betryggende internkontroll. 
Det angis status for dokumentene. Oversikten har også et kommentarfelt der det angis bl.a. 
når det ble oppdatert sist, vedtatt, eller annet.  
 


 
Figur 9 - Utklipp fra "Vurdering av sentraladministrasjonens internkontroll" 


I permen ligger også tre utfylt kontrollmatriser fra gjennomførte risikovurderinger i 
sentraladministrasjonen. Disse er gjennomført i personalmøter hhv. 1.9.2016, 2.6.2014 og 
1.7.2013. Følgende risiko er identifisert og vurdert: 


- Beredskap ferieavvikling 
- Overfall og ran 
- Truende bruker telefon 
- Truende bruker besøk 
- Langvarig sykdom hos den eneste som kan utføre en oppgave det er tidsfrist på 
- Utlegging av postliste med personopplysninger 


 
Matrisene inneholder felter der det beskrives hva som er gjort for å unngå risiko, en 
vurdering av om iverksatte tiltak er tilstrekkelige, og felter for eventuelle nye tiltak der 
ansvarlig og frist for gjennomføring føres opp.  
 


 
Figur 10 - Eksempel fra risikomatrise 


 
Under gruppeintervju med ansatte ved sentralbord/sekretariat ble det bekreftet at det er 
gjennomført risikovurderinger ved at en på personalmøter har drøftet problemstillinger og 
mulige risikoområder på personalmøtene. En av de ansatte eller rådmannen har ført 
resultatet av drøftingene inn i skjemaet. De ansatte ved sentralbord/sekretariat ellers har lite 
kjennskap til risikomatrisen i seg selv. I tilbakemelding 27.10.2017 oppgir rådmannen 
følgende:  Risikovurderinger gjøres årlig i personalmøte i sentraladministrasjonen. Det står 
på sakslisten i innkallingen, så alle er kjent med at det skal gjøres. Risikovurderingene gjøres 







 


 Administrasjon og styring – internkontroll og rutiner  27 


i plenum med matrisen på storskjerm. Alle kommer med innspill underveis i utfyllingen, både 
i identifisering av risiko, sannsynlighet, konsekvens og tiltak. 


5.2.2  Formalisering og dokumentasjon ved sentralbord/sekretariat 


Revisor har undersøkt internkontrollpermen som ble delt ut ved oppstartsmøtet, gått gjennom 
relevant dokumentasjon på fellesområdet. Det er også gjennomført gruppeintervju med 
ansatte ved sentralbord/sekretariat. 
 
Ved oppstartsmøtet oppgir rådmannen at hun selv samt en ansatt ved sentralbord/sekretariat 
har ansvar for regelmessig oppdatering og revidering av dokumentasjonen som gjelder for 
sentralbord/sekretariat. 
 
Kommunens internkontrollsystem er beskrevet i dokumentet Styringssystemet. Beskrivelse 
av dette finnes under avsnitt 4.3.2, i denne rapporten. Internkontrollpermen inneholder også 
de rutiner som gjelder for sentralbord/sekretariat, se opplisting under avsnitt 4.3.2. Her finner 
vi arkivrutiner og saksbehandlingsrutiner, som er de rutinene som er særlig relevant for 
sentralbord/sekretariat. Interne rutiner – som Dokumenthåndteringsrutine for arkivtjenesten – 
angir ansvar for ulike oppgaver i sentralbord/sekretariat. Ansvaret er knyttet til roller, og ikke 
enkeltpersoner. 
 
Under oppstartsmøtet oppgir rådmannen at 4 personer, hvorav 2 på heltid og 2 på deltid, 
dekker oppgavene knyttet til sentralbord/sekretariat, som er organisert som et servicetorg. I 
tillegg har kommunen 1 person på deltid som kan avløse på sentralbordet. Rådmannen 
oppgir av det har vært mye fravær ved servicetorget, noe som fører til at noe av kontinuiteten 
blir borte. På spørsmål fra revisor om aktivitetene ved sentralbord/sekretariat er dokumentert 
i form av rutiner, prosedyrer e.l., svarer rådmannen at postrutiner er beskrevet i arkivrutine – 
dette gjelder både vanlig post og e-post. Epost betjenes med en felles e-postkonto i Outlook, 
med direkte arkivering til sak- og arkivsystem. Revisor har kontrollert 
dokumenthåndteringsrutinene, som beskriver framgangsmåte ved innkommende og 
utkommende post – både ved vanlig postgang og ved elektronisk post. Rutinene angir hvem 
som har ansvar for de ulike oppgavene i prosessen – for eksempel om det er arkivtjenesten 
eller saksbehandler. Det er også utarbeidet en egen rutine for håndtering av telefontjenesten. 
 
Under gruppeintervju med de ansatte ved sentralbord/sekretariat oppgir de at de ikke kjenner 
til rutinene i internkontrollsystemet, men at de kjenner de av rutinene de trenger å kjenne til, 
herunder arkivrutinene. En av de ansatte har vært med og laget rutinene og kjenner dem 
derfor godt. Oppgavene som ellers gjøres kan de. De oppgir videre at de utarbeider rutiner 
når det oppstår behov for å ha en rutine, men at de ikke utarbeider rutiner for rutinens skyld. 
 


5.2.3  Oppfølging gjennom kontrollhandlinger ved sentralbord/sekretariat 


Revisor har vurdert innholdet i internkontrollpermen som ble delt ut under oppstartsmøtet. 
Revisor har gått gjennom avviksmeldinger som er meldt for sentralbord/sekretariat, samt 
gjennomført gruppeintervju med ansatte ved sentralbord/sekretariat. 
 
Ved oppstartsmøte informerte rådmannen om at avviksmeldinger dokumenteres i sak- og 
arkivsystemet, der de arkiveres i ulike mapper. HMS avvik arkiveres for seg, og følges opp i 
AMU. Dette gjøres ved at enhetsledere sender samleskjema med anonymiserte avvik til 
rådmannen, og at disse legges fram til behandling for AMU. Revisor har ikke kontrollert 
denne dokumentasjonen. Øvrige avvik behandles av nærmeste leder, og lukkes hvis mulig. 
Dersom avviket ikke lar seg lukke, sendes det videre til behandling på neste ledernivå. 
 
Beskrivelse av systemet for avviksmeldinger, samt interntilsyn er beskrevet under avsnitt 
4.3.3. System for avviksmeldinger og –behandling gjelder også for sentralbord/sekretariat.  
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Ved gruppeintervju med de ansatte opplyses det at det meldes avvik når det er behov for 
det. En av de ansatte ve sentralbord/sekretariat og rådmannen går gjennom avvikene en 
gang per år for å se om det er noen av de innkomne avvikene som har behov for videre 
oppfølging. 
 
De ansatte oppgir at det meldes avvik når en har sagt fra gjentatte ganger uten at det blir 
fulgt opp. Det oppgis at det ofte er saker til teknisk det meldes avvik på. Revisor stilte 
spørsmål om ”sidemannskontroll” – som står beskrevet i dokumentet Styringssystemet – er 
noe de bruker. De ansatte oppgir at det er lett å si ifra hvis noen gjør noe rart eller kjelkete 
eller lignende. Å skrive avviksmelding er det derimot en liten terskel for å gjøre. De ansatte er 
bevisst å at de skal yte best mulig tjenester til innbyggerne – derfor sier di ifra om ting som 
bør forbedre. De oppgir imidlertid at de kommer til kort på enkelte områder.  
 
De ansatte stiller seg spørrende til hva avviksmeldinger skal føre til, og føler de får lite 
tilbakemelding på om det skjer noe med avviksmeldingen. De lurer på hvor viktige 
avviksmeldingene er dersom det ikke skjer noe med dem. Det ble vist til en episode der en 
avviksmelding som var lukket i realiteten ikke var lukket. Avviket ble da åpnet igjen.  
 
Ved gjennomgang av avviksmeldinger i sak- og arkivsystem finner revisor kun ett avvik som 
er arkivert under ”Sentraladministrasjonen”. Dette gjelder en feil ved utlegging av offentlig 
postliste. Dette avviket er også arkivert under” Kommunehuset”. Her finner revisor flere avvik 
som er meldt av ansatte ved sentralbord/sekretariat, og som gjelder virksomheten ved 
sentraladministrasjonen, dette inkluderer blant annet saker som gjelder arkiv, bemanning i 
sentraladministrasjonen og inneklima i kontorene. I tillegg finner revisor 7 avvik relatert til 
sentraladministrasjonen under ”Avviksmeldinger – Internkontroll HMS” i sak- og 
arkivsystemet Til sammen finner revisor 15 avvik som er relatert til sentralbord/sekretariat på 
en eller annen måte for perioden 20.03.2014 til 10.3.2017. Ett av avvikene er registrert to 
ganger i sak- og arkivsystemet, slik at antallet reelt er 14, hvorav 2 er meldt i 2014, 4 i 2015, 
7 i 2016 og kun 1 i 2017. 
 
I tilbakemelding på rapporten, datert 27.10.2017, oppgir rådmannen at det er anskaffet et 
nytt system – IK-bygg – som er tatt i bruk i sommer av noen tjenester som pilot. Her meldes 
avvik som gjelder eiendom, bygninger og inventar. Melder får elektronisk tilbakemelding om 
oppfølging og retting av avvikene. Når piloten er evaluert skal det tas i bruk av alle 
tjenestene. 
 
For de fjorten avvikene finner revisor at det kun på åtte av disse avvikene er kvittert for at 
avviket er lukket. Her er løsning for problemet som har oppstått skrevet ned. Revisor finner 
forslag til tiltak på avvikene som er registrert. Disse er foreslått av den som melder avviket. 
Forøvrig finner ikke revisor dokumentasjon på videre oppfølging av avvikene. 


5.2.4  Telefonen besvares profesjonelt før den har ringt 4 ganger 


I Rutine for sentralbordtjenesten er det oppgitt at det blir kjørt ut rapporter for å se antall 
ubesvarte anrop hvert kvartal. Revisor har fått oversendt rapport for svartid for telefon for 
2017. Rapporten viser blant annet antall anrop, ubesvarte anrop, maks. ventetid og min. 
ventetid. Rapporten ble forklart nærmere for revisor under mappegjennomgang 19.10.2017. 
Ubesvart anrop kan innebære at telefonen ikke blir tatt, eller at den, eller de, som betjener 
sentralbordet er opptatt i andre samtaler. Det er ikke målt hvor lang tid fire ringesignaler tar, 
men det anslås å ta omtrent 30 sekunder. Det ble videre opplyst at rapporten benyttes til å 
følge med på og analysere situasjonen ved sentralbordet, for å vurdere om det er behov for å 
gjøre endringer i for eksempel system eller bemanning.  
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Rapporten viser for perioden 02.01.2017 – 17.10.2017 199 ubesvarte anrop av totalt 1730. 
Gjennomsnittlig ventetid før svar er 21 sekunder. Minste ventetid er 0 sekunder, mens 
lengste ventetid er 3 minutter og 6 sekunder. 


5.2.5  Saksbehandlingsfrister over holdes 


Under oppstartsmøtet viste rådmannen til at det kan hentes ut data knyttet til 
saksbehandlingstid, restanselister og lignende.  
 
Under gruppeintervju med ansatte i sentralbord/sekretariat 25.09.2017 oppgir de ansatte at 
de legger innkommende post inn i sak- og arkivsystem, og fordeler på saksbehandlere. 
Frister settes automatisk i systemet på bakgrunn av sakstype. Det er saksbehandlers ansvar 
å besvare innen fristen. Det oppgis videre at det ikke er kjørt restanselister, siden dette ennå 
ikke er satt opp i sak- og arkivsystemet.  
 
Dokumenthåndteringsrutinene i internkontrollpermen inneholder en egen rutine for kjøring av 
restanselister – Rutine 9, der det slås fast at restanselister skal kjøres hvert kvartal og 
fordeles til respektive saksbehandlere for oppfølging. Formålet med rutinen er å kontrollere 
at inngående brev blir behandlet. 
 
Revisor har i ettertid fått tilsendt restanseliste fra sak- og arkivsystem for perioden 1.1.2017 
til 17.10.2017. Listen inneholder 751 saker i restanse. Dette er saker som ikke er markert 
som ”ferdig” i sak- og arkivsystemet. Per telefon 18.10.2017 viser ansatt fra 
sentralbord/sekretariat til at det ikke har vært kapasitet til å følge opp dette arbeidet, men at 
det nå er i ferd med å tilsettes en ekstra stillingsressurs ved sentralbord/sekretariat – noe 
som vil bidra til at dette arbeidet kan prioriteres. 
 
Revisor har videre gått gjennom et tilfeldig utvalg saker (26 saker) i sak- og arkivsystemet, 
og vurdert saksbehandlingstiden også i disse sakene. Sakene omhandler i hovedsak 
klagesaker i forbindelse med eiendomsskatt, men revisor har også undersøkt noen 
klagesaker på andre områder, herunder skole og byggesak.  


5.2.6  Kommunen skal informere om klageadgang når enkeltvedtak fattes 


Revisor har vurdert de saksbehandlingsrutiner som foreligger i internkontrollpermen, samt 
maler for enkeltvedtak som er brukt i sak- og arkivsystemet.  
 
Revisor har også gjennomgått et lite utvalg enkeltvedtak (26 saker)  i sak- og arkivsystemet. 
 
Revisor har fått oversendt mal for administrativt vedtak, og mal for delegert vedtak. Begge 
inneholder informasjon om klageadgang med angivelse av klagefrist og klageinstans.  


 
Figur 11 - Informasjon om klageadgang - delegert vedtak 


 
Figur 12 - Informasjon om klageadgang - Administrativt vedtak 
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Revisor har fått oversendt skatteseddel som er grunnlaget for innkommende klagesaker 
knyttet til eiendomsskatt.  Malen inneholder en standardtekst som gjelder klageadgang: 


 
Figur 13 - Informasjon om klageadgang - Skatteseddel vedrørende eiendomsskatt 


De saksbehandlingsrutiner som er relevante i denne sammenhengen er primært 
dokumenthåndteringsrutiner for arkivtjenesten. Dette er rutiner som beskriver saksgang ved 
inngående og utgående post. Beskrivelsene angir hvem som har ansvar for ulike oppgaver – 
f.eks. om det er arkivtjenesten eller saksbehandler. Rutinene inneholder ikke informasjon om 
innholdet som skal være med i inngående eller utgående post, men er av mer generell 
karakter. 
 
Ved gjennomgang av enkelte saker i sak- og arkivsystemet ser revisor at det benyttes maler 
som inneholder standardtekst med informasjon om klageadgang. Revisor har i hovedsak gått 
gjennom klagesaker knyttet til eiendomsskatt, men har også sett på enkelte andre typer 
saker for å få et helhetsinntrykk. 
 


5.2.7  Internkontrollsystemet er godt kjent blant de ansatte i 
sentralbord/sekretariat, og brukes aktivt i det daglige arbeidet 


Revisor har gjennomført et strukturert gruppeintervju med de ansatte i sentralbord/sekretariat 
25.9.2017. 
 
Under gruppeintervjuet kommer det fram at ansatte i liten grad kjenner til rutinene i 
internkontrollsystemet. Det viste seg imidlertid at de er kjent med rutiner som gjelder de 
oppgaver de utfører ved sentralbord/sekretariat, og da spesielt 
dokumenthåndteringsrutinene. Det gis utrykk for at de har nok rutiner som det er, og at ellers 
kan en de oppgavene som skal løses.  
 
En av de ansatte som deltok under intervjuet er ikke ansatt i sentralbord/sekretariat, men i 
tjenesteområde Utvikling. Denne personen deltar ikke i sentraladministrasjonen 
personalmøter, og har derfor svart at hun ikke har deltatt på risikovurderinger og kjenner 
internkontrollrutinene. 
 
De ansatte er kjent med systemet for avviksmelding, og bruker dette. Det oppgis at det 
gjerne meldes avvik når det oppstår forhold som en har meldt fra om gjentatte ganger uten at 
det blir fulgt opp.  
 
De ansatte er generelt ikke kjent med systemet for risikovurdering. Risikovurderinger har 
imidlertid blitt gjennomført i personalmøter ved at gruppa har tatt opp og drøftet enkelte 
temaer der utfordringer er identifisert. Rådmann og en av de ansatte har fylt ut risikomatrise 
med bakgrunn i informasjon fra personalmøtene.  
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5.3 REVISORS VURDERINGER OG KONKLUSJONER – PROBLEMSTILLING 2 


5.3.1  Risikovurdering som grunnlag for internkontroll ved 
sentralbord/sekretariat 


For å kontrollere dette revisjonskriteriet har revisor vurdert om det gjennomføres 
risikovurderinger ved enheten, om de ansatte opplever gjennomføringen som relevant – dvs. 
at de munner ut i endret praksis eller nye rutiner, og om avdekket risiko har resultert i 
endrede rutiner eller andre tiltak. 
 
Revisor vurderer at kommunen bruker risikovurderinger som et grunnlag for utvikling av 
internkontrollsystemet ved sentralbord/sekretariat. Revisor vurderer dette som positivt.  
 
Som det fremkommer av dokumentasjonen i internkontrollpermen har det vært gjennomført 
risikovurdering ved sentralbord/sekretariat i 2013, 2014 og 2016. Revisor vurderer at det kan 
gjennomføres risikovurderinger noe hyppigere – minst 1 gang per år.  
 
I risikomatrisene er det angitt tiltak som allerede er iverksatt for å redusere risiko på 
områdene som er behandle – under feltet ”Hva har vi gjort for å unngå at det går galt?”. 
Risiko vurderes da som akseptabel etter tiltakene som allerede er gjennomført. Det er derfor 
ikke oppført ytterligere tiltak som kan iverksettes etter gjennomført risikovurdering. Revisor 
vurderer derfor at bevissthet om problemstillingene har medført endrede rutiner eller 
iverksetting av tiltak, selv om det ut fra matrisene ser ut til at dette er gjennomført før 
gjennomføring av risikovurderingen.  
 
Revisor vurderer at enkelte av temaene som kom opp under gruppeintervjuet kunne være 
gjenstand for risikovurdering ved sentralbord/sekretariat, f.eks. situasjoner der en får mange 
henvendelser samtidig – i resepsjonen, på telefon osv.   
 


5.3.2  Formalisering og dokumentasjon ved sentralbord/sekretariat 


For å undersøke revisjonskriteriet har revisor vurdert om det foreligger dokumentasjon som 
beskriver oppgaver ved sentralbord/sekretariat. Revisor har videre vurdert om roller og 
ansvar er beskrevet i rutinene.  
 
Revisor vurderer at sentrale aktiviteter ved sentralbord/sekretariat er dokumentert gjennom 
rutiner – særlig gjelder dette arkivrutinene som beskriver håndtering av dokumentasjon som 
kommer inn til, behandles og går ut fra kommunen. Rutinene angir hvem som er ansvarlig for 
de ulike handlingene/oppgavene. I tillegg vurderer revisor at saksbehandlingsrutiner og 
kontorrutiner også er relevante for enkelte av de ansatte ved sentralbord/sekretariat, særlig 
Rutine for sentralbordtjenesten. Rutinene er tilgjengelig for de ansatte via fellesområdet.  
 
Meldte avvik og gjennomførte risikovurderinger er dokumentert i henholdsvis sak- og 
arkivsystem og internkontrollpermen. Når det gjelder dokumentasjon av oppfølging av avvik 
vises det til avsnitt 4.3.2. 
 
Revisor vurderer at de ansatte er kjent med de sentrale rutinene som gjelder for 
sentralbord/sekretariat, men at de i liten grad er kjent med internkontrollsystemet forøvrig. 
Med bakgrunn i gruppeintervju med de ansatte i sentralbord/sekretariat vurderer revisor at de 
ansatte har god oversikt over roller og fordeling av oppgaver ved sentralbord/sekretariat selv 
om dette ikke er formalisert gjennom dokumenter som f.eks. stillingsbeskrivelser.  


5.3.3  Oppfølging gjennom kontrollhandlinger ved sentralbord/sekretariat 


Revisor vurderer at det er utarbeidet et system for avviksmelding ved sentralbord/sekretariat, 
ved at det er utarbeidet en rutine for avviksmelding med tilhørende skjema som skal 
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benyttes. Revisor vurderer at systemet er tatt i bruk. Revisor vurderer at det meldes få 
avviksmeldinger – særlig for inneværende år – og at det normalt burde vært meldt flere avvik 
i systemet. 
 
Revisor vurderer at det er behov for å systematisere oppfølging av avvikene. Tilbakemelding 
fra ansatte viser at det er behov for et system for tilbakemelding til den som har meldt 
avviket. Dette vurderer revisor som avgjørende for at avvikssystemet fortsatt skal brukes 
aktivt av de ansatte. Revisor vurderer at dokumentasjon for lukking av avvik mangler på for 
mange av avvikene, og har heller ikke funnet dokumentasjon for videre oppfølging av 
avvikene. Revisor vurderer på den bakgrunn at det bør utarbeides et system for oppfølging 
av avvik. Et elektronisk avvikssystem har funksjonalitet som ivaretar dette. Siden Rømskog 
om relativt kort tid skal slå seg sammen med en annen kommune vil ikke revisor anbefale 
kommunen å anskaffe et slikt system, men revisor vil anbefale at kommunen fram til 
sammenslåing utarbeider et system for oppfølging av avvik, som også sikrer at melder får 
tilbakemelding på oppfølgingen. Dette kan for eksempel gjøres ved å bruke notater som 
lagres i sak- og arkivsystem og ved bruk av et regneark med oversikt over meldte avvik. 
 
Revisor vurderer kommunens bruk av IK-bygg som positivt, og at dette vil bidra til en 
systematisering av avvikene som gjelder eiendom, bygninger og inventar. 
 


Anbefaling 2-1: Kommunen bør etablere et system for oppfølging av avvik som sikrer 
dokumentasjon av oppfølgingen, samt at melder får tilbakemelding på oppfølging og lukking 
av avviket. 


 


5.3.4  Telefonen besvares profesjonelt før den har ring 4 ganger 


Revisor vurderer at telefontjenesten for Rømskog kommune følges opp på en god måte. 
Rapport for svartid brukes konstruktivt for å videreutvikle tjenesten. I snitt oppfylles målet om 
at telefonen besvares før den har ringt 4 ganger. Revisor har ikke kontrollert måten telefoner 
besvares på. Revisor ser også at det er meldt avvik ved hendelser som gjør at 
telefonsystemet ikke fungerer som forventet. Dette vurderer revisor som positivt. 


5.3.5  Saksbehandlingsfrister overholdes 


Revisor vurderer at det er for mange saker på restanseliste, og at denne ikke er fulgt opp i 
henhold til interne rutiner. At en sak står på restanseliste sier i seg selv ikke noe om 
saksbehandlingstid, men at saken ikke er markert som” ferdig” i saksbehandlingssystemet. 
Det kan være at saken i realiteten er besvart og avsluttet, selv om den står på restanseliste. 
Revisor vurderer allikevel et så høyt antall, og det faktum at restanselister ikke er 
gjennomgått som uheldig. Revisor vurderer at dette er et arbeid som må prioriteres framover 
for å sikre at administrasjonen har god kontroll på innkommende saker. Også med tanke på 
kommende kommunesammenslåing er det viktig at administrasjonen har god kontroll med 
status på saker som er til behandling, slik at overføring til ett felles sak- og arkivsystem for 
den nye kommunen blir korrekt. Revisor vurderer det som positivt at det settes inn ytterligere 
ressurser ved sentralbord/sekretariat for å forsterke arbeidet der. Revisor vurderer det også 
som positivt at det er utarbeidet en rutine som beskriver behandling av restanselister, og 
anbefaler at denne følges.  
 


Anbefaling 2-2: Kommunen bør følge opp interne rutiner for restanseliste, slik at disse kjøres 
og oppdateres hvert kvartal. 


 
I de 26 sakene som er gjennomgått vurderer revisor at saksbehandlingsfrister i all hovedsak 
overholdes. Dette gjelder for 19 av de vurderte sakene. En sak inneholder purring på svar 
etter korrespondanse per telefon og e-post. I en annen sak overholdes frister fram til 
foreløpig svar, mens saksbehandlingen etter det tar omtrent et halvt år uten at noen 
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korrespondanse er registrert i systemet foruten en purring fra privat part. Dette vurderer 
revisor som uheldig. I et par av sakene er det ikke registrert noe i sak- og arkivsystem etter 
medio august, der initiativet ligger hos kommunen. I en annen sak vises det til tidligere 
korrespondanse, og at det ikke er mottatt svar etter 14 uker. 
 
Revisor vurderer at kommunen har et system som skal bidra til at saksbehandlingsfrister 
overholdes gjennom sak- og arkivsystemet. Saksbehandlingsfrister settes automatisk i 
systemet etter type sak. Revisor har ikke undersøkt årsaker til fristoversittelse i de 
undersøkte sakene. I de fleste saker vil det være tilstrekkelig å sende et foreløpig svar med 
angivelse av forventet saksbehandlingstid, der saken ikke kan behandles innen fristen. 
Revisor har ikke funnet rutiner som beskriver framgangsmåte ved saksbehandling, inkludert 
rutiner knyttet til svarfrist, foreløpig svar og muntlige konferanser, og vil anbefale at 
kommunen vurderer å utarbeide en slik rutine. Dette kan bidra til bevisstgjøring om regelverk 
og interne rutiner / praksis, samt å sammenfatte regler som ikke er umiddelbart tilgjengelig i 
forvaltningsloven. 
 


Anbefaling 2-3: Kommunen bør vurdere å utarbeide en rutine for framgangsmåte ved 
saksbehandling av enkeltvedtak.  


 


5.3.6  Kommunen skal informere om klageadgang når enkeltvedtak fattes 


Med bakgrunn i gjennomgang av et utvalg saker og oversendte maler vurderer revisor at 
kommunen har et system for å informere om klageadgang når enkeltvedtak fattes. Revisor 
ser at det i flere saker er oppfølgings- og oppklaringsdialog i etterkant av fattet vedtak. I 
denne korrespondansen oppgis ikke som standard informasjon om klageadgang, noe som 
etter revisors vurdering heller ikke er et krav. I de saker som er gjennomgått gis informasjon 
om klageadgang når det fattes enkeltvedtak. 
 
Når det gjelder eiendomsskatt har revisor fått opplyst av ansatt i sentralbord/sekretariat at 
skatteseddel er sendt ut gjentatte ganger på grunn av feil. Revisor har ikke kontrollert alle 
versjonene av skatteseddelen. De som er oversendt revisjonen inneholder informasjon om 
klageadgang. 
 
Revisor vurderer at standardtekst for klageadgang kan samkjøres i de malene som benyttes 
av kommunen. Revisor vurderer at standardteksten også bør inneholde informasjon om 
retten til å se sakens dokumenter. 


Anbefaling 2-4: Kommunen bør gå gjennom maler for enkeltvedtak med sikte på å sikre at 
standardtekst oppfyller krav i forvaltningsloven. 


 


5.3.7  Internkontrollsystemet er godt kjent blant de ansatte ved 
sentralbord/sekretariat, og brukes aktivt i det daglige arbeidet. 


Revisor vurderer at de ansatte er kjent med de rutiner som er mest sentrale for deres egne 
oppgaver, men at de er lite kjent med internkontrollsystemet som helhet.  
 
Revisor vurderer tilgjengeligheten som god, ved at systemet er tilgjengelig på kommunens 
fellesområde. Involvering av flere ansatte ved revisjon/oppdatering av rutiner kan bidra til at 
flere får et aktivt forhold til større deler av internkontrollsystemet.  
 
Avvikssystemet er kjent og i bruk. Revisor vurderer at systemet kan brukes mer aktivt. 
Tettere oppfølging og tilbakemelding til den som har meldt avvik kan bidra til dette. 
Avviksmelding kan også være et tema på personalmøter o.l.  
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Anbefaling 2-5: Kommunen bør involvere de ansatte tettere ved revisjon/oppdatering av 
rutiner. 


 


5.4 KONKLUSJON PÅ PROBLEMSTILLING OPP MOT REVISJONSKRITERIER 
”Er det utarbeidet funksjonelle internkontrollsystemer og interne rutiner ved 
sentralbord/sekretariat i Rømskog kommune?” 
 
Til problemstilling 1 konkluderte revisor med at Rømskog kommune har et helhetlig 
internkontrollsystem. Revisor vurderer at de sentrale deler av systemet er i aktiv bruk ved 
sentralbord/sekretariat, selv om de ansatte kan involveres mer direkte i arbeidet med 
internkontroll. Revisor vurderer slik sett internkontrollsystemet som funksjonelt. 
 
Revisor vurderer at det ved sentralbord/sekretariat er utarbeidet rutiner for de sentrale 
oppgavene som skal løses der – særlig sentralt er dokumenthåndteringsrutiner og rutiner for 
sentralbord.  
 
Revisor vurderer at det er mange oppgaver som skal løses på relativt få stillingsressurser 
ved sentralbord/sekretariat. Dette kommer også fram når det gjelder oppfølging av saker i 
sak- og arkivsystem gjennom kjøring og oppfølging av restanselister. Aktiv bruk av 
restanselister vil bidra til å sikre at saker ikke ligger lenger enn nødvendig i systemet som 
aktive saker, og vil med det bidra til å gjøre det lettere for saksbehandlere å ha oversikt over 
saker som skal behandles. Oppfølging av restanselister bør derfor prioriteres.  
 
Overholdelse av saksbehandlingsfrister og informasjon om klageadgang ved enkeltvedtak er 
oppgaver som i praksis ligger utenfor sentralbord/sekretariat, ved at det er saksbehandlers 
oppgave å sikre at regelverk for dette følges. Arkivet har allikevel en viktig rolle i å bidra til at 
dette etterleves gjennom oppfølging i sak- og arkivsystem. Likeledes vurderer revisor at 
sentralbord/sekretariat vil kunne bidra når det gjelder utarbeidelse av rutiner og maler. 
Revisor vurderer at kommunen har et system for å sikre at saksbehandlingsfrister og 
informasjon om klageadgang overholdes, men anbefaler noen tiltak for å forbedre dette 
arbeidet.  
 


5.5 ANBEFALINGER TIL PROBLEMSTILLING 2 


Anbefaling 2-1: Kommunen bør etablere et system for oppfølging av avvik som sikrer 
dokumentasjon av oppfølgingen, samt at melder får tilbakemelding på oppfølging og lukking 
av avviket. 
Anbefaling 2-2: Kommunen bør følge opp interne rutiner for restanseliste, slik at disse kjøres 
og oppdateres hvert kvartal. 
Anbefaling 2-3: Kommunen bør vurdere å utarbeide en rutine for framgangsmåte ved 
saksbehandling av enkeltvedtak.  
Anbefaling 2-4: Kommunen bør gå gjennom maler for enkeltvedtak med sikte på å sikre at 
standardtekst oppfyller krav i forvaltningsloven. 
Anbefaling 2-5: Kommunen bør involvere de ansatte tettere ved revisjon/oppdatering av 
rutiner. 
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6 RÅDMANNENS BEMERKNINGER 
 
Forvaltningsrevisjonsrapporten ”Administrasjon og styring – internkontroll og rutiner” i 
Rømskog kommune har vært til behandling hos administrasjonen ved rådmannen. 
Rådmannen har gitt sine bemerkninger til revisjonens anbefalinger i e-post av 30. oktober 
2017. Rådmannens bemerkninger er vedlagt som vedlegg 2 til rapporten. 
 
Revisjonen vurderer at rådmannen i hovedsak slutter seg til revisjonens anbefalinger, men 
med følgende bemerkninger: 
 


• Det er et bevisst valg å ikke benytte stillingsbeskrivelser i sentraladministrasjonen. I 
stedet brukes årshjul. Dette er utarbeidet for to av stillingene, men er stoppet noe opp 
pga. fravær. I andre tjenester brukes arbeidsinstruks eller stillingsbeskrivelser. 
 


• Når det gjelder skattesedlene så måtte de rettes to ganger for man oppdaget feil, 
men utsendelsen var fortsatt innenfor fristene. Eiendomsskatt ble innført i år, og 
dermed et helt nytt og komplisert fagområde som vi har måttet sette oss inn i. 
 


• Når det gjelder restansene som er omtalt på side 29 så er det et høyt tall, men det 
betyr ikke at sakene ikke er ferdigbehandlet. Det er saksbehandlers ansvar å kode 
saker som avsluttet. Hver gang den enkelte logger seg på så kommer antallet saker 
opp som ikke er avsluttet. 
 


• Når det gjelder klageadgang så har vi ulike standardtekster for dette fordi det er ulike 
klagefrister på byggesaker, enkeltvedtak og eiendomsskattesaker. 
 


• Rådmannen gjør oppmerksom på at om alle anbefalingene skal følges opp fullstendig 
vil det innebære utvidelse av administrasjonen med ca 1 årsverk, i tillegg må det 
anskaffes et elektronisk program for internkontroll, en kostnad i størrelsesorden ca. 
150.000 pluss årlige avgifter. 


 
Det er ikke revisjonens hensikt å anbefale løsninger som innebærer innkjøp av nye 
systemer, særlig ikke nå to år før en kommende kommunesammenslåing. På side 33 i 
rapporten anbefaler revisjonen å etablere et system for oppfølging av avvik. Revisjonen er av 
den oppfatning at et slikt system kan utvikles med de verktøy og løsninger kommunen har 
per i dag. Revisjonen presiserer videre at i enkelte av anbefalingene bes kommunen vurdere 
tiltak eller løsninger. Forøvrig vurderer revisjonen at anbefalingene i stor grad går ut på å 
videreutvikle dagens løsninger og systemer.  
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Vedlegg 1 – Utledning av revisjonskriterier 
 
Revisjonskriterier til problemstilling 1: 
 
 
Revisjonskriterier er utledet fra: 


• LOV 1992-09-25 nr. 107: Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) 


• Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 
hus  (KS  2013) 


• 85 tilrådingar for styrkt eigenkontroll i kommunane; Kommunal- og 
regionaldepartementet (2009) 


• Ot.prp.nr.70 (2002-2003) Om lov om endringer i lov 25. september 1992 nr. 107 om 
kommuner og fylkeskommuner m.m. (kommunal revisjon) 


• Internkontroll i kommuner, PriceWaterhouseCoopers (2009) 
 
Det fremgår av kommuneloven § 20.25 at rådmannen ”skal sørge for at administrasjonen 
drives i samsvar med lover, forskrifter og overordnede instrukser, og at den er gjenstand for 
betryggende kontroll”. 
 
I Ot.prp. nr. 70(2002-2003)6 fremgår det at administrasjonssjefen har et selvstendig ansvar 
for å føre kontroll med kommunens virksomhet, og at det er ledelsen i en organisasjon som 
har ansvaret for å etablere et tilfredsstillende internkontrollsystem. 
 
Internkontroll defineres i proposisjonen som en prosess, iverksatt og gjennomført av 
virksomhetens ledere og ansatte, med formål å sikre måloppnåelse på følgende områder: 


- målrettet og effektiv drift 
- pålitelig ekstern rapportering 
- overholdelse av gjeldende lover og regelverk 


 
Lovverket angir ikke noen videre føringer for innholdet i internkontrollen, det vil si hva som 
ligger i begrepet betryggende kontroll. KS har imidlertid utarbeidet en modell for internkontroll 
i kommuner, presentert i idéheftet Rådmannens internkontroll – Hvordan få orden i eget 
hus?7 Heftet er basert på en rekke forskningsprosjekter og utredninger, og er utarbeidet i 
forbindelse med gjennomføring av effektiviseringsnettverk om internkontroll i regi av KS. 
Modellen KS presenterer er basert på COSO-rammeverket8 for internkontroll og bygger blant 
annet på 85 tilrådingar for styrkt eigenkontroll i kommunane9. Den trekker opp tre 
forutsetninger som bør ligge til grunn for en betryggende kontroll: 


1. Risikovurdering 
2. Formalisering 
3. Kontrollaktiviteter 


 
COSO-modellen forutsetter at internkontrollen bygger på risikovurderinger, som et grunnlag 
for innretning av internkontrollen, og som et grunnlag for å gjennomføre eventuelle 
forbedringstiltak og kontrollaktiviteter. Ved å gjennomføre risikovurderinger av de forskjellige 
områder i kommunen, vil administrasjonen kunne velge ut de områder der det er størst fare 
for svikt, og der eventuell svikt vil får størst konsekvenser for driften og innbyggerne. Revisor 


                                                 
5 LOV 1992-09-25 nr. 107: Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) 
6 Ot.prp.nr.70 (2002-2003) Om lov om endringer i lov 25. september 1992 nr. 107 om kommuner og 


fylkeskommuner m.m. (kommunal revisjon) 
7 Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget hus; KS (2013) 
8 Internkontroll - et integrert rammeverk (sammendrag), Comittee of Sponsoring Organizations of the 


Treadway Commission (2013) 
9 85 tilrådingar for styrkt eigenkontroll i kommunane; Kommunal- og regionaldepartementet (2009) 







 


 Vedlegg til: Administrasjon og styring – internkontroll og rutiner  2 


vil undersøke om kommunen har rutiner for gjennomføring risikovurderinger som grunnlag 
for internkontrollen. Det vil bli vurdert i hvilken grad risikoanalyser gjennomføres på 
overordnet nivå i kommunen, samt i enhetene som grunnlag for utvikling av 
internkontrollsystemet, samt for rapportering til strategisk ledernivå kommunen. Det vil også 
bli vurdert hvordan kommunen følger opp resultatene av risikovurderingene.  
 
Revisjonen har ut fra dette utledet følgende revisjonskriterie: 
 


Revisjonskriterie 1: Kommunens internkontroll bør være basert på risikoanalyser 


 
Gjennom formalisering sikrer administrasjonen at de oppgaver kommunen skal løse utføres 
ved hjelp av fastlagte rutiner og prosedyrer, samtidig som det er tydelig hvem som har 
ansvar for de ulike oppgavene og de ulike leddene i en prosess. Gjennom utarbeidelse av, 
og skriftliggjøring av, prosedyrer og rutiner sikrer kommunen at arbeidsprosessene blir 
kvalitetssikret på forhånd. Samtidig har alle ansatte mulighet til å gjøre seg kjent med 
rutinene og prosedyrene, og kommunen blir således mindre sårbar ved eventuelle fravær og 
utskiftinger. En viktig del av formaliseringen er også rapportering av informasjon – både fra 
ledelsen til ansatte, men også fra ansatte til ledelsen gjennom ulike kontrollaktiviteter.  
 
Dokumentering, avklaring av roller og ansvar og arbeidsdeling er sentrale aspekter ved 
formalisering.10 Dokumentering bidrar til at kontroller blir gjennomført som forutsatt 
(kontrollbeskrivelse), at kontrollen faktisk er blitt gjennomført slik den skal (kontrollbevis). 
 
Det er videre viktig å dokumentere forhold som organisering, roller og ansvar, fullmakter og 
arbeidsprosesser. I internkontrollsammenheng er det viktig at en og samme person ikke er 
ansvarlig både for arbeidsprosessen og for kontrollaktiviteten. 
 
Enkelte reglement er pålagt å utarbeide gjennom lov. Utover dette vurderer kommunen selv 
hva som bør utarbeides for å gi betryggende kontroll. Sektorovergripende reglement og 
rutiner vil gjerne være innenfor disse områdene:11 


- Delegeringsreglement 
- Etisk standard og antikorrupsjon 
- Personalforvaltning og arbeidsgiverområdet 
- Økonomi og finansforvaltning 
- Datasikkerhet og personvern 


 
Rømskog kommune har selv definert hvilke dokumenter de mener bør være på plass i et 
internkontrollsystem på side 20 i dokumentet ”Styringssystemet”, som vi finner kommunens 
internkontrollperm: 


 
 


                                                 
10 Internkontroll i kommuner; PriceWaterhouseCoopers (2009), s.10 
11 Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 


hus  (KS  2013), s 40 
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Det å ha et reglement ”på plass” innebærer både å utarbeide, oppdatere/ajourføre, å gjøre 
kjent i organisasjonen og sikre at det blir fulgt12 
 
For å sikre at internkontrollsystemet holdes oppdatert er det også viktig at ansvar for 
revidering av dokumentasjon er tydelig plassert, og at dette skjer regelmessig – gjerne 
fastsatt i et internkontrollårshjul. Ansvar for utførelse og kontroll bør ikke ligge til samme 
person i organisasjonen. I en liten kommune kan dette være vanskelig å følge, men de bør 
uansett være et prinsipp som tilstrebes i så stor grad som mulig. 
 
Revisor vil undersøke om kommunen har utarbeidet skriftlige rutiner for sentrale overordnede 
internkontrollaktiviteter, samt i hvilken grad sentrale dokumenter som bør ligge til grunn for 
en helhetlig internkontroll er til stede. Revisor vil videre undersøke om dokumentasjonen 
inneholder beskrivelse av organisering, roller, fullmakter og arbeidsprosesser, samt ansvar 
for regelmessig revidering av dokumentasjonen. 
 
Revisjonen har ut fra dette utledet følgende revisjonskriterie: 
 


Revisjonskriterie 2: Kommunens internkontroll bør være formalisert og dokumentert 


 
Kontrollaktiviteter sikrer at eventuelle feil eller mangler fanges opp og rapporteres på en slik 
måte at de kan tas tak i. Dette gjøres gjennom et system for avviksmeldinger og gjennom 
planlagte eller faste kontroller eller gjennom stikkprøvekontroller. Avvikshåndtering er en 
viktig del av en levende internkontroll med oppmerksomhet på læring og forbedring.13  
 
I idéheftet Rådmannens internkontroll – Hvordan få orden i eget hus? gis 
et eksempel på hvordan en avvikskjede kan fungere, jf. figur 5. Hensikten 
med avviksrapportering er å få dokumentert tilfeller der internkontrollen 
ikke fungerer godt nok – f.eks. fordi prosedyrer ikke blir fulgt eller at en 
risiko ikke er oppdaget. Det er imidlertid ikke tilstrekkelig å avdekke og 
rapportere, det er oppfølgingen som har effekt.14 I tillegg til å sørge for at 
avvikene blir lukket skal de også bidra til at tilsvarende eller andre feil eller 
avvik kan forebygges. Merverdien for å styrke internkontrollen oppstår når 
avvikstilfellene enkeltvis og aggregert benyttes til læring og utvikling – altså 
til systematisk forbedringsarbeid. På tjenestenivå kan avviksoppfølging 
bidra til praksisnær kollegaveiledning og opplæring. På operativt ledernivå 
kan oppfølging av enkeltavvik gi grunnlag for praksisnær læring og 
forbedring. Aggregert kan avvikene gi et bilde av trender eller spesielle 
områder som peker seg ut som utfordrende. På strategisk ledernivå 
(rådmannsnivå) kan avviksoppfølgingen likeledes brukes til å få se trender 
og utfordringsområder, samtidig som det kan være hensiktsmessig å ha 
oversikt over avvik som ikke er lukket. Avvikshåndteringen kan gi innspill 
på momenter som vedrører forebygging, ressurstilgang, standarder og 
kulturelle og organisatoriske tema. Til slutt vil rapportering på 
avviksoppfølgingen på politisk nivå kunne gi informasjon om kvalitet og 
måloppnåelse, omdømme og standarder. 
 
Revisor vil undersøke om kommunen har et system for melding og 
oppfølging av avviksmelding som følger punktene i avvikskjeden vist 


                                                 
12 Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget hus; 


KS  (2013), s. 41 
13 Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 


hus  (KS  2013); s. 59 
14 Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget hus; 


KS  (2013); s. 61 


Figur 14 - Ekesmpel på 
avvikskjede - fra 
Skarheim og Storbekk 
(2013), s. 60 
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ovenfor. I problemstilling 1 vil undersøkelsen fokusere på om rutinene er til stede på 
overordnet nivå. 
 
Revisjonen har ut fra dette utledet følgende revisjonskriterie: 
 


Revisjonskriterie 3: Kommunens internkontroll bør følges opp gjennom kontrollaktiviteter. 


Det daglige internkontrollarbeidet utføres og følges opp av administrasjonen. Det er imidlertid 
et lovkrav at rådmannen redegjør for tiltak som er iverksatt og tiltak som planlegges for å 
sikre betryggende kontroll15 Dette vil sikre informasjon til politisk nivå og legge grunnlag for 
en dialog rundt mulige risikoområder for kommunen. 
 
Revisjonen har ut fra dette utledet følgende revisjonskriterie: 
 


Revisjonskriterie 4: Rådmannen bør rapportere om administrasjonens internkontrollarbeid til 
kommunestyret årlig. 


 
Oppsummert har revisor utledet følgende revisjonskriterier til problemstilling 1: 
 


1. Kommunens internkontroll bør være basert på risikoanalyser.  
2. Kommunens internkontroll bør være formalisert og dokumentert.  
3. Kommunens internkontroll bør følges opp gjennom kontrollaktiviteter. 
4. Rådmannen skal årlig rapportere om arbeidet med internkontrollen til kommunestyret.  


 
Revisjonskriterier til problemstilling 2: 
 
Revisjonskriteriene er utledet fra: 


• LOV 1992-09-25 nr. 107: Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) 


• LOV-1967-02- 10: Lov om behandlingsmåten i forvaltningssaker (forvaltningsloven) 


• Ot.prp.nr.70 (2002-2003) Om lov om endringer i lov 25. september 1992 nr. 107 om 
kommuner og fylkeskommuner m.m. (kommunal revisjon) 


• Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget 
hus  (KS  2013) 


• 85 tilrådingar for styrkt eigenkontroll i kommunane; Kommunal- og regionaldepartementet 
(2009) 


• Styringssystemet - Internkontrollpermen - Rømskog kommune (2016) 


• Handlingsplan 2017, sentraladministrasjonen – Vedlegg til Økonomiplan 2017-2020 med 
budsjett 2017, Rømskog kommune 


 
I problemstilling 1 konsentrerte prosjektet seg om kommunens overordnede system for 
internkontroll – det strategiske perspektivet.16 For problemstilling 2 legger vi dette 
perspektivet, og revisjonskriteriene fra problemstilling 1 til grunn. Med utgangspunkt i dette vil 
prosjektet videre vurdere kriterier rettet mot det operasjonelle perspektivet, dvs. de løpende 
prosessene og praktiske aktivitetene som gjøres i tjenesteproduksjonen og støttetjenestene, 
nærmere bestemt sekretariatet og sentralbordet. 
 
Hovedfokus i denne undersøkelsen vil være interne rutiner og prosedyrer som omhandler 
informasjonsflyt inn til og fra sentralbord/sekretariat. Denne delen av prosjektet vil vurdere 
hvorvidt det er utarbeidet funksjonelle internkontrollsystemer og interne rutiner ved 
sentralbordet/sekretariatet.  
 


                                                 
15 Lov om kommuner og fylkeskommuner (kommuneloven) LOV 1992-09-25 nr. 107 § 48.5 
16 Tina Skarheim & Siv Storbekk, Rådmannens internkontroll - Hvordan få orden i eget hus; 


KS  (2013); s. 17 
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”Funksjonelle” er i Bokmålsordboka definert som: formålstjeneslig, praktisk. Med funksjonelt 
internkontrollsystem forstår vi et internkontrollsystem som er formålstjenlige i den forstand at 
det bidrar til å sikre at rådmannen har betryggende kontroll. Her vil vi legge 
revisjonskriteriene fra problemstilling 1 til grunn. Sentrale elementer er: 1) risikovurdering for 
å avdekke fare for svikt, 2) dokumentasjon for å sikre god praksis og 3) avvikshåndtering for 
å avdekke svikt og identifisere forbedringspunkter. Kommunen skriver selv i sin 
dokumentasjon til styringssystemet, at hensikten med styringssystemene er å luke ut uvaner 
og utvikle og sikre de gode vanene – å skape en kultur for løpende forbedring.17 Kommunen 
skriver videre at hensikten med internkontroll-systemet er å sørge for at tjenestene ytes iht. 
lover og regler. Fokus er i stor grad å unngå feil gjennom risikovurderinger og 
avvikskontroll.18 I Handlingsplan 2017 for sentraladministrasjonen, side 2, setter kommunen 
følgende mål: ”Internkontrollen sikrer kvalitet i alle ledd”. 
 
Revisjonen har ut fra dette utledet følgende revisjonskriterier: 
 


Revisjonskriterie 1: Internkontroll for sentralbord/sekretariat bør være basert på 
risikovurderinger 
Revisjonskriterie 2: Internkontroll for sentralbord/sekretariat bør være formalisert og 
dokumentert. 
Revisjonskriterie 3: Internkontroll for sentralbord/sekretariat bør følges opp gjennom 
kontrollaktiviteteter 


 
For å undersøke revisjonskriterie 1 vil revisor kontrollere om det er gjennomført 
risikovurderinger for sentralbord/sekretariat, og om de ansatte opplever risikovurderingene 
som relevante – at de munner ut i konkrete tiltak eller forbedringer. Revisor vil undersøke i 
hvilken grad gjennomførte risikovurderinger, og oppfølgingen av disse er dokumentert. 
 
De sentrale fagområdene som er lovregulert i sentralbord/sekretariat er saksbehandling og 
arkivtjenester. For å undersøke revisjonskriterie 2 vil revisor kontrollere om det er utarbeidet 
rutiner og dokumentasjon innen for områdene arkiv og saksbehandling. Revisor vil ikke gå i 
dybden for de enkelte fagområdene og vurdere innholdet i foreliggende rutiner. Revisor vil 
videre vurdere om det er utarbeidet rutiner og dokumentasjon for andre oppgaver som 
utføres ved sentralbord/sekretariat.  
 
For å undersøke revisjonskriterie 3 vil revisor undersøke avviksmeldinger som omfatter 
sentralbord/sekretariat. Meldes det avvik ved enheten, og dokumenteres avviksmeldingene 
og oppfølgingen? Revisor vil videre undersøke om det gjennomføres andre kontrollaktiviteter 
overfor sentralbord/sekretariat. 
 
Et formålstjenlig internkontrollsystem bidrar, gjennom god kvalitet god service overfor 
brukere, blant annet til gjennom at henvendelser besvares innen gjeldende frister. I 
workshop som ble gjennomført i forbindelse med overordnet analyse (9.2.2016) tok 
kontrollutvalget problemstillinger som gjaldt kommunikasjon mellom brukere/innbyggere og 
kommunen. Det stilles også spørsmål om innbyggernes klagemuligheter, samt informasjon 
fra kommunen rundt dette. Det vises til misnøye som skyldes for lite informasjon. I 
kontrollutvalgsmøtet 23.05.2017 tok kontrollutvalget igjen opp spørsmål rundt 
klagebehandling i kommunen. Formell kommunikasjon mellom kommunen og innbyggere og 
andre reguleres gjennom forvaltningsloven. 
 
Forvaltningsloven inneholder ikke alminnelige bestemmelser om frister for saksbehandling i 
den offentlige forvaltning. I § 11 a finnes imidlertid viktige bestemmelser som gjelder 
fremdriften av saker. Disse bestemmelsene er presisert ved lovendringen. I saker som 


                                                 
17 Styringssystemet, s. 11 
18 ibid, s. 16 
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gjelder enkeltevedtak skal det gis foreløpig svar dersom en henvendelse ikke kan besvares i 
løpet av en måned.19 Den generelle regelen for saker som ikke er enkeltvedtak er at det skal 
gis foreløpig svar dersom det må ventes at det vil ta ”uforholdsmessig lang tid” før 
henvendelsen kan besvares. Justisdepartementet uttaler i rundskriv G-38/78 at hva som er å 
anse som uforholdsmessig lang saksbehandlingstid, må vurderes på bakgrunn av de 
forventninger den private i alminnelighet bør kunne ha til behandlingstiden. Det antydes som 
et veiledende utgangspunkt at foreløpig svar bør igs dersom en forholdsvis kurant 
henvendelse ikke kan besvares innen 14 dager. 
 
Informasjon om klageadgang ved enkeltvedtak er regulert i Forvaltningsloven § 27: 


 
 
Det er satt mål for virksomhetene gjennom handlingsplaner med utgangspunkt i 
budsjettdokumentet for kommunen. De målene som er konkret rettet mot 
sentralbord/sekretariat for 201720 er: 


- Telefonen besvares profesjonelt før den har ringt 4 ganger 
- Saksbehandlings-, regnskap- og lønnsfrister holdes 
- Internkontrollen sikrer kvalitet i alle ledd. 


 
De samme målene gjaldt for handlingsplanen for 2016.  
 
Revisjonen har ut fra dette utledet følgende revisjonskriterier: 
 


Revisjonskriterie 4: Telefonen bør besvares før den har ringt 4 ganger 
Revisjonskriterie 5: Saksbehandlingsfrister skal overholdes 
Revisjonskriterie 6: Det skal informeres om klageadgang når enkeltvedtak fattes 


 
For å undersøke revisjonskriterie 4 vil revisor kontrollere rapporter for responstid for 
telefonhenvendelser. For å undersøke revisjonskriterie 5 vil saksbehandler kontrollere 
rapporter over saksbehandlingsfrister. Revisor har også gjennomgått et utvalg av saker, og 


                                                 
19 Rundskriv G-37/95, Justis- og politidepartementet 
20 Handlingsplan 2017, Økonomiplan 2017-2020 med budsjett 2017, Rømskog kommune 
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vil vurdere dette kriteriet også i de gjennomgåtte sakene. For å undersøke revisjonskriterie 6 
har revisor gjennomgått et utvalg klagesaker i kommunens sak- og arkivsystem.  
 
Videre skal internkontrollsystemet være praktisk (Jf. side 4 i dette vedlegget) Med det forstår 
vi et internkontrollsystem som oppleves som relevant og anvendelig av de som skal bruke 
systemet. Et praktisk internkontrollsystem vil kjennetegnes av at det er lett tilgjengelig og i 
aktiv bruk. Dette innebærer blant annet at de ansatte er kjent med systemet og rutinene, at 
rutiner holdes oppdatert, og at det meldes avvik ved hendelser. 
 
Revisjonen har ut fra dette utledet følgende revisjonskriterie: 
 


Revisjonskriterie 7: Internkontrollsystemet bør være godt kjent blant ansatte i 
sentralbord/sekretariat, og bør brukes aktivt i det daglige arbeidet. 


 
Oppsummert har revisor utledet følgende revisjonskriterier for problemstilling 2: 


1. Internkontroll for sentralbord/sekretariat bør være basert på risikovurderinger  
2. Internkontrollen ved sentralbord/sekretariat bør være formalisert og dokumentert 
3. Internkontrollen ved sentralbord/sekretariat bør følges opp gjennom kontrollaktiviteter. 
4. Telefonen bør besvares profesjonelt før den har ringt 4 ganger 
5. Saksbehandlingsfrister skal overholdes 
6. Det skal informeres om klageadgang når enkeltvedtak fattes 
7. Internkontrollsystemet bær være godt kjent blant de ansatte i sentralbord/sekretariat, 


og bør brukes aktivt i det daglige arbeidet 
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Hei!
Det	er	ok,	men	hav	betyr	gul	og	grønn	farge?
	
Med hilsen
RØMSKOG	KOMMUNE
 
Anne Kirsti Johnsen
Rådmann
 
Engehaget 1
1950 Rømskog
 


 
www.romskog.kommune.no
 
Telefon: 93 25 45 30, mailto:akj@romskog.kommune.no


	


	
	
Vi gjør oppmerksom på at dette ikke er en privat e-postadresse, både inngående og utgående e-post blir vurdert for ev. journalføring i Rømskog
kommunes saksbehandslingssystem
	
	
	
	
	
Fra:	Henningsmoen	Sten	Morten	[mailto:stehen@fredrikstad.kommune.no]	
Sendt:	fredag	27.	oktober	2017	15.43
Til:	Anne	Kirs3	Johnsen	<anne.kirs3.johnsen@romskog.kommune.no>
Kopi:	Aannerød	Anita	Dahl	<rona@fredrikstad.kommune.no>
Emne:	Vedrørende	verifisering	og	rådmannens	3lbakemelding.
	
Hei.
	
Jeg	har	gåT	gjennom	3lbakemeldingene	vi	moTok	i	dag,	og	foretaT	en	sortering	på	det	vi	oppfaTer	som
verifisering	av	fakta	og	det	vi	oppfaTer	som	rådmannens	3lbakemeldinger.
	
Tilbakemeldingene	som	vi	oppfaTer	som	verifisering	er	innarbeidet	i	rapporten,	jf.	vedlegget.



http://www.romskog.kommune.no/

mailto:akj@romskog.kommune.no

https://www.facebook.com/pages/R%C3%B8mskog-kommune/538433279531386?fref=ts

Sten Morten Henningsmoen

Vedlegg 2: Råmannens bemerkninger
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Vi	oppfaTer	da	følgende	som	rådmannens	3lbakemeldinger	på	rapporten:


Det	er	et	bevisst	valg	å	ikke	benyTe	s3llingsbeskrivelser	i	sentraladministrasjonen.	I	stedet	brukes
årshjul.	DeTe	er	utarbeidet	for	to	av	s3llingene,	men	er	stoppet	noe	opp	pga.	fravær.	I	andre
tjenester	brukes	arbeidsinstruks	eller	s3llingsbeskrivelser.
Når	det	gjelder	skaTesedlene	så	måTe	de	reTes	to	ganger	for	man	oppdaget	feil,	men	utsendelsen
var	fortsaT	innenfor	fristene.	EiendomsskaT	ble	innført	i	år,	og	dermed	et	helt	nyT	og	komplisert
fagområde	som	vi	har	måTet	seTe	oss	inn	i.
Når	det	gjelder	restansene	som	er	omtalt	på	side	29	så	er	det	et	høyt	tall,	men	det	betyr	ikke	at
sakene	ikke	er	ferdigbehandlet.	Det	er	saksbehandlers	ansvar	å	kode	saker	som	avsluTet.	Hver	gang
den	enkelte	logger	seg	på	så	kommer	antallet	saker	opp	som	ikke	er	avsluTet.
Når	det	gjelder	klageadgang	så	har	vi	ulike	standardtekster	for	deTe	fordi	det	er	ulike	klagefrister
på	byggesaker,	enkeltvedtak	og	eiendomsskaTesaker.
Rådmannen	gjør	oppmerksom	på	at	om	alle	anbefalingene	skal	følges	opp	fullstendig	vil	det
innebære	utvidelse	av	administrasjonen	med	ca	1	årsverk,	i	3llegg	må	det	anskaffes	et	elektronisk
program	for	internkontroll,	en	kostnad	i	størrelsesorden	ca.	150.000	pluss	årlige	avgi^er.


	
Dersom	du	er	enig	i	disse	vurderingene,	foreslår	vi	å	legge	diT	svar	på	denne	e-posten	med	som	vedlegget
”Rådmannens	3lbakemelding”	i	rapporten.
Fint	om	vi	kan	få	en	rask	3lbakemelding	på	deTe.
	
-- 
Mvh.
 
Sten Morten Henningsmoen
forvaltningsrevisor
 
Indre Østfold Kommunerevisjon IKS
 
Mob: 45 25 29 53
Tlf: 69 22 31 10
e-post: stehen@fredrikstad.kommune.no
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Til kommuneaksjonaerene i Østfold Energi 8. november 2017


styrevalg i  Østfold Energi etter ny ordning


leiermøte og ekstraordinær generalforsamling 18. september 2017 ble det vedtatt endringer i


styrestørrelse og valgordning for Østfold Energi. Endringene får praktisk virkning fra ordinær


generalforsamling 7. mai 2018. Generalforsamlingen vedtok også at den allerede valgte


valgkomiteen skulle forberede valget i generalforsamlingen 2018.


Endringene går i korthet ut på:


e) Styrets størrelse reduseres fra 14 til 7 medlemmer, hvorav 5 er aksjonærvalgte.


f) Det innføres en ny ordning for valg av al<sjonærvalgte styremedlemmer.


g) Valgkomiteens størrelse, sammensetning og mandat endres.


h) Det er vedtatt en ny instruks for valgkomiteen.


Endringene fremgår av al<sjonæravtale (vedlegg 1) og ekstraordinær generalforsamling (vedlegg


2), samt instruks for valgkomiteen (vedlegg 3).


Etter bestemmelsene i aksjonaeravtalen skal Østfold fylkeskommune nominere 6 kandidater til


styret, tre av hvert kjønn. De øvrige aksjonærene skal samlet nominere  8  kandidater, 4 av hvert


kjønn. Det vil være valgkomiteens oppdrag å sette sammen et forslag til et samlet sett


kompetent og l<jønnsbalansert styre med varamedlemmer og styrets leder. Aksjonærene skal


derfor i sin nominasjon ikke fordele sine kandidater på de ulike vervene. Kandidatene bør


presenteres med en kortfattet CV, hvor relevant kompetanse for styrevervet fremgår.


Valgkomiteen legget også til grunn at ordførere, varaordførere og stortingsrepresentanter ikke


bør nomineres til styret.


Vi ber derfor om at kommunene koordinerer og iverksetter sin interne nominasjonsprosess så


raskt som mulig. Val komitéen må ha mottatt nominas 'onene senest 1. mars 2018.


Vi ber også om at Sarpsborg, som største aksjonær, tar et ansvar for å koordinere


kommuneaksjonærenes nominering.


Kommunene bør samtidig nominere sine to kandidater til ny valgkomité. Denne nominasjonen vil


ikke kunne overprøves av valgkomiteen, men vil bli lagt direkte frem for generalforsamlingen.


Med vennlig hilsen


> xf/t”
IV Henrie e Jacobsen


Leder av valgkomiteen


3 vedlegg
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IN ST RU K S FO R V A L G KO M I T É E N I Ø S T FO LD E N E R G I A S V ED T A T T I E KS T R A O R D I N Æ R
G E N E R A LF O R S A M L I N G 18. SEPTEMBER 2017


1 . G E N E R E L T
Østf o ld E n e r g i A S s kal i h e n h o ld til v e d t ek t e n es § 8 o g aksj o n ær a v ta l e n s p kt. 5 h a en V al g k o m i t é.
G e n e ral f o rs a m li ng e n skal v e d ta i n str u k s f o r V al g k om i t ée n s ar b e i d .


2 . S A MM E N S E T N I N G O G F U N KSJO N S T I D
V al g k o m it é en skal b estå av fire m e d l e m m er. V al g k o m i tée n s m e d l e mm er o g le d er ve l g e s a v
g e n e ralf o rs a m li ng e n . To av me d l e mm e n e , h e r av k o m i t ée n s l e d e r, s kal ve l g e s e tt e r f o r slag fra Ø s tf o ld
f y lk e s k om m un e . T o me d l e m me r s kal ve l g e s , samlet, e t t e r f o r s lag fra d e øv ri g e aks j o n ær e n e .


V al g k o m it é e n skal i nnh e n t e f o r slag fra a k sj o n æ r e n e o g le gg e frem e t s a m l e t f o rs l ag f o r
g e n e ralf o rs a m li ng e n o m v a l g k o m it é e n s s a m me n s e t n i ng .


Tje n es t eti d en er t o år. Tje n est e ti d en f o r t o a v m e d l e m m e n e u tl ø p er hv ert år.


3 . O PP G A V ER
V al g k o m it é e n s o ppg a ve r e r å a v g i i nn stilli n g til g e n e ra l f o rs a m li ng e n o m v alg a v st y r e ts
aksj o n æ r v al g te me d l e m m e r, h e r und e r le d e r o g v ar a m e d le m m e r, o g o m f asts e tt e lse av s t y r e t s
g o d t g j ø re l se.


V al g k o m it é e n skal, f ø r d e n a v g ir sin i nn stilli ng , e v al u e r e s t y rets v i r ks o m h e t, k o m p eta n se o g
sa m me n s e t n i ng . S lik e v al u e ri n g skal s kje p å b asis a v s t y r e ts e g e n e v al u e ri ng sra p p o r t .


V al g k o m it é e n skal v i d e r e , f ø r d e n a v g ir sin i nn stilli ng , p å e n h e n sik t s m e ssig m å t e rå d f ø re s e g me d
st y r e ts le d e r, a d m i n istr e r e nd e d ir e k t ø r o g re p r e se n t a n ter f o r aks j o n æ r e n e.


I nn stilli ng e n s k al o pp f y lle k ra ve n e i aks j o n ær a v ta l e n s p kt. 5 .


V al g k o m it é e n skal, v e d a v g i ve lse av sin i nn stilli ng , b l . a . le gg e v ek t p å f ø l g e nd e :


- S t y ret b ø r s a m m e n s et t es e tter en s a m let v u r d eri n g a v selska p ets b e h o v f o r k o m p eta n se,
ka p asit e t o g b ala n s e r t e b e s l u t n i ng e r.


- S e lska p e t h ar e t r e v is j o n s u t v alg o g m i n st e tt a v s t y r e me d l e m me n e m å d e r f o r h a r e l e v a n t
r e gn ska p s - e l l e r r e v i s o rfa g l i g k o m p e ta n s e o g s a m ti d ig v ære u a v h e ng ig a v v i r k s o mh e t e n .


- S t y ret b ø r s a m m e n s et t es s l ik at d e t kan h a nd le u a v h e ng ig av særi n t e r e s s e r.
- S t y r e t b ø r h a e n f o r nu ftig k j ø nn s - o g al d e rss a m me n s et n i ng .
- S t y ret b ø r s a m m e n s et t es s l ik at d e t kan f ung ere g o d t s o m et k o lle g ialt o r g a n .
- V al g k o m it é e n b ø r b e g r unn e sin i nn stilli n g o g f o r ø v rig så la ng t d e t p ass e r f ø l g e k r a ve n e i


N o rsk a nb e f ali n g f o r e ier st y ri n g o g s e lska p s l e d e lse ( N UE S ).


V al g k o m it é e n s i nn stilli n g t i l g e n e ralf o rs a m li ng e n o m f asts e t t e l s e av s t y r e t s g o d t g j ø r e lse skal
reflek t ere st y r ets a n s v a r , k om p eta n s e , ti d s b r u k o g v i r ks o m h e t e n s k o m p leks i tet.


4 . B E H A N DL IN G A V V A L G KOM IT É E N S I N N ST I L L I N G
V al g k o m it é e n s i nn stilli n g s kal f o r e li gg e s e n e st slik a t d e n kan me dd e l e s a k sj o n æ r e n e s a m ti d ig me d
d e n o r d i n ære i nn kalli n g til g e n e ralf o rs a m li ng e n .


V al g k o m it é e n s le d e r, e l l e r a nn e t m e d l e m i l e d e r e n s f r a v ær, s kal f r em l e gg e V al g k om i t ée n s i nn stilli n g
p å g e n e ralf o r sa m li ng e n .
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5 . S A K S B EH A N D L I NG
V al g k o m it é en er b esl u t n i n g s d y ktig n år k o m i t ee n s l e d er o g m i n st t o y tt e rli g ere m e d le m m e r er til
ste d e. S o m V al g k om i tée n s b esl u t n i n g g jel d er d e t s o m flertallet av d e m ø te nd e h a r st e m t f o r. V ed
st e m m elik h e t h ar le d eren d o bb elts t e mm e.


Mø t e r i V al g k o m i t ée n a v ho l d e s e t t e r i nn kalli n g a v le d e r e n o g d e ss u t e n n år s t y r e t s le d e r e ller m i n st to
av m e d l e m m e n e kr e v er d e t.


S t y re t s le d er o g a d m i n ist r e re nd e d ire k t ø r skal, u t en å h a st e m m er e tt, i nn k al l e s til m i n st e t t mø t e i
V al g k o m it é e n f ø r d e n a v g ir sin i nn stilli ng .


F ra V al g k o m i t ée n s m ø t e r s kal d e t f ø r e s p r o t o k o ll s o m und e rskri v e s av d e tilst e d e v ær e nd e
me d l e m me n e . P r o t o k o lle n e o ppb e v ar e s av V al g k om i t ée n s le d e r.


6 . G O D TG J ØR EL S E
V al g k o m it é e n s g o d t g j ø r e l s e fast s e t t e s a v g e n e ralf o r s a m li ng e n hv e rt år p å b a k g r u n n av i nn stilli n g fra
st y r e t, o g hv o r d e t s kal tas h e n s y n til o ppg a v e n es kar a kter, m e d l e m m e n es k o m p eta n se o g d e r es
ti d s b r u k.


7 . E N D R IN G ER
E nd ri ng e r i i n str u ks e n fast s e tt e s av g e n e ral f o rs a m li n g e n etter forslag fra Valgkomitéen








 


RØMSKOG KOMMUNE 
 


 


SAMLET SAKSFRAMSTILLING 
 


Arkivsak: 17/714   


 


FINANSIERING AV LANDEMERKE 


 


 


Saksbehandler:  Anne Kirsti Johnsen Arkiv: 005  


Saksnr.: Utvalg Møtedato 


70/17 Formannskapet 21.12.2017 


 


RÅDMANNENS INNSTILLING: 


Nytt landemerke «Tømmersaks» ved Jokerbutikken Rømskog inntil kr 170 000 eks. mva 


finansieres over formannskapets tilleggsreserve 14901-9290-100 og 11200-4500-325. 


 


Behandling/vedtak i Formannskapet den 21.12.2017 sak 70/17 


Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt pr epost fra samtlige medlemmer. 


 


VEDTAK: 


Nytt landemerke «Tømmersaks» ved Jokerbutikken Rømskog inntil kr 170 000 eks. mva 


finansieres over formannskapets tilleggsreserve 14901-9290-100 og 11200-4500-325. 


 


SAKENS FAKTA: 


Bakgrunn: 


Formannskapet drøftet saken under eventuelt i sitt møte 18. september 2017. Det var enighet 


om å gi et landemerke i gave i forbindelse med det nye forretningsbygget på Rømskog 


Næringsselskap AS’ tomt. Landemerket skulle være tømmesaksa i kommunevåpenet. 


 


Ordfører og opposisjonsleder har besørget anskaffelsen, og landemerket er nå satt opp. 


Monumentet er ment å være en attraksjon plassert sentralt i bygda til glede for innbyggere og 


tilreisende. 


 


Ordfører opplyser at samtlige medlemmer i formannskapet har godkjent skriftlig 


saksbehandling vedrørende finansieringen av anskaffelsen. Vedtaket må fattes i 2017. 


Kommunestyret vil bli orientert i førstkommende møte. 


 


Økonomi: 


Totalkostnadene var ikke kjent tidsnok til at saken kunne behandles i ordinær møterekke.  


 


Priser eks. mva. 


Tømmersaksa                    90 000 


Transport                             4 000 


Fundament                        43 719 


Anslag støp/montering     30 000 


 


Relevante bestemmelser: 







 


RØMSKOG KOMMUNE 
 


 


§ 13.Utvidet myndighet i haste-saker. 


1. Kommunestyret og fylkestinget kan selv bestemme at formannskapet eller fylkesutvalget, et 


fast utvalg, kommunerådet eller fylkesrådet skal ha myndighet til å treffe vedtak i saker som 


skulle vært avgjort av annet organ, når det er nødvendig at vedtak treffes så raskt at det ikke er 


tid til å innkalle dette. 


2. Melding om vedtak truffet i medhold av denne paragraf forelegges vedkommende organ i 


dettes neste møte. 


 


Kommuneloven § 30.Møteprinsippet. Møtebok 


1. Folkevalgte organer behandler sine saker og treffer sine vedtak i møter. 


2. Når en sak skal avgjøres av annet organ enn kommunestyret eller fylkestinget, kan lederen 


for organet beslutte saken tatt opp til behandling ved fjernmøte eller ved skriftlig 


saksbehandling. Dette kan likevel bare gjøres når det er påkrevd å få avgjort saken før neste 


møte, og det enten ikke er tid til å kalle sammen til ekstraordinært møte, eller saken ikke er så 


viktig at dette må anses nødvendig. 


Departementet kan gi nærmere regler om adgang til å treffe vedtak på grunnlag av fjernmøte 


eller skriftlig saksbehandling. 


 


 


VURDERING: 


Det vurderes at saken er tilstrekkelig opplyst, og at den kan behandles skriftlig. 


 


 


KONKLUSJON: 


Saksfremlegget sendes formannskapet pr e-post. Deres stemmegivning må foreligge innen 


28.12.17. 


 


 


VEDLEGG: 


Forskrift om fjernmøter og saksbehandling 


 


 
UTSKRIFT SENDES:  


Revisjon 


Økonomiavdelingen 
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 Skolen 
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8. Handlingsprogram 


8.1 Handlingsprogram 2018 – 2021 
8.2      Handlingsprogram 2018 – 2028      
8.3       Drift og vedlikehold 


 


 


 


 


 


 







 4 


 
1. BAKGRUNN FOR PLANEN 
 
1.1 Innledning 


Idrett og friluftsliv er dypt forankret i vårt samfunn og forbindes gjerne med 
gode verdier som livskvalitet, sosialt fellesskap, naturopplevelser, 
helsefremmende virkninger etc. Det er imidlertid mye som taler for at 
aktivitetsnivået synker og at terskelen for å utøve fysisk aktiviteter er blitt 
høyere. Det er et stadig krav til bedre tilrettelegging av tiltak for at denne 
verdien skal opprettholdes. Noe av årsaken må sannsynlig tilskrives den 
teknologiske utvikling, som alltid søker forenklinger. Overgangen fra å utøve 
fysisk aktivitet til å være tilskuer er kort. 
 
Forskning kan bekrefte at barn, ungdom og spesielt voksne beveger seg 
mindre, øker i vekt og utvikler tidligere helseskade på grunn av inaktivitet. 
Dataalderens fascinasjon konkurrerer med spenningsmomentene i 
naturopplevelser og med konkurranseaspektet i idrettslig sammenheng.  
Bildet er allikevel mer nyansert. Det utvikler seg alternative aktivitetstilbud 
som "matcher" det moderne mennesket, og etter hvert assimileres i de mer 
tradisjonelle idrettsgrener. Sykling, skateboard og snowboard, er eksempler 
som appellerer til barne- og ungdomskulturen. 
 
Målet med planarbeidet er at kommunen i samarbeid med ulike brukergrupper 
skal få en best mulig oversikt over behovene for anlegg og områder for fysisk 
aktivitet, idrett og friluftsliv. Det er disse behovene for fremtidig utbygging som 
skal prioriteres og danne grunnlaget for bevilgninger og arealplanlegging de 
kommende år.  I tillegg er formålet med planen at den skal motivere til et 
samarbeid om utarbeidelse av en mer helhetlig politikk for fysisk aktivitet i 
kommunen. 
Kommunedelplanen for anlegg og områder for friluftsliv, idrett og nærmiljø og 
for kulturbygg har en kortsiktig og en langsiktig del:  
Den kortsiktige delen – handlingsprogrammet, har et tidsperspektiv på 4 år. 


Denne skal rulleres hvert år. Innholdet skal være prioritert liste over anlegg 
som skal rehabiliteres og/eller bygges. Denne delen skal knyttes opp mot 
kommunens økonomi- og handlingsplan og det årlige budsjettet. 
Den langsiktige delen har et tidsperspektiv på 12 år og omtaler den 


overordnede målsetting og utvikling. De ulike anleggene føres opp i uprioritert 
rekkefølge. Revidering bør samordnes i en syklus på 4 år, samtidig med 
revidering av kommuneplanen. 
 
1.2 Statlige føringer 
For å forsøke å motvirke den fallende tendensen, er det fra statlig hold 
iverksatt en rekke tiltak for å stimulere idretts og friluftsliv. Et innspill fra statlig 
hold er Stortingsmelding nr. 39 (2000-2001) den såkalte «Friluftsmeldingen» 
Her vektlegges at alle skal gis mulighet til å drive friluftsliv som 
helsefremmende, trivselsfremmende og miljøvennlig aktivitet i nærmiljøet og 
naturen forøvrig.  
Et annet viktig innspill er Stortingsmelding nr. 26 (2011-2012), Den norske 
idrettsmodellen vektlegger idrett og fysisk aktivitet som en kilde til glede, 
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overskudd, fysisk og psykisk mestring. Idrett handler også om deltakelse i 
sosiale fellesskap.   
 
1.3 Fylkeskommunale føringer 


 Østfold mot 2050 


 Regionalplan Fysisk aktivitet 2011 -2014 (Er på høring) 
 
1.4 Folkehelse 


Stortingsmelding 34 (2012-2013) som går under betegnelsen 
Folkehelsemeldingen har som mål å sette fokus på fysisk aktivitet som et 
helseforebyggende tiltak. Økt fysisk aktivitet er et sentralt virkemiddel for å 
bedre folks fysiske helse. Særlig viktig er samordningen av idrett og friluftsliv 
med tanke på friluftsområdenes betydning for fysisk aktivitet. 
Stimulere til levende lokalsamfunn der helse, miljø og kultur ses i 
sammenheng og frivillige organisasjoner aktiviserer barn og ungdom. 
 
Oppsummert viser sentrale utviklingstrekk at det er behov for en helhetlig 
gjennomgang av den statlige idrettspolitikken, for å legge til rette slik at 
alle som ønsker kan drive idrett og fysisk aktivitet. 


1.5 Østfold idrettskrets føringer 
Strategiplan for perioden 2008 - 2011 


1.6 Kommunale føringer 


Planarbeidet i kommunen er styrt av de overordnede strategier, som bl.a. er 
nedfelt i kommunens måldokument. Det er utarbeidet en mal for 
delplanprosjektet idrett og friluftsliv, som går under betegnelsen Kommunal 
planlegging for idrett og friluftsliv. Hovedintensjonen i delplanen er at den skal 
være målrettet, tenke helhetlig, langsiktig, prioritere og analysere kortsiktige 
og langsiktige behov for både aktiviteter og anlegg.  
 
Delplanen for Idretts- og friluftsliv og kulturminner i Rømskog kommune 2018 
– 2021 imøtekommer et krav fra Kulturdepartementet (rundskriv 35/93) med 
pålegg til alle kommuner om utarbeidelse av kommunedelplaner for anlegg og 
områder for idrett og friluftsliv i 1994.  Kommunale delplaner skal videre danne 
grunnlag for tilsvarende fylkesdelplaner og skal ha en hovedrevisjon hvert 4. 
år.  
Denne kommunale delplanen skal være et styringsverktøy ved tildeling av 
kommunale/fylkeskommunale tilskudd og spillemidler. Kommunedelplanen er 
en betingelse for tildeling av stønad. 
 
 
2 KLARGJØRING AV BEGREPER 


2.1 Idrett 


Med idrett forstås aktivitet i form av konkurranse eller trening i den organiserte 
idretten. 


2.2 Fysisk aktivitet 
Fysisk aktivitet oppfattes som egenorganisert trenings og mosjonsvirksomhet, 
herunder friluftsliv og aktiviteter preget av lek. 
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2.3 Friluftsliv 
Friluftsliv er opphold og aktiviteter i friluft i fritida med sikte på miljøforandring 
og naturopplevelse. Begrepet er nært beslektet med fysisk aktivitet. 
 
2.4 Idrettsanlegg 
Det er ulike idrettsanlegg, med ulike krav til standard og utforming. Det har 
betydning bl.a. i forhold til støtte og tilskuddsordningene. De såkalte 
nærmiljøanleggene defineres som anlegg allment tilgjengelig for 
egenorganisert trening. De ordinære anleggene har mulighet for konkurranser 
og treningsopplegg for ulike idrettsorganisasjoner. I Østfold finnes bl.a. 
regionale anlegg, som tilfredsstiller nødvendige krav for profesjonell 
idrettsutøvelse. Nasjonale anlegg skal ivareta behov for idrettskonkurranser på 
nasjonalt og internasjonalt nivå. 
 
2.5 Friluftsområder og friområder 
Fellesbetegnelser på grønne områder som er tilgjengelig for allmennhetens fri 
ferdsel. 
 
2.6 Kulturbygg 
Lokale kulturbygg er fellesbenevnelsen for samfunnshus, kulturhus, 
grendehus, allaktivitetshus, bydelshus, bygdetun og organisasjonseide 
forsamlingshus. De skal fungere som et kulturelt og sosialt møtested for 
lokalsamfunnet for alle alders- og befolkningsgrupper, lag og foreninger og for 
all lovlig organisasjons- og kulturvirksomhet. Lokale kulturbygg vil ofte være 
samlokalisert med andre typer lokaler. Dette kan være skoler, barnehager, 
idrettsanlegg, bibliotek, næringslokaler med flere. 
 
2.7 Barn og voksne 


Barn er i aldersgruppen 6-15 år. Ungdom er i alderskategorien 16-19 og 
voksne er over 20 år. 
 
3 SATSINGSOMRÅDER OG MÅL 
3.1 Statlige mål og satsingsområder 
Fra Stortingsmelding 26, Den norske idrettsmodellen (2012-2013) 


Regjeringen vil legge særlig vekt på noen viktige satsingsområder for den  


statlige idrettspolitikken de kommende årene: 


 Økt satsing på anlegg for idrett og egenorganisert fysisk aktivitet, 
herunder  


 friluftsliv. 


 Bidra til å skape gode rammebetingelser for den organiserte idretten 
slik at   den er i stand til å opprettholde og videreutvikle sine 
primæraktiviteter. 


 Økt satsing på ungdomsidrett. Satsingen på ungdom vil avspeiles i 
både      


 anleggs- og aktivitetspolitikken. 


 Sikre gode rammebetingelser for barneidretten. 


 Legge til rette for egenorganisert fysisk aktivitet og friluftsliv. 


 Målrettet satsing for å nå inaktive. 
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 Bidra til et godt aktivitetstilbud for grupper med behov for særlig   
tilrettelegging. 


 Bidra til å opprettholde og utvikle idretten som en viktig arena for 
inkludering. 


 
Statens overordnede mål med idrettspolitikken kan sammenfattes visjonen 


idrett og fysisk aktivitet for alle. Idrett og fysisk aktivitet for alle innebærer at 
staten gjennom sin virkemiddelbruk skal legge til rette for at alle som ønsker 
det skal ha mulighet til å delta i idrett eller drive egenorganisert fysisk aktivitet. 
Med idrett forstås i denne sammenheng trening og konkurransevirksomhet i 
den organiserte idretten. Fysisk aktivitet refererer til egenorganiserte trenings- 
og mosjonsaktiviteter. I tillegg er det et mål å stimulere til fysisk aktivitet i form 
av friluftsliv. Fysisk aktivitet kan selvsagt utøves i en rekke andre 
sammenhenger enn det som inngår i definisjonen over. For det forebyggende 
helsearbeidet vil eksempelvis omfanget av fysisk aktivitet i hverdagen være av 
minst like stor betydning som treningsaktiviteter.  Idrett, trening og mosjon er 
derfor et vesentlig bidrag for å nå nasjonale helsepolitiske mål. Oppsummert 
kan det derfor sies at idrett er viktig i seg selv, som fellesskapsarena og på 
grunn av dens potensiale til å bidra til å løse utfordringer på andre 
samfunnsområder. 
 
Friluftsliv 


I Stortingsmelding 18 – Natur som kilde til helse og livskvalitet (2015 – 16) 
legges det opp til at enda flere driver med friluftsliv, og får oppleve friluftsliv 
som en kilde til bedre helse og høyere livskvalitet. Meldingen omfatter tiltak og 
føringer innenfor både motivering og rekruttering til friluftsliv, og innenfor 
forvaltning av områder for friluftsliv. Regjeringen vil prioritere friluftsliv i 
nærmiljøet, slik at alle kan delta. Barn og unge er prioriterte målgrupper. 
 
Videre står det at friluftsliv i naturområdene i nærmiljøet krever lite ressurser. 
Disse grøntområdene stiller få krav til fysisk bevegelighet og kunnskap om 
ferdsel i naturen. I tillegg ligger de ofte i gangavstand fra der folk bor. 


Nærmiljønaturen kan gi store naturopplevelser, og for mange er naturen i 
nærmiljøet det viktigste området for friluftsliv. Gode muligheter til friluftsliv i 
nærheten av byer og tettsteder senker terskelen for å komme seg ut. 


Allemannsretten er grunnlaget for friluftslivet i Norge. Den gir rett til fri ferdsel 
til fots og på ski i utmark. De viktigste reglene om allemannsretten følger av 
friluftsloven. Den gjelder for alle og består av rett til opphold (bl.a. telting, 
bading og rasting), ferdsel og høsting. Bruk av allemannsretten er gratis. 
Opphold, ferdsel og høsting må skje på en hensynsfull måte. Man må ta 
hensyn til andre som er ute i naturen, fastboende, hyttebeboere og 
landbruket, som har sin næring i naturen. 


3.2 Fylkeskommunale mål og satsingsområder 
Østfold mot 2050, 2009-2012 rulleres nå, og er ferdig behandlet i 2018. 


Fylkesplan for Østfold; Østfold mot 2050, har visjonen Grenseløse Østfold. 
Planen er bygd opp med utgangspunkt i 3 hovedtema: Levekår og folkehelse 
– Verdiskaping – Miljø 
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I planen er det gjennomgående et særskilt fokus på klima – og energi som er 
den viktigste globale utfordringen, mens folkehelse er en av Østfolds største 


utfordringer. 
Med utgangspunkt i de 3 hovedtemaene er det formulert 3 langsiktige 
hovedmål for utviklingen i Østfold: 


1. Levekår og folkehelse: God livskvalitet for alle som bor i Østfold 
2. Verdiskaping: Østfold skal være attraktiv for mennesker og kapital, og 


tilby et velfungerende arbeidsmarked med et bærekraftig næringsliv 
preget av innovasjon, kompetanse og samhandling. 


3. Miljø: Østfold skal være et fylke som ivaretar klima, natur og 
kulturlandskap, og som tar miljøhensyn i offentlig og privat sektor. 


 
Regionalplan Fysisk aktivitet 2011 - 2014 – ny plan utarbeides i løpet av 
2017. Planen beskriver og begrunner hvilke føringer som skal ligge til grunn 
for prioritering av de virkemidler østfoldsamfunnet har for å stimulere til økt 
fysisk aktivitet – for flest mulig. Virkemidlene er av to hovedtyper: 


1. Økonomiske virkemidler, som spillemidler, statlige friluftsmidler og 
fylkeskommunale midler. 


2. Juridiske virkemidler som plan- og bygningsloven, relevante særlover 
og fylkesplanen. 


 
Planen beskriver hvilke føringer som bør ligge til grunn for de økonomiske 
virkemidlene fylkeskommunen er satt til å forvalte, både når det gjelder 
fordeling av statlige midler og disponering av egne midler. 
Planen gir føringer for hensyn som bør tas i kommunale planer, både i 
samfunnsdelen og i arealplanlegging.                                                                                                                     
 
Planen er delt i to; del A: Friluftsliv og del B: Idrett. 
 
Del A: Friluftsliv 


Friluftsliv er en del av vår kultur, koster lite å tilrettelegge og har potensial til å 
aktivisere mange. I flere overordnede statlige styringsdokumenter uttrykkes 
det tydelig at fysisk inaktivitet er i ferd med å bli framtidas store helseproblem. 
Sosiale ulikheter med hensyn til livsstil er en viktig utfordring for samfunnet. 
Friluftsliv er en av de viktigste satsningsområder for å øke fysisk aktivitet og 
styrke folkehelsa. 
 


 
Mål friluftsliv: 
Alle i Østfold skal ha mulighet til friluftsliv som helsebringende, 
trivselsfremmende og miljøvennlig aktivitet, i nærmiljøet og i naturen ellers. I 
folkehelsearbeidet skal friluftsliv ha en sentral plass utviklingen av 
Østfoldsamfunnet, og friluftsliv skal være et viktig tema i samfunnsdebatten og 
på den politiske dagsorden. 
Alle delmål og friluftslivstiltak i planen skal bygge på dette hovedmålet. 
Miljødepartementet, som statlig organ, har følgende hovedkriterier som skal 
være bærende for friluftslivet: 


 







 9 


 Skal være helsebringende 


 Skal være miljøvennlig 


 Styrke allemannsretten 


 Naturområder i og ved byer og tettsteder er svært viktige arealer å 
prioritere for å sikre friluftsliv som en aktivitet for alle. 


 


Del B: Idrett 


Det er en målsetning for idretten at alle skal kunne delta. Dette vil i noen 
tilfeller kreve spesiell tilrettelegging, og målet er å føre en idrettspolitikk som 
følger prinsippene om universell utforming. Universell utforming skal være et 
gjennomgående prinsipp, men i handlingsprogrammet for idretten har det 
særlig fått fokus under Anlegg og områder for fysisk aktivitet. 
Planen har et handlingsprogram for idretten og er bygd opp med tre 
fokusområder: 


 aktivitetsfremmende tiltak 


 anlegg og områder for fysisk aktivitet 


 programsatsing i Østfold 
 
Aktivitetsfremmende tiltak har følgende mål: 


 Folkehelseperspektivet er med i all planlegging 


 Øke den fysiske aktiviteten blant barn og ungdom i Østfold 


 Bevare frivilligheten i Østfold-idretten 


 Styrke idrettens organisasjon på kommunalt nivå 


 Gi utviklingsmuligheter for talenter innen idrett og som kan hevde seg i 
toppen av norsk idrett og legge til rette for idrett/ utdanning 


 Gi mennesker som står utenfor arbeidslivet mulighet til å delta i et 
aktivitetsmiljø 


 Etablere Verdens beste idrettsregion for og mellom følgende 
brukergrupper på norsk og svensk side; idrettsforeninger, ungdom og 
ungdomsledere, inaktive voksne og aktuelle samarbeidspartnere 
(skole, foretak, kommuner) og folkehelseprosjekter i samarbeid med 
næringslivet 


 All ungdom gis et fysisk aktivitetstilbud – uansett tilknytning til 
organisasjoner 


 


Anlegg og områder for fysisk aktivitet: 


Planlegging av anlegg for idrett og friluftsliv skal gå inn som en naturlig del av 
planprosessen sammen med andre arealkrevende tiltak. Det må derfor legges 
særlig vekt på nåværende og framtidig utbyggingsmønstre når det gjelder 
boliger, skole, friområder og trafikkanlegg m.fl. Det er viktig å samordne 
planleggingen av frilufts- og idrettsanlegg i skog og mark slik at 
sammenfallende behov og ressurser utnyttes. Sambruk og flerbruk er stikkord 
i denne sammenhengen. 
Det må legges vekt på interkommunalt samarbeid på basis av regionale 
behovsvurderinger når det heretter skal gis støtte til bygging av større anlegg 
innenfor planperioden.  
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Anlegg og områder for fysisk aktivitet har følgende mål: 


 Gjennomføre partnerskapsmodellen i alle tilbud 


 Nærmiljøanlegg og rehabilitering av eksisterende idrettsanlegg skal 
prioriteres 


 Idretts- og friluftsanlegg skal planlegges sammen for å få til felles 
enhetlige løsninger 


 Det skal skje en samordning mellom kommunene når større anlegg 
skal bygges 


 Behovsanalyse skal legges til grunn for utbygging/prioritering 


 Det skal tilrettelegges for utvidet bruk av eksisterende og nye anlegg 


 Tilgjengeligheten skal økes for rullestolbrukere og andre med nedsatt 
funksjonsevne 


 Det skal stilles krav til at kommunale arealplaner sikrer tilstrekkelige                
områder til idrett og friluftsliv 


 
Universell utforming: 


Prinsipper for universell utforming skal legges til grunn i utformingen av 
bygninger og uteområder. Planlegging, prioritering og gjennomføring av tiltak 
må skje i samarbeid med råd /organisasjoner for funksjonshemmede. 
Mål: Det skal legges til rette for at alle i Østfold kan drive med idrett- 
uavhengig av funksjonsnivå 
 
Skyteanlegg: 
 Østfold har mange skyteanlegg av ulike kategorier. Det er gjennomført og 
planlagt relativt mange skytteranlegg med elektroniske skiver. Planen 
beskriver et klart behov for å koordinere utbyggingsvirksomheten, ikke minst 
med tanke på de miljømessige konsekvenser som utbygging vil kunne 
medføre for bolig- og friluftsområder.  
Fylkesplanen 2009-2012 foreslår gjennom et eget handlingsprogram en styrt 
samordning av de mange uteanleggene med samling om noen få større 
regionale anlegg. Eventuelle nye anlegg og anleggsenheter bør vurderes lagt 
til eksisterende større baner. Baner som er modne for rehabilitering bør 
vurderes nedlagt, eller samordnet med større eksisterende eller flyttet til et 
utpekt område for miljøbelastende anlegg. 
Mål: Samordne uteanleggene til noen få regionale anlegg. 
 
 
Motorsportsanlegg: 


Østfold har i dag 13 motorsportsanlegg. Av miljømessige hensyn bør 
lokalisering av anlegg for motorsport samles på utpekte steder i fylket. Alle 
anlegg av disse kategoriene gis særskilt konsekvensvurdering på bakgrunn 
av regionale og miljømessige betraktninger før spillemidler kan gis. 
Mål: Samle anlegg for motorsport på utpekte steder i fylket. 
 
Programsatsing i Østfold: 
Det satses på følgende: 


 Idrettshaller med tilleggsfunksjoner tilrettelagt for mindre idretter 


 Prosjekter som gir gode kombinasjonsløsninger ved samlokalisering 


 Svømmehaller med minimum 25m basseng 
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 Anlegg for nye idretter og aktiviteter 


 Andre prioriterte prosjekter 
 
Kriterier for programsatsingen: 


 Spillemidler tildelt under programmet kommer i tillegg til ordinære 
spillemidler 


 Som hovedregel skal byggestart for anlegget være senest to år etter at 
tilsagn om ekstraordinære spillemidler er gitt 


 Kommuner sender søknader til fylkeskommunen 


 Fylkeskommunen samordner søknader fra kommunen i eget fylke og 
oversender søknadene til Kulturdepartementet innen søknadsfristen 


 
Svømmehaller: 


Det er registrert 36 svømmeanlegg i Østfold. De aller fleste er bygd på 60- og 
70 tallet. Flere av anleggene er rehabilitert, men mange gjenstår. Det er 
fortsatt behov for nye svømmehaller i Østfold og rehabilitering av eksisterende 
anlegg. Kulturdepartementet har de siste årene prioritert svømmeanlegg 
gjennom programsatsingen. 
Mål: 


 Fylkets svømmehaller skal tilfredsstille en akseptabel standard hva 
angår vannkvalitet og bruk 


 Kystfylket Østfold må ta høyde for at det er tilstrekkelig antall anlegg for 
svømme- og livberging som holder kvalitetsmessig god standard 


 
Strategi: 
Kommunene ber svømmehalleiere om å foreta en gjennomgang av sine 
anlegg i samsvar med forutsetninger og retningslinjer for en standardheving 
 
Interkommunale anlegg: 
Departementet åpner for muligheten til å søke om ekstra tilskudd til større 
interkommunale idrettsanlegg på gitt vilkår. 
Mål: Å få tilsagn om tilskudd på anlegg som faller inn under ordningen 
Strategi: Drøfte aktuelle interkommunale/ regionale anlegg med aktuelle 
kommuner 
 
Flerbrukshaller: 


Det er bygd 37 flerbrukshaller i Østfold ved bruk av spillemidler. I tillegg 
kommer en håndfull haller uten spillemidler. Flerbrukshallene er anvendbare 
til mange aktiviteter og idretter, også for barn og unge. Denne type haller har 
derfor blitt prioritert av mange kommuner. De mange små idretter har tilpasset 
seg flerbrukshaller. I departementets satsningsprogram er det derfor åpnet for 
at flerbrukshaller bygges med tilleggslokaler for de mindre idrettene. 
Mål: Gi mindre idretter tilpassede lokaler i tilknytning til flerbrukshaller 
Strategi: 
- Øke tilskuddsmuligheter for tilleggslokaler i flerbrukshaller 
- Rette oppmerksomheten på anleggsbehovene for de mindre idretter 
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3.3 Østfold idrettskrets mål og satsingsområder 
Strategiplan for perioden 2008 - 2011 


Visjon - Idrett for alle 
Østfold Idrettskrets (ØIK) skal bidra til å sikre norsk idretts overordnede visjon 
Idrett for alle for alle gjennom å arbeide for en åpne og inkluderende idrett. 
ØIK skal arbeide for at befolkningen i fylket gis mulighet til å utøve idrett og 
fysisk aktivitet i sunne former ut fra ønsker, behov og forutsetninger. 
 
Mål - En åpen og inkluderende idrett 


 Målet bygger på verdier som integritet, likeverd, toleranse forståelse og 
respekt. 


 En “åpen og inkluderende idrett” må først og fremst realiseres i 
idrettslagene som er selve fundamentet for all idrettsaktivitet og 
fellesskap. 


 En “åpne og inkluderende idrett” vil utfordre den framtidige leder- og 
trenerrollen i forhold til verdier, holdninger, kunnskap, praktiske og 
sosiale ferdigheter. 


 Ledere og trenere i idrettslaget har et spesielt ansvar for å skape gode 
miljøer og utvikle idrettslagene som en sosial og inkluderende arena, 
og være med på å tilrettelegge for aktivitet preget av glede, fellesskap, 
helse og ærlighet. 


 Det å ivareta viljen til frivillig innsats er avgjørende for at idretten 
fortsatt skal blomstre og utvikle seg. 


 
En åpen og inkluderende idrett handler om: 


 Gi flere barn, ungdom og voksne et bedre tilbud 


 Inkludere grupper som ikke finner seg godt nok til rette i idrettslagene 


 Vise respekt for menneskeverdet og sikre like muligheter for vekst og 
utvikling 


 Øke det frivillige engasjementet og den lokale verdiskapning 
 
Mål for videre anleggsutvikling: 


 ØIK skal arbeide for å bedre idrettslagenes anleggsforhold i samarbeid 
med alle særkretser og idrettsråd i Østfold, også til beste for 
egenorganisert aktivitet. 


 Utbyggingen av idrettsanlegg er i stor grad avhengig av spillemidlene. 
Behovet for ytterligere spillemidler til anlegg er stort, og det er betydelig 
udekket behov for å få realisert normal anleggsutbygging i fylket. 


 For å sikre at spillemidlene blir brukt mest mulig effektivt, bør idretten 
få større medbestemmelse i anvendelsen av disse midlene. 


 Fokus skal ligge på idrettsanlegg med stort brukerpotensiale og 
flerbruksanlegg, således vil idrettens mangfold i betydelig grad være 
med å legge premisser for utforming av de fremtidige idrettsanlegg. 


 Medvirke til prosesser som sikrer mangfold innen idretten, ved at 
mindre idretter også får innflytelse for å kunne utvikle sine 
anleggsbehov. 


 Lokalisering av idrettslagene bør være i lokalmiljø/nærmiljø der barn og 
unge bor, spesielt nærmiljøanlegg. Således vil anleggene kunne bli 
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viktige sosiale møteplasser, hvor barn og unges interesser og behov 
blir ivaretatt. 


 


3.4 Kommunale mål og satsingsområder 


Det er et mål at befolkningen skal kunne tilbys et variert tilbud i tråd med 
bygdas tradisjoner innen idrettsliv og friluftsliv. Dette skal være en rettesnor 
for planlegging og utbygging av fremtidige tilbud på området. 
 
Folkehelse 
Plan for folkehelse og frivillighet i Rømskog kommune 2018 - 21 
 
Folkehelseloven har som formål å bidra til en samfunnsutvikling som fremmer 


folkehelse herunder utjevner sosiale helseforskjeller. Kommunen skal etter 


lovens § 1 bidra til å fremme befolkningens helse, trivsel, gode sosiale og 


miljømessige forhold og bidra til å forebygge psykisk og somatisk sykdom, 


skade og lidelse. I § 3 defineres folkehelse som befolkningens helsetilstand 


og hvordan helsen fordeler seg i en befolkning.  


Grunnlaget for folkehelsen skapes først og fremst utenfor helsevesenet. Vi må 


derfor arbeide sammen i alle sektorer for å legge til rette for at bygdas 


innbyggere kan få gode oppvekstkår og utdanning, trygge offentlige rom, et 


bomiljø som passer den enkelte, rom for fysiske aktivitet, gang- og sykkelveier 


og muligheten for et rikt kulturliv. Kommunens lag og foreninger gjør et 


uvurderlig arbeid for folkehelsen i Rømskog. 


 
Idrett 


Lokale idrettslag og foreninger er gjennom sin brede tilslutning et av 
sivilsamfunnets viktigste bidrag til gode og trygge oppvekstsvilkår. Idrett 
rekrutterer bredt og er en av samfunnets viktigste inkluderingsarenaer. Svært 
mange barn har erfaring fra idretten. Selv om oppslutningen blir gradvis lavere 
i løpet av ungdomsårene, er idrett en dominerende fritidsaktivitet også for 
denne aldersgruppen. 
Fysisk inaktivitet er et voksende samfunnsproblem. 
Det er i første rekke en mer stillesittende hverdag som er årsaken til at kun 20 
prosent av befolkningen oppfyller myndighetenes anbefalinger om daglig 
fysisk aktivitet. Andelen som oppgir at de trener eller mosjonerer regelmessig 
har aldri vært høyere enn i dag. 
Rømskog Kommune med sine mange lag og foreninger skulle ha et godt 
utgangspunkt for å gi et verdifullt tilbud til alle. 
 
Friluftsliv 
Ønsket om naturkontakt og naturopplevelse er karaktertrekk som kanskje 
klarest skiller friluftsliv fra andre nærliggende fritidsaktiviteter. Disse er selve 
grunnstammen i friluftslivet, men også kontakt med kulturminner og kulturmiljø 
er viktige faktorer. I den før nevnte stortingsmeldingen heter det at 
friluftslivspolitikken bør legge hovedvekten på en kjerne av ikke 
konkurransepreget, ikke motoriserte fritidsaktiviteter som skjer på allment 
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tilgjengelige, naturpregede områder. I dag har folk enda mer reelle behov for 
periodevis fravær av stress, støy og motorbruk enten det skjer i urørt natur 
eller i område som er mer påvirket av mennesker. 
Rømskogs naturområder gir et særdeles godt utgangspunkt for 
friluftsaktiviteter: Turstier, sykkelstier, padling, fisking etc. Rømskog har en rik 
jakttradisjon med hund.  
 
3.4.1 Kultur 


Rømskog kommune oppleves som en god kommune å bo i og er anerkjent for  
et tett og godt samarbeid med frivillige organisasjoner, et godt oppvekstmiljø 
og gode tjenester til alle aldersgrupper. Ulike festivaler og kulturelle tiltak 
støttes, og hver 17.mai deles det ut Ungdommens Kulturpris. Virksomhet 
Kultur ønsker å være delaktig støttende i mangfoldet av kulturelle aktiviteter, 
herunder friluftsliv og idrett, gjennom støtteordninger og møteplasser for å 
utvikle ideer og prosjekter.  


3.4.2 Forvaltning og arealplan 


Kommunens arealplan er juridisk bindende og trekker opp nødvendige 
retningslinjer for all arealbruk.  Her fremgår mer spesifikke grenseoppgangen 
mht. allemannsretten.  Bl.a. spørsmålet om strandsoner, bebyggelse i 
nærheten av kulturminner og turstier mv. Ny forskrift i 2017 sidestiller reglene 
for bruk av vannscootere med andre fritidsfartøy.  


3.4.3 Turisme/næring 
Med sine store skogkledde åser, mange innsjøer og vann, skiller Rømskog 
seg ut som en spesiell og naturskjønn perle i det ellers flate 
Østlandslandskapet. Østfolds høyeste punkter, - Slavasshøgda, 
Haukenesfjellet og Slottet ligger i Rømskog. Over 100 sjøer og tjern gir rike 
frilufts- og fiskemuligheter. Rømsjøen, 14km2 stor, gir muligheter for bading, 
fiske, seiling og padling. Det ligger to campingplasser i kommunen og et SPA-
hotell, samt at Haukenestårnet er en selvbetjent DNT- hytte.  


Nesten 2/3 av de sysselsatte i kommunen arbeider utenom egen 
hjemkommune. Flesteparten av disse arbeider i nabokommunen Aurskog-
Høland. 
Næringslivet i Rømskog har mulighet til økonomisk støtte gjennom de 
distriktspolitiske virkemidlene til Innovasjon Norge. Rømskog kommune har 
opprettet et eget, kommunalt næringsfond. Det blir kunngjort om 
søknadsfrister og betingelser når dette er aktuelt.   


I kommunen er det to privateide campingplasser. Det er også et ønske om å 
etablere rasteplasser langs FV 21. Eidet er ved flere anledninger foreslått som 
egnet sted for forbipasserende.  


3.4.4 Tekniske tjenester og miljø. 
Hovedmål som berører tekniske tjenester, miljøvern, naturforvaltning og 
landbruk har bl.a. denne målsettingen: 
Det skal arbeides for et miljøvern som sikrer en fremtidsrettet forvaltning av 
miljøet og naturressursene. Kommunen skal ha som mål at dagens åpne 
landskap blir værende åpne. 
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Det skal arbeides for et landbruk i balanse med naturgrunnlaget og 
kulturlandskapet i kommunen og en arealdisponering som sikrer 
produksjonsgrunnlaget og andre ressurser for fremtidige generasjoner. 


3.5 Lokale mål for lag og foreninger 


Idrettslaget og beslektede lag og foreninger har som mål å stimulere til mest 
mulig aktiviteter blant barn og unge. Medlemstallet i lag og foreninger er høyt, 
920 medlemmer fordelt på 16 lag og foreninger, ca. 1/3 av dem av dem er 
under 20 år. Aktivitetsnivået er høyt og mange er medlemmer flere steder. 
Det er viktig at voksne går foran som et godt eksempel. Ytterligere mål er å 
vinne over seg selv, og lære både å tape og vinne. Trimaspektet anses å være 
viktig og det sosiale fellesskapet før og etter renn. Konkurranseaspektet er 
mindre betont.  
 
Jeger og fiskeforeningene har som sitt primære mål å tilby jakt og fiske til de 
som bor i området, legge ut jaktrettigheter, salg av fiskekort, samt ha tiltak for 
å fremme vilt og fiskebestand. Det selges i underkant av 200 fiskekort totalt på 
årsbasis. Som et ledd i kalkingsplan for Østfold foretas vannprøver og kalking 
av vann. I noen vann er det sluppet ut ørret. Oppgraderinger av bekker og 
elver er viktige, særlig der det er gytende fisk. I Ertevannet og 
Hølvassdammen er det nedlagt et stort dugnadsarbeid for å sikre 
vannføringen i Ertevassbekken og Langebekk. Damprosjektet er opparbeidet 
med tømmer og gytegrus.   


          3.5.1 Økonomiske forutsetninger 
Foreningenes inntekter er basert på medlemskontingent, sponsorinntekter, 
kulturmidler, fester, arrangementer, spillemidler, salg av fiske- og 
jaktrettigheter. 
 
Kommunale tilskudd 
Den økonomiske tilskuddsordningen og støtten fra kommunen utløser kr. 
85.000,- årlig til lag og foreninger. Tildelingskriteriene legger vekt på 
aktivitetsnivå, og prioriterer barn og unge under 20 år.  Det er anledning å 
søke støtte til enkeltarrangementer. 
 
4 STATUS 


4.1 Om Rømskog 
Rømskog er en skogkommune beliggende i den nordøstre delen av Østfold, 
på grensen mot Sverige.  Arealet er 184 km2 og innbyggertallet i underkant av 
700. Rømskog ble i 1902 skilt ut fra Rødenes som egen kommune og er blant 
de minste kommunene i landet. 


4.1.1 Folketall 
Kommunens størrelse i folketall og den spesielle geografiske beliggenhet i 
Østfold, gir kommunen et særpreg. Folketallet i 2017 er i underkant av 700.  


4.1.2   Arealfordeling 
Kommuneplanens samfunnsdel ble vedtatt 20.06.2016. 
Arealdelen vedtas i løpet av vinteren / våren 2018.  
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Arealdelen er juridisk bindende for disponering av areal- og naturressursene, 
og har fire hovedmål:  


 Gi rammer for næringsutvikling  


 Forvalte naturressursene i kommunen  


 Sikre produktive og verneverdige områder  


 Klarlegge arealer for framtidige behov, og fastlegge utbyggingsmønster 
 
4.1.3 Natur/jordbruk/skogbruk 
Kommunen har lang og solid bakgrunn i forvaltning av naturressurser. 
Tilknytning til skog og mark var tidligere forbundet med arbeid i skogen og 
fangst og fiske, for å dekke ernæringsbehov. Dette bildet har endret seg 
radikalt. Jakt og fiske i dag har vel så mye et sosialt aspekt og skogsarbeidet 
er stort sett mekanisert. For å stimulere tilveksten i befolkningen, vil 
mulighetene for friluftsliv stå som et sentralt markedsføringselement.  
  


4.2 Idrettsanlegg 
Se punkt 6: Evaluering av delplanen 2014-2017 


4.3 Kulturbygg 


Kommunens kulturhus ble åpnet i 2001 og innehar bl.a. gymnastikksal og 
trimrom som fylles med treningsaktiviteter ukentlig. Trimrommet forvaltes av 
Idrettsforeningen og det fordres medlemskap i foreningen for å kunne bruke 
det.    
Kurøen Bygdetun holder åpent 2 måneder i sommersesongen for kioskutsalg 
og ulike aktiviteter. Det foregår bl.a. privat kanoutleie på stedet. Kommunen 
legger ut flytebrygger og setter opp rastebord i forbindelse med badeplassene, 
og tar ansvar for renovasjon og vedlikehold på områdene 
Trosterud skolemuseum ligger helt ved grensen til Sverige, og stedet kan 
besøkes etter avtale med kommunen. 
Ungdomsklubben holder til i kommunens lokaler ved Normeka, som også 
disponeres av Rømskog Pistolklubb og Rømskog Skytterlag. 


4.4 Friområder 


Rømskogs større skogsområder er friområder der det finnes 6 merkede 
turstier. Kommunens mange sjøer innbyr til kano- og SUP turer og fisking. 
Ved Rømsjøen er det to offentlige badestrender med badebrygger, 
toalettfasiliteter, og på Kirkesand er det dessuten en grill.  
Båtlivet er regulert på visse områder i Rømsjøen, med hastighetsbestemmelse 
nord for en linje fra Storøya til Kurøen. Her gjelder maksimumsfart på 5 knop. 
Grunnene i sjøen er i all hovedsak merket. En gang- og sykkelsti fra 
Steinbyfeltet til Eidet vil være ulykkesforebyggende langs 60 sonen på fv.21. 
Dessuten vil det gi helsemessig gevinster, dersom folk kan gå og sykle langs 
denne ruten. Det er i tråd med regjeringens og kommunens satsning på 
Folkehelsearbeidet. Det finns et digitalt turistkart for friluftsinteresserte. 
Registrering, merking og rydding av dyregraver, inngår som et tiltak for å 
fremme friluftslivet kombinert med kulturopplevelsen. Det foregår en 
kontinuerlig sporing og registrering av rovdyr. Rømskog inngår i 
forvaltningsområdet for ulv, som virker inn på lokal befolkningens bruk av 
friområdene. Mange velger bort skogen på grunn av rovdyrfrykt. 
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Branntårnet på Haukenesfjellet inngår i Den Norske Turistforeningen (DNT) 
sine tilbud som overnattingshytte. Tårnet er det høyeste utsiktspunktet i 
Østfold og fatter interesse for turfolk også utenfor kommunens grenser. 
Restaureringen er finansiert med spillemidler, kommunal støtte, støtte fra 
turistforeningen og private sponsorer. Det er nedlagt en betydelig 
dugnadsinnsats. Fra fylkeskommunale utviklingsavtalemidler har vi fått opp 
informasjonstavler på flere steder i kommunen. Vi har også fått støtte fra bl.a. 
folkehelsemidler til å merke turstier.  
 


         4.5 Oversikt / status - Lag og foreninger 


Lag og foreninger som har fått kulturstøtte i 2017: 


NAVN MEDLEMSTALL DERAV UNDER 20 ÅR 


Rømskog IL Ski- og 
Orienteringsgruppe 100 40 


Rømskog Søndagsskole 20 20 


Club 18 25 25 


KRIK – Rømskog 25 25 


Rømskog Husflidslag 73 0 


Rømskog IL 
Fotballgruppe 30 7 


Rømskog 
Pensjonistforening 63 0 


Rømskog IL Motorsport 46 22 


Rømskog Barnegospel 34 34 


Nordre Rømskog Jeger- 
og Fiske forening 90 8 


Rømskog Kristelige 
Ungdomsforening 


                             73                               43 


Rømskog Historielag 
 


                              72 0 


Den norske Turistforening 
Indre Østfold 


                              32                                 5  


Rømskog Skytterlag 
 


                              89                                 3 


Tilsammen                           920                           267 


 


I Rømskog er medlemstallet i idrettslag og andre lag og foreninger høyt, og 
mange er med i flere lag og foreninger.   
5 VIRKEMIDLER 


Det er både juridiske og økonomiske virkemidler som er aktuelle i denne 
sammenhengen. Friluftsloven, Plan- og bygningsloven, Naturmangfoldsloven, 
Kulturminneloven, Viltloven, Vassdragsloven og Motorferdselsloven er lover 
som kan komme til anvendelse. De viktigste økonomiske virkemidlene er 
spillemidler, kommunale tilskudd og mva-komp. I tillegg kan det finnes noen 
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midler til friluftsliv og tilrettelegging for allmenheten gjennom Miljødirektoratets 
naturforvaltningsmidler og gjennom jordbruksavtalen. 


5.1 Spillemidler 
De økonomiske forutsetningene for statens anleggspolitikk er knyttet opp mot 
spillemidler. Spillemidler til anlegg for idrett og fysisk aktivitet er hjemlet i 
”pengespilloven”. Overskuddet fra spillvirksomheten fordeles til idrettsformål, 
kulturformål og til samfunnsnyttige eller humanitære organisasjoner som ikke 
er tilknyttet Norges idrettsforbund og olympiske og paraolympiske komitè. 


5.2 Kommunale tilskudd   
Ved opparbeidelse eller rehabilitering av kommunale anlegg avsettes midler 
på investeringsbudsjettet. For anlegg i regi av andre utbyggere bidrar ofte 
kommunen med tilskudd. I tillegg tildeles lag og foreninger årlig kulturmidler til 
drift. Tildelingskriteriene legger vekt på aktivitetsnivå og prioriterer barn og 
unge under 20 år.  Dessuten er det anledning å søke støtte til enkelt 
arrangementer og lederopplæring.   
 
5.3 Mva-kompensasjon 


Alle som oppfyller vilkårene for å motta spillemidler til idrettsanlegg, med 
unntak av kommuner/fylkeskommuner og kommunale foretak kan på grunnlag 
av anleggsregnskapet søkes om kompensasjon av merverdiavgift. Ordningen 
er rammestyrt det blir tildelt midler etter søknad innenfor den rammen 
Stortinget bevilger for det enkelte år. 


 
6.EVALUERING AV DELPLAN FOR IDRETTS- OG FRILUFTSLIV I 
RØMSKOG - KOMMUNEDELPLAN FOR KULTURBYGG OG FYSISK 
AKTIVITET 2014 – 2017 


 
6.1 Anleggsenheter 


I den årlige oppjustering av anleggsenheter i forbindelse med 
spillemiddelsøknader inngår følgende oversikt:                                                                      
 
6.1.1 Hoppbakker 


Lykkjemyra hoppbakke. Den er lite i bruk fordi det krever mye tid å preparere 
bakken. Bakken har naturlig tilløp og dekker både K6 og K15.  
 
6.1.2 Skyteanlegg 


Rømskog skytebane har støydempet standplass og skytterhus. Skytterlaget 
og jeger- og fiskeforeningene har gått sammen om å oppjustere banene med 
elektroniske skiver og ombygging av standplass. Det finnes en elgbane som 
disponeres av begge jeger- og fiskerforeningene. Hele anlegget kan da 
betraktes som et moderne skyteanlegg etter dagens krav.  
Pistolklubben og Skytterlaget har eget rom i ungdomsklubblokalene.  
6.1.3 Ballbaner 
I 2003 ble det bygget en ballbinge på skoleplassen. Ballbingen kan fritt 
anvendes av alle, men er forbehold skoleelevene i skoletiden. Det planlegges 
en ballbinge på Haukenesfeltet på vestsida. 
Fotballbanen med naturgress benyttes til trening og lokale turneringer. 
Klubbhuset ble ferdigstilt i 2010.  
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I 2007 ble volleyballbanen åpnet på Kurøen bygdetun. Den er godt besøkt og 
er et sosialt tilknytningspunkt for ungdommer i bygda.  
 
6.1.4 Kart 


Det er kart til fire områder i forbindelse med orientering. Det gjelder 
Haukenesfjellet, Skurås, Klinten og Klubben. Klintenkartet ble oppjustert og 
digitalisert i 2004 ved hjelp av spillemidler. Det jobbes nå med å fornye 
Haukenesfjellet., som nå er digitalisert og kan oppjusteres årlig. Kartet vil 
utvides til Sagtjern, overlappe Skurås og etter hvert også kunne omfatte det 
nye Spa-hotellet.  
I forbindelse med interregionalt samarbeid med Østervallskog, er det 
utarbeidet et kartverk med tanke på turstier og sykkelstier. Det gjelder 
Stemningen, Vestsida, Ringsbyveien, Venemorunden og Hølvassveien. 
Jeger- og fiskeforeningen har også utarbeidet et detaljert kart myntet på deres 
behov. 
Fra fylkeskommunale utviklingsavtalemidler har vi fått opp informasjonstavler 
på flere steder i kommunen, deriblant et oppdatert oversiktskart med 
severdigheter og turstier. 
 
6.1.5 Skiløyper 


Lysløypa har to løypetraseer, henholdsvis 2 km og 3km lange. Skianlegget 
ble oppgradert for noen år tilbake. Det ble lagt ut bark, ryddet i kantsonen og 
satt inn ny lysarmatur. Imidlertid er det vanskelig å. vedlikeholde 3 km 
traseen, fordi runden er så kupert og lett for å skades i vårløsningen 
Lysarmaturen er fjernet og i praksis er denne ute av drift. 
 
6.1.6 Turstier 
Det er flere merkede turstier i kommunen. Bla.  Sundsrudruten, Bøseterveien, 
Stemningen, Venemorunden, Hølvassveien, Strandenes Tukuelva.  
 
6.1.7 Sykkelstier 
Det er generelt gode betingelser for bruk av sykkel i Rømskog. ”Rømsjøen 
rundt” er ofte anvendt som et mål for denne aktiviteten. Det er opparbeidet 
sykkel og gangsti fra Steinbyfeltet over Skoletoppen og ned til avkjørselen til 
Normeka.     
 
6.1.8 Badeplasser 
Det er primært to badeplasser: Kirkesand og Sandviksand. Her legges det ut 
flytebrygger med hoppemuligheter hver sommersesong. I tillegg er det en grill 
på Kirkesand. Det er også mulig å bade ved Kurøen Bygdetun. 
 
 
 
 
6.1.9 Gymnastikksal 
I kommunens kulturhus er det gymnastikksal. Den er flittig i bruk for 
skoleelever, SFO og barnehage på dagtid, og på kveldstid benytter 
ungdomsklubben den, samt ulike lag og foreninger. I tilknytning til salen er det 
et trimrom med ulike treningsapparater. For å bruke trimrommet må det være 
tegnet medlemskap i idrettslaget. 
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7. BEHOV  


7.1 Idrettsanlegg 
Allaktivitetshus – Rømskog Idrettslag 
Innendørs miniatyrskytebane, 15 m (eventuelt 10m med luft), og Nordre 
Rømskog JFF vil stå for skytesimulator med hagle - Rømskog skytterlag 


7.2 Kulturbygg 


Kurøen Bygdetun  
Kurøen er bygdas møteplass og et naturlig utgangspunkt for å informere om 
de omkringliggende kultur- og fornminner. Det settes opp en stor 
informasjonstavle her med kart over Østsidas kultur- og fornminner, steder 
man kan nå til fots.  Restaurering av låven er helt nødvendig. Dette ble 
bekreftet ved befaring av Riksantikvaren Østfold Fylkeskommune høsten 
2014. For å kunne stabilisere veggene og gulvet må jernbjelken fjernes. 
Hvordan låven best settes i stand må vurderes av fagfolk. Deretter bør det 
lages en flerårsplan for istandsetting av denne slik at den igjen blir tilgjenglig.  
Låven kan brukes til utstilling av diverse redskap knyttet til jordbruk og 
skogsdrift som allerede finnes på Kurøen.  
 
Ungdomsklubbens hus 
Dagens lokaler er slitent, og trenger en oppussing.  
Lokalene ligger i et næringsområde, og ungdommene må krysse hovedveien 
for å ha tilgang på skaterampe, gymsal, skolens uteområde osv. Det drøftes 
om klubben skal flyttes i det nye allaktivitetshuset som planlegges, eller finne 
egnede rom i kommunehuset.  
 
Trosterud skolemuseum  
Å gjøre tunet på Trosterud skolemuseum om til en møteplass og utgangspunkt 
for kulturminneturer i området: Sette opp infoskilt med oversikt over alle kultur- 
og fornminner, samt en samlet oversikt over bygdeskolene i Rømskog frem til 
1970-tallet. Derfor er det viktig å bevare skolebygningen slik den er i dag. 
 
Bibliotek  
Det er behov for å få på plass selvbetjeningstjenester / meråpent for å gjøre 
biblioteket mer tilgjengelig. Her finnes eksterne midler via Nasjonalbiblioteket. 
Lokalitetene egner seg som flerbruksrom og kan med fordel benyttes av 
forskjellige grupper, samt kulturelle prosjekter.  
 
 
 
 
 
7.3 Friluftslivsanlegg / Nærmiljøanlegg 
 
Ballbinge 
Det ble bevilget penger til Ballbinge på Haukenesfeltet i kommunestyret 
desember 2012. Spillemiddelsøknad blir utarbeidet høsten 2017. 
 







 21 


Oppfrisking av gamle bosteder 
Restaurering av Lukas-hytta. Privat initiativ fra Helene Jovall Dahl og Lasse 
Christensen. En egen forening står som initiativtakere. 
 
Flyktningruter 
Merking av flyktningruter gjennom Rømskog mot Sverige. 
 
Handicap-brygger – tilrettelegge fiskeplasser for bevegelseshemmede. 
 
 
8   HANDLINGSPROGRAM 
8.1 Kortsiktig handlingsprogram 2018 – 2021 
 
Nærmiljøanlegg/Friluftsanlegg   


Tiltak Ansvarlige Kostnader 
i 1.000 kr 


Anleggsstart-Finansiering (1000 kr) 


Totalt 2018 19 20 21 


K SP PR K SP PR    


         


Ballbinge, 
Haukenesfeltet 


 500    X X     


Rehabilitering / 
ny lysløype 
trase 


RIL       X    


Flyktningruter / 
tursti 


RIL        X   


Lukas-hytta Privat        X   
 


Kulturbygg- og idrettsanlegg 


Tiltak Ansvarlige Kostnader 
i 1.000 kr 


Anleggsstart-Finansiering (1000 kr) 


Totalt 2018 2019 2020 2021 


K SP PR K SP PR    


         


Allaktivitetshus RIL 7.500     X X    


Miniatyrskytebane 
/ innendørs 


RIL      X X    


Ny hagle / 
leirduebane 
i tilknytning til 
eksisterende 
anlegg for 
rifleskyting som 
erstatning for 
12V-anlegg på 
Smørmåsan 


Nordre og 
Vestre 
Rømskog 
JFF og 
Rømskog 
skytterlag 


      X    


Kurøen Bygdetun 
Renovering av 
låven  


Kommunen 1.000       X   


Oppgradering av 
gymsalen. 
Solskjerming, 
sceneteppe, lyd- 
og lys.  


Kommunen 500       X   


Selvbetjent / 
meråpent 
folkebibliotek 


Kommunen 200       X   
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Infotavler og -skilt 
(kulturminner) 


Kommunen 
(ekstern 
finansiering) 


150    X   X   


 
 


8.3 Langsiktig handlingsprogram 2018 – 2028 
Det er å regne med at de prosjekter som her er beskrevet mellom 2018- 2021 
vil strekke seg inn i tidsrommet mot 2028.  


8.4 DRIFT- OG VEDLIKEHOLD 
Mange av de eksisterende og planlagte anlegg må inn i kommunens drift-  og 
vedlikeholdsbudsjett.  På nåværende tidspunkt er det ikke klart hvilke beløp 
det dreier seg om. 


 
 





